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روزنامه صبح ایران

رئیس کل دیوان محاسبات:

از خصولتی ها سرنخی برای توسعه پیدا نمی شود

عزم جدی دولت برای کاهش تصدی گری در اقتصاد 

اقتصادی که خصوصی ها را
 زیر تیغ می گذارد 

حکیمی پور: 

استعداد عجیبی در خنثی کردن همدیگر داریم 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

دستگیری کلاهبردار 100 میلیارد تومانی با 1400 شاکی

تصویب نشدن لایحه پالرمو چه پیامدهای  به همراه دارد؟

مصلحت نظام و ابعاد 
تصمیم گیری درباره پالرمو 
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دولت می گوید عزمی جدی برای کاهش تصدی گری در 
اقتصاد دارد. با این حل روند واگذاری اقتصاد به خصوصی 
اغلب کارشناسان  نبوده است.  ها چندان رضایتبخش 
اقتصادی می گویند اصلی ترین و مهمترین موانع توسعه 
اقتصادی کشور ماهیت دولتی ساختار اقتصاد است. از این 
رو برای تحقق توسعه اقتصادی در کشور لازم است تا جایی 
که امکان پذیر باشد از تصدی گری دولت در اقتصاد کاسته 

و بنگاه های اقتصادی دولتی به بخش خصوصی واگذار 
شود. در همین زمینه دکتر »حسن روحانی« روز دوشنبه 
)ششم اسفندماه( در جمع معاونان و مدیران وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: دست برداشتن دولت از 
اقتصاد، تاکید رهبر انقلاب و اهتمام دولت است. رهبر معظم 
انقلاب در دولت یازدهم بر این موضوع تاکید داشتند و 

هنگامی که برای معرفی وزرای دولت دوازدهم ...

مجمع تشخیص مصلحت نظام لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با جرایم سازمان یافته فراملی موسوم به پالرمو 
را در حالی بررسی می کند که ابعاد تایید شدن یا نشدن آن متوجه »مصلحت نظام«، »منافع ملی« و »آینده کشور« است. 
پس از این که جمهوری اسلامی ایران دو لایحه از چهار لایحه مرتبط با گروه ویژه اقدام مالی موسوم به FATF یعنی 
»اصلاح قانون مبارزه با پولشویی« و »مبارزه با تامین مالی تروریسم« را به صورت قانون تعیین تکلیف کرد، دو لایحه 

باقی مانده یعنی پالرمو و CFT پس از طی مراحل قانونی برای تایید نهایی به مجمع تشخیص مصحلت نظام رسید...

فرمانـده نیـروی قدس سـپاه گفت: باید نسـبت به آگاه سـازی 
ملـت در خصوص افتخاراتمان اقدام کنیم و آنچه را دشـمن به عنوان 
پیـروزی مـا نـام می بـرد به اسـم عزت ملـی در کام ملت شـیرین 
کنیم.سردار قاسـم سلیمانی چهارشنبه شـب در همایش "رسالت 
هـای حـوزه و گام دوم انقـلاب اسـلامی" که به همت مرکز بسـیج 
اسـاتید و نخبـگان حوزه هـای علمیه در مدرسـه عالی دارالشـفاء 

برگزار شـد، بـا بیان اینکه امـام راحل اسـلام نـاب را تبیین...

وزیر امور خارجه در حساب اینستاگرامی خود نوشت: با اعتماد 
میان مردم و مسئولان و هم افزایی خدمتگزاران این مرز و بوم در 
انجام وظایف بر اساس قانون، فشارهای سلطه گران کم خرد راه 
بجایی نخواهد برد. محمد جواد ظریف در حساب اینستاگرامی خود 
نوشت: دریای بیکران محبت مردم بزرگ و دلاور ایران و نمایندگان 
ارجمندشان، اظهارات بزرگوارانه برادر عزیزم سردار سرافراز قاسم 

سلیمانی، نامه سخاوتمندانه و پرصلابت...

سردار سلیمانی:

ملت را نسبت به 
افتخاراتمان آگاه کنیم

ظریف در پیامی تاکید کرد؛

عزم دوچندان 
برای پاسداری از منافع ملی 
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

معاون حقوقی رئیس جمهور:

موازی کاری، نیروهای 
کشور را به هدر می دهد

استاندار قم  با تاکید بر ضرورت گسترش نشاط اجتماعی درجامعه  گفت: باید برای همه قشرهای 
جامعه برنامه تولید کرد و در این راستا تفاوت سطوح و دریافت های قشرهای مختلف را در تولید 
محتوا مورد تاکید و توجه قرار داد.بهرام سرمست عصر چهارشنبه در یکصد و هفتاد و هفتمین 
جلسه شورای فرهنگ عمومی قم در سالن جلسات پژوهشکده علامه طباطبایی، ایجاد تضاد 
ارزشی را از جمله واقعیت های جامعه کنونی دانست و اظهار داشت: اگر این واقعیت که جامعه دچار 
تضاد ارزشی است، به درستی پذیرفته نشود، به طور قطع برنامه های این شورا نمی تواند اثر گذار 
باشد.وی با تاکید برمطالعات دقیق اجتماعی شرایط جامعه گفت:باید جامعه را براساس واقعیت های 
آن بررسی و برنامه ریزی لازم صورت گیرد.استاندار قم با تاکید بر تولید محتوا در حوزه فرهنگی 

گفت: تولید محتوا امری تخصصی است که باید هر دستگاه متناسب با شان ...

چرا مسئولان استانی وشهری قم   فکری برای  تعریض معابر اصلی منطقه مسکونی جمکران 
نمی کننداین ضرورت انکار ناپذیرگویا به بوته  فراموشی سپرده شده است.پلیس راهور قم در مواقع 
بروزمشکلات ترافیکی و شب های چهارشنبه وبرگزاری همایش ها و پیاده روی ها و مناسبت های 
زیاد دیگر در طول سال در بلوار پیامبر اعظم )ص( اقدام بستن  ورودی مسجد مقدس جمکران 
ازمیدان آل یاسین می نمایند) که به احتمال به یقین براساس مصوبه شورای ترافیک انجام می 
شود( و صاحبان خودروهای که قصد رفتن به مسجد جمکران و یاجاده کاشان را دارند از خیابان 
شیخ حسن مثله جمکرانی برای تردد استفاده می کنند.با وجودکم عرض بودن معابر این منطقه در 
شرایط عادی هم مشکلات عدیده ای برای تردد اهالی این منطقه ایجاد می شودودر اینگونه مواقع  

که خودروهای عبوری نیز از این مسیر جایگزین استفاده می کنندرفت و آمد ...

استاندارقم تاکید کرد

ضرورت گسترش 
نشاط اجتماعی درجامعه

چرا مسئولان چاره اندیشی نمی کنند

تعریض معابرمنطقه جمکران 
ضرورتی فراموش شده؟!
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به استناد موافقتنامه شماره 1328/ 1397 مورخ 97/11/27  شورای اسلامی شاهد شهر ، این شهرداری 
در نظر دارد نسبت به اجرای فاز اول زمین فوتبال چمن مصنوعی به مبلغ 6/000/000/000 ریال  از منابع 

بودجه جاری از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید .
شرایط شرکت در مناقصه: 

1. دارا بودن حداقل رتبه 5 ابنیه معاونت مدیریت و برنامه ریزی . 
2. سپرده شرکت در مناقصه 300/000/000  ریال می باشد که می بایست همراه اسناد مناقصه تحویل 

گردد .
3.  محل بازگشایی پیشنهادات شهرداری شاهد شهر) دفتر شهردار( می باشد .

4.  هرگاه برندگان اول و دوم و سوم حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد .
5.  شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است .

6.  هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد) دو نوبت( .
7.  سایر شرایط شرکت در مناقصه در اسناد مناقصه درج شده است .

8. کلیه متقاضیان واجد شرایط می توانند پس از انتشار آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز با ارائه معرفی 
نامه معتبر جهت دریافت اسناد مناقصه یا کسب اطلاعات بیشتر به واحد امور قراردادهای شهرداری 

شاهد شهر مراجعه نمایید .
تاریخ چاپ نوبت اول 97/12/04   تاریخ چاپ نوبت دوم 97/12/11 

شهرداری شاهد شهر 

 داوود محمودی - سرپرست شهرداری شاهدشهر

آگهی مناقصه عمومی مرحله اول) نوبت دوم (

انقلاب،  اول  گام  در  گفت:  سپاه  فرمانده  جانشین 
دشمن را متوقف و به عقب نشینی وادار کردیم و در گام 

دوم، ¬نوبت تعقیب دشمن است
در  سلامی  حسین  پاسدار  سرتیپ  ¬¬¬سردار 
مراسم بزرگداشت شانزدهمین مجمع خیرین موسسه 
خیریه امدادگران عاشورا، اقدام خیران سلامت و اینگونه 
موسسه ها را تأثی از سخنان پیامبر گرامی اسلام خواند و 

افزود: هر جامعه ای با قلب های خود زندگی می کند.
وی به فلسفه غرب اشاره کرد و گفت: در این فلسفه 
وقتی علم پیشرفت می کند ظرفیت انهدام سیاره زمین به 
میان می آید و وقتی علم شیمی و فیزیک رشد می کند 

ظرفیت انهدام بشر مطرح می شود و وقتی انیشتین رابطه 
جرم و انرژی را کشف می کند انسان طراز غرب بمب 
اتم می سازد و هنگامیکه علم شیمی پیشرفت می کند 
سلاح های شیمیایی می سازند و آنگاه که دانش پزشکی 
پیشرفت می کند میکروب های ویرانگری می سازند که 

همه نسل ها را از بین می برد.
امروز  افزود:  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده  جانشین 
خاکریز های جنگ به درون خانه ها کشیده شده و فقر و 
محرومیت تیر های بلایی است که دشمن شلیک می کند 

و رسالت اصلی ما نجات جامعه در این جنگ است.
از حوادث ۴۰ سال  ما  سردار سلامی گفت: مردم 

گذشته آموخته اند که رشد در تحمل سختی هاست و 
جز با مشارکت، در هیچ جنگی نمی توان به پیروزی رسید.

وی افزود: در جنگ اقتصادی نیز، ¬همه باید با هم 
متحد باشیم و خداوند راه های نجات را به ما نشان 
داده است و همانطور که رهبر معظم انقلاب فرمودند 
نباید از دشمنان بترسیم.جانشین فرمانده کل سپاه 
پاسداران ادامه داد: با برنامه ریزی و حرکت ما همچنان 
پیروزیم و دشمنان مان را درگام دوم انقلاب، تعقیب 

خواهیم کرد.
سردار سلامی در پایان از همه کسانی که در بخش های 

کم توان جامعه کمک می کنند قدردانی کرد. 

سردار حسین سلامی :

گام دوم انقلاب، نوبت تعقیب دشمن است 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اینکه ما کمبودی در انباشته های معطوف 
به عدالت اجتماعی در حوزه های تقنینی، اجتماعی و آرمانی نداریم،گفت: عدم انطباق 
رفتارها و عملکردهای حاکمیتی با برنامه ها و چارچوب های تحقق عدالت اجتماعی 
مهم ترین مانع تحقق عدالت است.حسن رسولی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به این 
که آنچه به لحاظ زیر ساخت های حقوقی لازمه تحقق عدالت اجتماعی است، هم در 
قانون اساسی و هم در سند چشم انداز و هم برنامه های پنج ساله توسعه کشور وجود 
دارد، اظهار کرد: شاید از این حیث نه تنها با خلأ و کمبود مواجه نباشیم، بلکه با انباشت و 
تراکم احکام قانونی و سیاستی نیز مواجه هستیم. همچنین از منظر هدف گذاری آرمانی، 
ارزشی، انسانی و انقلابی هم طی ۴۰ سال گذشته با کمبود مواجه نیستیم.وی ادامه 
داد: امام خمینی )ره( و مقام معظم رهبری همواره جهت گیری راهبردی انقلاب و نظام 
را در زمینه تحقق عدالت ترسیم کردند. سال های مختلفی نیز با این مضمون از سوی 
رهبری نامگذاری شده است اما عدم انطباق رفتارها و عملکردهای حاکمیتی با برنامه ها 
و چارچوب های تحقق عدالت اجتماعی )چه در حوزه ساختاری و چه در حوزه بخشی 

یعنی قوای سه گانه و حتی در حوزه افراد تصمیم گیر کلیدی کشور(، مهم ترین مانع 
تحقق عدالت اجتماعی است. ما انباشته های معطوف به عدالت اجتماعی را در حوزه های 
تقنینی، اجتماعی و آرمانی داریم، اما در عین حال با فقدان دستاورد ملموس در این حوزه 
مواجه هستیم و متأثر از اقدامات و رفتارهای مغایر با این چارچوب ها، امروز شاهد توسعه 
فقر، گسترش نابرابری ها و شکاف های طبقاتی هستیم. ه گفته وی مدیران نباید فقط در 
دوره مسئولیت خود پاسخگو باشند، بلکه باید تا آخر عمر برای هر اختیاری که توسط 
نظام به مدیران چه در نهادهای انتصابی چه انتخابی داده می شود، باید پاسخگو باشند.این 
عضو شورای اسلامی شهر تهران همچنین، خاطر نشان کرد: اگر مدیران از مسئولیت خود 
در جهت منافع شخصی، خانوادگی، طایفه ای و اختصاصی سوءاستفاده کرده اند، مراجع 
صالحه قضائی باید به آن رسیدگی کنند. البته پس از این که این مراجعه اثبات کردند 
که خودشان بی طرف هستند و اگر سوءاستفاده ای شده است مدیران را پای محاکمه 
بیاورند. اگر این مسیر را دنبال کنیم، در آغاز دهه پنجم انقلاب به صورت عملی با آرمان 

مهم تحقق عدالت اجتماعی فاصله کمتری پیدا خواهیم کرد.

حسن رسولی: 

عملکردها با چارچوب های تحقق عدالت اجتماعی انطباق ندارد

روابط عمومی مخابرات منطقه قم
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پنجره های شکسته 
و قوانین سوت زنی

بسیار	شنیده	ایم	که	گفته	اند	»پیشگیری،	بهتر	از	درمان	
است«.	در	مورد	فسادهای	مالی	و	اقتصادی	نیز	چنین	است.	
پیشگیری	از	وقوع	جرایم	اقتصادی،	راهکاری	صد	البته	بهتر	

از	درمان	است	و	می	تواند	پیش	از	آن	که	خسارت	هایی	گسترده	از	تخلفات	افراد	به	
جامعه	زده	شود،	مانع	از	ارتکاب	تخلف	از	سوی	افراد	شد.پیشگیری	انواع	مختلفی	دارد؛	
اما	سه	نوع	از	پیشگیری	بسیار	مهم	هستند.	اولین	نوع	پیشگیری	از	جرم	را	می	توان	
»پیشگیری	وضعی«	دانست.	در	پیشگیری	وضعی	تلاش	می	شود	تا	زمینه	های	ارتکاب	
جرم	از	میان	برود.دومین	نوع	مهم	پیشگیری،	»پیشگیری	تقنینی«	است.	در	پیشگیری	
تقنینی،	بایستی	قوانینی	طراحی	و	تصویب	شوند	که	مانع	از	بروز	تخلف	شوند.	سومین	نوع	
پیشگیری،	»پیشگیری	قضایی«	است.	برخورد	قضایی	قاطعانه	با	متخلفان	و	از	بین	بردن	

زمینه	های	ارتکاب	جرایم	بعدی،	از	جمله	راه	های	پیشگیری	قضایی	هستند.	
* سلاطین امروز، تازه کاران دیروز

در	روزهایی	که	هر	روز	خبر	جدیدی	از	یک	سلطان	جدید	می	رسد	و	نام	سلاطین	
سکه،	لوازم	پزشکی،	گوشت،	قیر	یا	ارز	برای	گوش	ها	آشنا	شده	است،	پرسشی	جدی	از	
سوی	کارشناسان	مطرح	می	گردد	و	آن	پرسش	این	است	که	چرا	نظام	کنترل	اجتماعی	
و	نمایندگان	آن،	مدت	ها	پیش	از	ان	که	افراد	گمنام	و	تازه	کار	دیروزی،	به	جایگاه	سلطنت	
بر	بازار	سکه،	ارز،	قیر،	گوشت	یا	هر	چیز	دیگری	برسند،	با	اولین	قانون	شکنی،	به	سختی	
مجازات	نشده	اند؟	مگر	متخلفین	بزرگ	بانکی	به	یکباره	به	مرز	میلیاردها	دلار	تخلف	
رسیده	اند؟	چرا	آن	زمان	که	اولین	زمزمه	های	تخلفات	آنان	به	گوش	ها	رسید،	با	آنان	
برخوردهای	شدید	صورت	نگرفت؟	و	چرا	نمایندگان	نظام	کنترل	اجتماعی،	پیش	از	
رسیدن	این	افراد	به	این	حد	از	ارتکاب	فساد،	با	آنان	برخورد	نکرده	اند؟در	پاسخ	به	این	سوال	
باید	گفت	که	نظام	کنترل	اجتماعی	آنقدر	نیرو	و	نفرات	ندارد	که	بتواند	به	صورت	مداوم	هر	
روزه	بر	تک	تک	اقدامات	و	رفتارها،	تک	تک	خریدها	و	فروش	ها،	تک	تک	وام	ها	و	پرداخت	
ها	نظارت	کند	و	به	سرعت	تخلفات	را	کشف	نماید.	این	مشکل	مختص	به	نظام	کنترل	
اجتماعی	ایران	نیست	و	اغلب	کشورهای	جهان	با	چنین	وضعیتی	مواجه	هستند.	نظارت	
بر	رفتار	تک	تک	اعضای	یک	جامعه	80	میلیونی	به	آسانی	ممکن	نیست.در	عین	حال	
انجام	پیشگیری	های	تقنینی،	وضعی	و	قضایی،	به	آسانی	ممکن	نیست	و	نیازمند	بررسی	
های	دقیق	کارشناسی،	هزینه	و	امکانات	فراوان	است.	اقدامات	پیشگیرانه	تنها	با	ابتکار	یک	
سازمان	مسوول	ممکن	نیست	و	باید	عزمی	همه	گیر	و	ملی	برای	این	امر	صورت	پذیرد.

*  سوت ها و سلاطین، شفافیت پادزهر فساد
اما	دو	عامل	می	توانند	به	عنوان	راه	های	مهم	و	کم	هزینه	پیشگیری	مورد	استفاده	قرار	
گیرند.	اولین	عامل	»شفافیت«	است.	وجود	شفافیت	عاملی	است	که	می	تواند	مانع	از	بروز	
و	ارتکاب	بسیاری	از	تخلفات	شود.	مثال	چنین	امری	واضح	است:	متخلفین	کمتر	احتمال	
دارد	در	برابر	دید	صدها	شهروند	و	در	روز	روشن	دست	به	تخلف	بزنند.	از	روزگاران	دور،	
سارقان	ترجیح	می	دادند	در	شب	های	تاریک	و	در	زمانی	که	مطمئن	هستند	کسی	آن	ها	
را	نمی	بیند	دست	به	سرقت	بزنند.	شفافیت	آن	نور	تابانی	است	که	کوچکترین	تخلفی	را	بر	
ملا	می	سازد	و	نمی	گذارد	حساب	های	پنهانی	و	داد	و	ستدهای	غیرقانونی	صورت	پذیرند.	
شفافیت	باید	در	تمامی	عرصه	هایی	که	زمینه	های	رشد	تخلف	هستند،	ایجاد	شود.	به	
ویژه	در	حوزه	مسایل	مالی،	شفافیت	کارساز	است.	در	جهان	امروز	اقداماتی	همچون	انتشار	
ترازنامه	های	مالی	به	صورت	منظم،	انتشار	گزارش	های	تمامی	اقدامات	انجام	شده	توسط	
بنگاه	های	خصوصی	و	مراکز	دولتی،	انتشار	صورت	جلسات	و	مصوبات	تمامی	سازمان	های	
غیرنظامی	و	غیر	امنیتی،	انتشار	حساب	و	کتاب	های	سالیانه،	درخواست	ها،	نامه	نگاری	ها،	
دخل	و	خرج	ها،	دستورات	و	مکاتبات	اداری	و	سایر	مواردی	که	برای	امنیت	نظام	سیاسی	
یا	امنیت	شهروندان	خطری	ندارند،	یک	امر	عادی	و	قانونی	محسوب	می	شوند.	تصویب	
قوانین	مربوط	به	»افشای	فساد«	و	تشویق	افراد	به	»سوت	زنی«	نیز	از	جمله	اقداماتی	
هستند	که	می	توانند	با	هزینه	اندک،	راه	بر	هزاران	تخلف	غیرقانونی	ببندند.	سوت	زنی،	
قانونی	است	که	در	اغلب	کشورهای	جهان	تصویب	شده	است	و	براساس	آن،	هرکس	که	
فسادی	را	گزارش	کند،	علاوه	بر	آن	که	امنیت	وی	توسط	قانون	تضمین	می	گردد،	جایزه	

و	پاداش	نیز	خواهد	گرفت.
* سوت زنان و پنجره های شکسته

بسیاری	از	شهروندان	فیلمی	کمدی	مشهور	»	نورمن	پلیس	می	شود«	با	بازی	»نورمن	
ویزدوم«	را	به	یاد	دارند.	در	این	فیلم،	کمدین	مشهور	بریتانیایی،	عاشق	آن	است	که	پلیس	
شود؛	اما	بخاطر	کوتاهی	قد،	قوانین	چنین	اجازه	ای	به	او	نمی	دهند.	او	یک	روز	به	صورت	
پنهان	لباس	پلیس	می	پوشد	و	به	خیابان	می	رود.	در	همین	زمان	کودکان	از	او	می	
خواهند	داور	بازی	آن	ها	شود.	ویزدوم	بدون	آن	که	بداند	سوت	زدن	او	چه	تاثیری	خواهد	
داشت،	برای	داوری	این	بازی	کودکانه	پیاپی	در	سوت	خود	می	دمد	و	همین	مسئله	
باعث	می	شود	صدها	پلیس	شهر	از	بیم	ارتکاب	یک	تخلف،	به	سراغ	او	بیایند	و	سر	در	پی	
متخلفین	احتمالی	بگذارند.قانون	سوت	زنی	نیز	چنین	وضعیتی	را	ایجاد	می	کند.	فریاد	
»تخلف!«	از	سوی	شهروندان	قانون	مدار،	به	مثابه	»نهی	از	منکر«	می	تواند	باعث	شود	تا	
نظام	کنترل	اجتماعی،	پیش	از	آن	که	تخلفات،	به	ویژه	تخلفات	مالی	به	حد	غیرقابل	باوری	
برسند،	مانع	از	گسترش	آن	شوند.تصور	کنید	اگر	قانون	»سوت	زنی«	پیش	از	این	در	کشور	
وجود	داشت،	کارمندان	شعبات	بانکی	که	در	آن	تخلفات	کلان	صورت	می	گرفت،	می	
توانستند	بدون	ترس	و	واهمه،	این	تخلفات	را	به	مقامات	مسوول	گزارش	دهند	و	پاداشی	
را	نیز	دریافت	نمایند	و	تشویق	شوند.	تصور	کنید	پیش	از	آن	که	سلاطین	جیب	های	
خود	را	از	اموال	مردم	پُر	نمایند،	سوت	زنان	مانع	از	ارتکاب	عمل	آنان	می	شدند	و	پیش	از	
آن	که	امثال	»بابک	زنجانی«	اموال	کشور	را	غارت	کنند،	سوت	زنان	اسناد	و	مدارک	این	
تخلفات	را	در	اختیار	مقامات	قرار	می	دادند	و	امروز	چندین	و	چند	سازمان	دولتی	سرگردان	
دریافت	مطالبات	خود	از	بدهکاران	بزرگ	بانکی	نبودند.	از	همین	رو	است	که	تصویب	»	
طرح	حمایت	و	تشویق	مطلعین	مفاسد	اداری	و	اقتصادی«	نوعی	پیشگیری	تقنینی	است	

که	می	تواند	گامی	بلند	برای	ایجاد	نظام	اداری	با	حداقل	فساد	و	رانت	در	کشور	باشد.

به یاد خشایار الوند ؛ مرد قلم شاد 
طبق	معمول	این	سالهای	انفجار	اطلاعات	و	عصر	
ارتباطات،	خبر	بسیار	کوتاه	بود	خشایار	الوند	به	دلیل	ایست	
قلبی	درگذشت.	ابتدا	یک	خبر	در	شبکه	های	اجتماعی	
پخش	شد	و	بعد	آرام،	آرام	تبدیل	به	یک	طوفان	شد	که	
هر	طرف	را	نگاه	می	کنی	عکس	خشایار	الوند	است	و	ابراز	

تاسف	و	ناراحتی	از	این	کوچ	نابهنگام.خشایار	الوند	برادر	سیروس	الوند	کارگردان	قدیمی	
سینمای	ایران	و	بالتبع	عموی	ماهور	الوند	بازیگر	است،	اتفاقا	شروع	کار	جدی	او	در	زمینه	
نویسندگی	فیلمنامه	با	نوشتن	فیلمنامه	فیلم	سینمایی	»مزاحم«	برای	برادرش	رقم	
می	خورد.اما	بعدتر	آنچه	باعث	شد	خشایار	الوند	جایگاه	ثابتی	به	عنوان	نویسنده	فیلمنامه	
پیدا	کند	سریال	های	طنز	مختلفی	بود	که	در	تیم	نویسندگان	آن	حضور	داشت	و	شروع	
آنها	هم	با	مجموعه	های	مهران	مدیری	بود.	یک	تیم	نویسنده	4	نفری	وجود	داشت	که	
با	هم	می	نوشتند	و	با	همدیگر	به	موفقیتهای	بسیار	زیادی	در	عرصه	نویسندگی	سریال		
طنز	پیدا	کردند:	پیمان	قاسمخانی،	مهراب	قاسمخانی،	امیر	مهدی	ژوله	و	خشایار	الوند.
الوند	10	سریال	با	مهران	مدیری	کار	کرده	است	که	از	مجموعه	های	طنز	هر	شبی	یا	
اصطلاحا	90	قسمتی	در	بین	آنها	به	چشم	می	خورد	)نقطه	چین،	شبهای	برره،	باغ	مظفر،	
در	حاشیه(	تا	سریالهای	مناسبتی	ایام	عید	)مرد	هزار	چهره،	مرد	دو	هزار	چهره(	و	سریال	
های	نمایش	خانگی	)گنج	مظفر،	قهوه	تلخ،	ویلای	من،	شوخی	کردم(.	از	مجموعه	های	
با	داستان	طولانی	تا	آیتم	های	کوتاه	10	الی	15	دقیقه	ای	و	در	تمام	این	مقوله	ها	موفق.
در	دوازدهمین	جشن	»دنیای	تصویر«	یا	»جشن	حافظ«	)سال	1390(	وقتی	که	مهران	
مدیری	جایزه	بهترین	بازیگر	مرد	کمدي	تلویزیوني	را	براي	»مرد	دوهزار	چهره«	و	»قهوه	
تلخ«	دریافت	کرد	به	روي	سن	اظهار	کرد:	»بار	کار	بر	دوش	دو	نفر	سنگین	بود؛	آنها	
امیرمهدي	ژوله	و	خشایار	الوند،	نویسندگان	کارهستند.	نوشتن	براي	35	بازیگر	اصلي	کاري	
بسیار	سختي	است	و	با	عشقي	که	به	برادران	قاسم	خاني	دارم	و	با	همکاري	هاي	خوبي	که	
با	هم	داشتیم	تندیسم	را	به	الوند	و	ژوله	تقدیم	مي	کنم.«طیف	گسترده	ای	از	سریال	های	
طنز	در	کارنامه	خشایار	الوند	به	چشم	می	خورد	که	مهران	مدیری	کارگردان	آنها	نیست،	
مهدی	مظلومی	)کمربندها	را	ببندیم(،	محمد	حسین	لطیفی	)ساخت	ایران(،	رامبد	جوان	
)مسافران(،	سامان	مقدم	)دیوار	به	دیوار	1	و	2	(،	بهروز	شعیبی	)گلشیفته(	و	در	این	اواخر	
تقریبا	اکثر	کارهای	سیروس	مقدم	)پایتخت1	،	3	،	4	،	5	و	علی	البدل(.ذکر	همه	این	موارد	
نشانگر	چند	خصوصیت	بارز	خشایار	الوند	است:	حرفه	ای،	متعهد،	منعطف	و	کاربلد،	اگر	
چنین	خصوصیاتی	در	یک	نویسنده	جمع	نشده	باشد	نمی	توانست	کارنامه	ای	اینچنین	
پربار	و	پرکار	داشته	باشد.بسیاری	از	دوستان	و	همکاران	او	آرامش،	مهربانی،	صبوری	و	

خوش	مشربی	را	از	بارزترین	خصوصیات	خشایار	الوند	ذکر	کرده	اند.
پوریا	ذوالفقاری	)منتقد	سینمایی(	آخرین	خاطره	اش	از	الوند	را	چنین	گفته	است:	»	
می	گوید	به	بازیگران	نقش	های	فرعی	سریال	های	طنز	زنگ	می	زنید	و	خبرشان	را	در	
مجله	تان	کار	می	کنید.	ولی	با	نویسنده	همان	سریال	تماس	نمی	گیرید.	می	گویم	همین	
جا	پیاده	می	شوم.	زحمت	افتادی.	دست	می	دهیم	و	می	گویم	فردا	زنگ	می	زنم	تلفنی	
مصاحبه	ای	کنیم.	با	خنده	می	گوید	نه.	بذار	دیرتر.	اینجوری	حس	می	کنم	چون	این	را	
گفتم	و	رساندمت	زنگ	زدی...	می	خندیم...	می	رود	و	این	می	شود	آخرین	دیدارمان.	لعنت	

به	این	زندگی	و	واقعا	از	این	فرهادکش	فریاد...«
بسیار	ناخوشایند	و	غم	انگیز	است	چنین	مطالبی	را	برای	نویسنده	ای	بنویسی	که	او	با	
قلمش	ساعات	و	زمان	زیادی	شادی	و	خنده	برایت	به	همراه	آورده	است،	این	نوشتار	ادای	
احترامی	است	به	تمام	آن	لحظات	شاد	و	خنده	هایی	که	خشایار	الوند	برای	من	رقم	زده	

است،	روحت	شاد،	مرد	قلم	شاد.

رئیس کل دیوان محاسبات:

از خصولتی ها سرنخی برای توسعه پیدا نمی شود
رئیس	کل	دیوان	محاسبات	گفت:	از	خصولتی	ها	سرنخی	برای	توسعه	پیدا	نمی	شود	
به	همین	دلیل	برای	اینکه	بتوان	به	رشد	و	توسعه	دست	یافت	باید	بر	روی	بخش	خصوصی	
تمرکز	کرد.عادل	آذر	در	جلسه	شورای	اداری	خراسان	شمالی	افزود:	پیشران	توسعه	به	
طور	قطع	بخش	خصوصی	خواهد	بود	و	بخش	خصوصی	به	معنای	واقعی	مردم	هستند.
وی	با	اشاره	به	اینکه	دیوان	محاسبات	پاسدار	بیت	المال	است،	ادامه	داد:	براساس	قوانین	و	
مقررات	دیوان	محاسبات	کشور	از	بیت	المال	در	قالب	بودجه	کل	کشور	پاسداری	کرده	و	
مانع	آسیب	و	خسارت	به	کشور	می	شود.وی	سرمایه	های	هر	کشور	را	در	دو	بخش	انسانی	
و	فیزیکی	و	طبیعی	عنوان	کرد	و	افزود:	دستگاه	های	اجرایی	به	نمایندگی	از	دولت	در	قالب	
بودجه	خط	مقدم	اجرا،	توسعه	و	عملیات	هستند	و	مدیران	اجرایی	نیز	بروز	و	ظهور	آن	را	
نمایان	می	کنند.آذر	با	اشاره	به	اینکه	اگر	حیف	و	میل	در	بیت	المال	صورت	بگیرد	قاطعانه	
باید	از	حلقوم	فرد	کشیده	شود،	اظهار	کرد:	نظارت	مستمر	مالی	در	دو	حوزه	پیشگیرانه	و	
هدایتگر	آن	همواره	در	دستور	کار	دیوان	محاسبات	کشور	قرار	دارد	و	به	لطف	خداوند	طی	
ارزیابی	های	صورت	گرفته	خراسان	شمالی	در	رابطه	با	داشتن	سلامت	مالی،	رتبه	خوبی	
داشته	است	و	این	به	آن	معناست	که	مدیران	استان،	افرادی	دست	پاک،	خوش	نیت	و	
با	شرف	هستند.وی	بیان	کرد:	هدف	از	فعالیت	های	دیوان	محاسبات	کشور،		نظارت	در	
راستای	توسعه	است	و	مدیران	مطمئن	باشند	که	دیوان	محاسبات	در	کنار	آن	هاست	و	آن	
ها	می	توانند	با	تعامل،	مشاوره	های	لازم	را	برای	پیشبرد	امور	دریافت	کنند.وی	در	ادامه	بر	
تقویت	کنترل	های	مالی	داخلی	تاکید	کرد	و	گفت:	هرچقدر	کنترل	های	داخلی	قوی	تر	

و	مستندتر	باشد،	مدیران	از	نظر	کنترل	های	بیرونی	راحت	تر	هستند.

حکیمی پور: 

استعداد عجیبی در خنثی کردن همدیگر داریم 
دبیرکل	حزب	اراده	ملت	ایران	با	بیان	اینکه	ظریف	باید	با	قدرت	به	کارش	ادامه	دهد،	
گفت:	استعداد	عجیبی	در	خنثی	کردن	یکدیگر	داریم	و	فکر	می	کنم	این	اتفاق،	تلنگری	
باشد	تا	با	هم	افزایی	برای	حل	مشکلات	کشور	تمام	توان	خود	را	به	کار	گیریم.	احمد	
حکیمی	پور	در	واکنش	به	استعفای	وزیر	امور	خارجه	گفت:	کناره	گیری	ظریف	در	شرایط	
فعلی	مناسب	نبود.	با	توجه	به	اینکه	وی	در	عرصه	بین	المللی	دیپلماسی	ایران	را	مدیریت	
کرده	است	و	به	نوعی	نقطه	قوت	دولت	روحانی	محسوب	می	شود،	رفتن	ظریف	به	ضرر	
کشور	بود.	وی	افزود:	ظریف	به	دلیل	مسائل	شخصی	استعفا	نکرد	در	واقع	نظر	وی	این	
است	که	شان	وزارت	امور	خارجه	به	عنوان	متولی	اصلی	سیاست	خارجی	باید	حفظ	شود.	
دبیر	کل	حزب	اراده	ملت	ایران	خاطر	نشان	کرد:	ظریف	همواره	نشان	داده	است	برای	
منافع	ملی	و	سربلندی	کشور	تلاش	می	کند.	او	فرماندهی	دیپلماسی	کشور	و	خط	مقدم	
مقابله	با	تهاجمات	دشمن	را	برعهده	دار	و	باید	پشتیبانی	شود.	این	فعال	اصلاح	طلب	در	
پاسخ	به	پرسشی	درباره	سخنان	روز	سه	شنبه	رئیس	جمهوری	با	این	عنوان	که	'10	تا	20	
تن	کشور	را	اداره	می	کنند'،	گفت:	در	بیانیه	شورای	هماهنگی	جبهه	اصلاحات	گفته	ایم	
وقتی	متحدان	اصلی	ایران	که	مواضع	مشترکی	با	ایران	در	سطح	بین	الملل	دارند	به	'اف	
ای	تی	اف'	پیوسته	اند،	تعلل	ما	چه	دلیلی	دارد؟	مردم	باید	بدانند	با	نپیوستن	به	'اف	ای	تی	
اف'	چه	منافعی	از	کشور	به	خطر	می	افتد.	وقتی	سران	نظام	با	این	امر	موافقت	کرده	اند	به	
چه	دلیلی	برخی	مخالفت	می	کنند؟	این	تصمیمات	هزینه	دارد.	وی	افزود:	از	طرفی	مانع	
دولت	می	شوند	و	از	سوی	دیگر	دولت	و	مجلس	که	قبول	مسئولیت	کرده	اند	باید	پاسخگو	
باشند.	این	مساله	عواقب	سیاسی،	مالی،	اقتصادی	و	روانی	برای	کشور	دارد	و	در	این	زمینه	

چه	کسی	باید	پاسخگو	باشد؟	

علی تاجرنیا: 

همه امور در دولت رقم نمی خورد 
یک	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	می	گوید	محمدجواد	ظریف	با	استعفا	و	حسن	روحانی	
با	عدم	قبول	این	استعفا	این	پیام	را	مخابره	کردند	که	همه	امور	در	سیاست	خارجی	و	
امنیت	ملی	کشور	در	دولت	رقم	نمی	خورد.	علی	تاجرنیا،	عضو	شورای	مرکزی	حزب	اتحاد	
ملت	ایران	اسلامی	در	گفت	وگو	با	ایرناپلاس	اضافه	می	کند:	آقای	دکتر	ظریف	علاقه	مند	به	
کشور	و	میهن	پرست	واقعی	است.	او	همچون	سربازی	در	دستگاه	دیپلماسی	کشور	فعالیت	
کرده	و	در	این	شرایط	که	کشور	در	یک	جنگ	تمام	عیار	قرار	دارد،	سعی	کرده	وظیفه	خود	
را	به	نحو	احسن	انجام	دهد.	طبیعتاً	در	این	شرایط	دشوار،	ایشان	وقتی	می		بیند	تصمیماتی	
گرفته	می	شود	که	خارج	از	اراده	دولت	و	مهم	تر	از	همه،	خارج	از	روابط	و	استانداردهای	یک	
دیپلماسی	درست	و	فعال	است،	نمی	تواند	ادامه	دهد.او	تأکید	می	کند:	عمده	دلیل	استعفای	
آقای	ظریف	همین	مسأله	بود.	ایشان	می		خواست	بگوید	هر	اتفاقاتی	می	افتد،	مسئولیتش	
برعهده	ایشان	نیست.	اکنون	هم	که	ایشان	با	عدم	موافقت	آقای	روحانی	به	کارش	بازگشته،	
نشان	می	دهد	دوست	دارد	هرچه	در	توان	دارد	برای	تلطیف	فضای	بین	المللی	به	نفع	
ایران	انجام	دهد.تاجرنیا	توضیح	می	دهد:	بازگشت	ظریف	به	معنای	این	نیست	که	دخالت		
نهادهای	موازی	کم	شده	یا	برطرف	شده	است.	آقای	ظریف	با	استعفا	و	آقای	روحانی	با	عدم	
قبول	آن	خواستند	این	پیام	را	بدهند	که	همه	امور	سیاست		خارجی	و	امنیت	ملی	کشور	در	
دولت	رقم	نمی	خورد.او	یادآور	می	شود:	ما	در	گذشته			های	نه	چندان	دور	شاهد	دخالت		های	
مجموعه		های	غیرمسئول	که	البته	آن	ها	هم	قصد	خدمت	دارند،	بودیم،	اما	کار	این	نهادها	
چیز	دیگری	است	و	این	گونه	دخالت	ها	آسیب	زاست.تاجرنیا	معتقد	است:	اگر	می	خواهیم	

در	جامعه	بین		المللی	سربلند	و	موفق	باشیم	باید	کار	را	به	کاردان	بسپاریم.

نصرت الله تاجیک :

تمدید مهلت FATF یک فرصت برای ایران است
یک	دیپلمات	پیشین	کشورمان	با	بیان	این	که	در	حال	حاضر	بحث	FATF	از	حوزه	
کارشناسی	خارج	و	تبدیل	به	موضوعی	سیاسی	و	بدتر	از	آن	جناحی	شده	است	که	هر	
طرف	برای	تخطئه	و	منکوب	کردن	طرف	دیگر	می	خواهد	بکار	گیرد،		گفت:		تمدید	مهلت	
FATF	یک	فرصت	برای	ایران	است	به	شرطی	که	بتوانیم	از	این	ظرفیت	استفاده	کنیم.

نصرت	الله	تاجیک	در	گفت	وگو	با	ایسنا	در	ارزیابی	خود	از	تمدید	مهلت	FATF	به	
ایران،	اظهار	کرد:	اگر	با	دید	جامع	تر	و	مسئولیت	پذیری	به	مشکلات،	نه	تنها	نسبت	به	
آینده	حکومت	بلکه	کشور	نگاه	کنیم،	راهی	نداریم	جز	این	که	قوانینی	داشته	باشیم	تا	هم	
استانداردهای	زندگی	مردم	را	افزایش	دهد	و	هم	خود	را	به	استانداردهای	جهانی	نزدیک	
کنیم.وی		تصریح	کرد:	در	واقع	یک	شهروند	ایرانی	در	قدم	اول	به	دلیل	ارتباطات	با	رسانه	ها	
و	حجم	وسیع	اطلاعاتی	که	در	حال	جابجا	شدن	است،	نسبت	به	گذشته	سریع	تر	و	
بیش	تر	در	جریان	زندگی	سایر	نقاط	دنیا	قرار	می	گیرد؛	بنابراین	از	منظر	افزایش	سطح	
رضایت	مندی	مردم	نیاز	داریم	به	سمتی	حرکت	کنیم	که	استانداردهای	زندگی	آن	ها	را	در	
تمامی	بخش	ها	اعم	از	سیاسی،	اجتماعی	و	فرهنگی	ارتقاء	دهیم	تا	آن	ها	احساس	نکنند	
که	سطح	زندگی	شان	نسبت	به	مردم	سایر	نقاط	دنیا	پایین	تر	است.	یعنی	کشور	به	قوانین	
روزآمد	و	کارا	نیاز	دارد	که	سطح	رضایتمندی	شهروندان	را	نه	تنها	تثبیت	و	افزایش	دهد،	
بلکه	تجمیع	رضایتمندی	عمومی	حکومت	و	کشور	را	بیمه	کند.	وی	با	تاکید	بر	این	که	
بحث	FATF	در	حال	حاضر	به	اختلافی	سیاسی	و	نه	تصمیم	مصلحتی	و	بر	اساس	نظرات	
کارشناسان	-	که	قرار	است	نگذارد	کشور	با	بن	بست	روبرو	شود	-	تبدیل	شده	است،	گفت:	
درست	است	که	از	منظر	کارشناسی	این	اختلاف	ناشی	از	رویکردی	است	که	هر	فردی	
نسبت	به	روند	جهانی	شدن	دارد	و	به	جای	این	که	چنین	روندی	در	حوزه	دانشگاه	و	در	
میان	نخبگان	مورد	بررسی	قرار	گیرد،	وارد	مسائل	سیاسی	و	جناحی	شده	و	باعث		شده	
حتی	مسئولینی	که	موظف	و	باید	پاسخگو	باشند	نظراتشان	نسبت	به	عواقب	عدم	تصویب	

چنین	قوانینی	و	رفع	مشکلات	تجاری	مالی	بین	المللی	کشور	به	جایی	نرسد.

خطیب نماز جمعه تهران: 

بشار اسد روابط عمیق ایران 
و سوریه را با پول معاوضه نکرد 

خطیب	نماز	جمعه	تهران	با	بیان	اینکه	بشار	اسد	عزت	و	روابط	عمیق	راهبردی	سوریه	و	
ایران	را	با	پول	معاوضه	نکرد،گفت:	این	سفر	تحولی	در	انسجام	و	هماهنگی	جبهه	مقاومت	و	

ایستادگی	آن	در	برابر	ائتلاف	آمریکا	و	کشورهای	وابسته	آن	محسوب	می	شود.	
آیت	الله	محمد	علی	موحدی	کرمانی	در	خطبه	دوم	نماز	جمعه		تهران	با	اشاره	به	سفر	
»بشار	اسد«	رییس	جمهوری	سوریه	به	تهران	به	پیشنهادات	کشورهای	عربی	به	بشار	
اسد	اشاره	کرد	و	گفت:	کشورهای	عربی	پیشنهادات	بسیار	فریبنده	ای	به	وی	داشتند	
تا	از	ایران	فاصله	بگیرد؛	پیشنهاد	200	میلیارد	دلاری	و	تضمین	ادامه	حکومت	بشار	و	
خاندانش	اما	بشار	استقلال	کشور	و	عزت	مردم	و	روابط	عمیق	و	راهبردی	دو	کشور	را	با	
پول	معاوضه	نکرد	و	تسلیم	تهدید	ها	هم	نشد	و	برای	همین	این	چنین	مورد	استقبال	مقام	
معظم	رهبری	قرار	گرفت.موحدی	کرمانی	با	اشاره	به	درخواست	رئیس	جمهوری	سوریه	
برای	تقویت	روابط	در	حوزه	های	اقتصادی	فرهنگی	و	ارتباط	علما	و	اندیشمندان	دو	کشور	
یادآورشد:	این	سفر	تحولی	در	انسجام	و	هماهنگی	جبهه	مقاومت	و	ایستادگی	آن	در	برابر	
ائتلاف	آمریکا	و	کشورهای	وابسته	آن	محسوب	می	شود.وی	ادامه	داد:از	هشت	سال	قبل	
این	نخستین	بار	است	که	بشار	اسد	به	کشوری	جز	روسیه	سفر	می	کند.	مخالفان	بشار	
ادعا	می	کردند	او	عملا	در	دمشق	محاصره	شده	است.	آسمان	سوریه	هنوز	محل	جولان	
شهر	جنگنده	های	آمریکایی	و	کشورهای	غربی	است	و	با	اشراف	اطلاعاتی	و	ماهواره	
های	جاسوسی	اوضاع	را	رصد	می	کنند.	در	این	شرایط	بشار	اسد	به	تهران	سفر	می	کند	
و	به	سلامت	به	کشورش	بر	می	گردد	این	یعنی	پیام	ثبات	و	امنیت.آیت	الله	موحدی	
کرمانی	خاطرنشان	کرد:	این	سفر	نشان	از	روابط	عمیق	دو	کشور	و	قدرشناسی	سوریه	از	

حمایت	های	ایران	به	ویژه	رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی	است.

پیام	 اسلامی	 انقلاب	 معظم	 رهبر	
جاودانه	شهیدان	را	برحذر	داشتن	جامعه	از	
ترس	و	اندوه	خواندند	و	خاطرنشان	کردند:	
تلاش	و	هدف	دشمنان	ایران	از	جنگ	نرم،	
»اندوهگین	و	ناامید	کردن	ملت	ایران	و	

ترساندن	آن	از	ورود	در	میدان«	است.	
به	گزارش	پایگاه	اطلاع	رسانی	دفتر	
مقام	معظم	رهبری	بیانات	حضرت	آیت	
الله	خامنه	ای	در	دیدار	دست	اندرکاران	
کنگره	بزرگداشت	6500	شهید	استان	
کرمان	که	در	تاریخ	6	اسفند	97	برگزار	
در	 	- پنجشنبه	 	- روز	 صبح	 بود،	 شده	
مصلای	امام	علی	)ع(	در	کرمان	منتشر	
شد.ایشان	در	این	دیدار،	بزرگداشت	نام	
و	یاد	شهیدان	را	تکریم	جهاد	و	مجاهدان	
در	راه	خدا،	و	تشویق	به	ادامه	دادن	راه	پر	
افتخار	آنان	دانستند	و	گفتند:	در	دوران	
دفاع	مقدس،	یاد	کردن	توأم	با	احترام	و	
افتخار	از	شهیدان	و	رزمندگان	موجب	شد	
میل	به	حضور	در	میدان	دفاع	از	کشور	

گسترش	یابد	و	امروز	نیز	هدف	دشمنان	
از	ضدیت	با	احیاء	یاد	شهیدان،	مسدود	
کردن	جاده	پرافتخار	شهادت	و	جلوگیری	
از	تشویق	آحاد	جامعه	به	حرکت	مجاهدانه	

است.
رهبر	انقلاب	اسلامی،	افزودند:	تعظیم	
نام	و	یاد	شهیدان	حرکت	مجاهدانه	را	در	

کشور	تقویت	می	کند.
را	وجود	 ملت	 اقتدار	یک	 راز	 ایشان	
جوانان	دلیر،	نترس	و	آماده	سینه	سپر	
کردن	و	ایستادگی	در	عرصه	های	گوناگون	
دانستند	و	گفتند:	ملتی	که	از	این	سرمایه	
و	 است	 مقتدر	 و	 پیروز	 باشد،	 برخوردار	
نام	 احیای	 و	 شد،	 نخواهد	 ذلیل	 هرگز	

شهیدان،	سازنده	چنین	سرمایه	و	جوانانی	
است.

حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	پیام	جاودانه	
شهیدان	را	برحذر	داشتن	جامعه	از	ترس	
کردند:	 خاطرنشان	 و	 خواندند	 اندوه	 و	
ایران	از	جنگ	 تلاش	و	هدف	دشمنان	
نرم،	»اندوهگین	و	ناامید	کردن	ملت	ایران	
و	ترساندن	آن	از	ورود	در	میدان«	است	
اما	در	مقابل،	پیام	و	بشارت	شهیدان	برای	
ما	این	است	که	اگر	بر	خلاف	خواست	
دشمنان	وارد	میدان	مبارزه	شوید،	خدای	
متعال	همچون	دوران	دفاع	مقدس،	ترس	

و	اندوه	را	دور	خواهد	کرد.
با	 همچنین	 اسلامی	 انقلاب	 رهبر	
مردم	 عموم	 و	 جوانان	 علما،	 از	 تجلیل	
مؤمن	و	شریف	و	نجیب	کرمان	و	یادآوری	
خدمات	آنان	به	اسلام	و	انقلاب،	افزودند:	
همه	به	ویژه	جوانان	باید	هرچه	بیشتر	کار	
و	تلاش	کنند	تا	بتوانند	سهم	خود	را	در	
پیشرفت	کشور	همچون	گذشته	ادا	کنند.

فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	با	بیان	این	که	برخی	بحث	
اصلاح	و	بازنگری	قانون	اساسی	را	مطرح	می	کنند،	گفت:	تا	
زمانی	که	تغییرات	جدی	در	سطوح	لایه	های	زیرین	و	میانی	
جامعه	دست	خوش	تحول	نشود،	تغییر	یا	اصلاح	قانون	

اساسی	مشکلی	را	حل	نمی	کند.	
محسن	آرمین	روز	پنجشنبه	در	اولین	کنگره	حزب	
راه	ملت،	افزود:	همه	بر	این	قول	متفق	هستیم	که	کشور	
مشکلاتی	دارد	و	با	مسایل	داخلی	و	خارجی	متعدد	مواجه	
است.	همه	از	راه	حل	سخن	می	گوییم،	هرکس	از	زاویه	ای	
به	صورت	دغدغه	مندانه	به	حل	مشکلات	می	اندیشد	و	راه	

حل	ارائه	می	دهد.
وی	با	طرح	این	سوال	که	چرا	حرکت	های	اصلاحی	از	
جمله	مسیر	اصلاح	طلبی	به	نتیجه	دلخواه	نرسید؟،	افزود:	نه	
اینکه	نتیجه	ای	نداشته	است،	بلکه	نتایج	به	دست	آمده	چهل	

سال	بعد	از	انقلاب،	کافی	و	چشم	گیر	نیست.	
این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	خاطرنشان	کرد:	در	
محافل	آکادمیک	و	نهادهای	سیاسی	مانند	احزاب،	از	اصلاح	
قانون	اساسی	صحبت	می	کنند	و	مباحث	ارزشمندی	هم	
صورت	می	گیرد	ولی	به	نظرم	راه	حل	این	نیست،	نه	اینکه	

قانون	اساسی	نیاز	به	اصلاح	ندارد	اما	تصور	اینکه	با	اصلاح	و	
بازنگری	قانون	اساسی	مشکلات	که	ما	با	آن	مواجه	هستیم	

حل	می	شود	تصور	درست	و	صحیحی	نیست.
آرمین	یادآور	شد:	نهاد	قانون،	سطحی	ترین	نهاد	مبنی	
بر	واقعیات	موجود	در	لایحه	های	زیرین	جامعه	در	حوزه	
های	فرهنگی،	اجتماعی	و	سیاسی	است	و	اساسا	برآمده	از	

این	واقعیت	است.
وی	با	بیان	این	که	تا	تغییرات	جدی	در	سطوح	لایه	های	
زیرین	و	میانی	جامعه	دست	خوش	تحول	نشود،	تغییر	یا	
اصلاح	قانون	اساسی	مشکلی	از	ما	حل	نمی	کند،	تصریح	
کرد:	قانونی	که	با	واقعیات	اجتماعی	در	حوزه	های	مختلف	
نسبت	و	تناسبی	نداشته	باشد،	حتی	اگر	مترقی	باشد،	

کارآمد	نخواهد	بود.
این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	اظهار	داشت:	ما	در	
تاریخ	معاصر	تجربه	تغییر	قانون	را	داریم،	قانون	اساسی	
مشروطه	قانونی	مترقی	بود	و	از	حیث	مردم	سالاری	قانونی	
دموکراتیک	بود،	به	طوری	که	پادشاه	را	پاسخگو	کرده	بود.

اساسی	 قانون	 متمم	 اصل	24	 در	 داد:	 ادامه	 آرمین	
مشروطه	آمده	بود،	»شخص	پادشاه	از	مصونیت	مبرا	است	و	

وزرای	دولت	در	همه	امور	در	برابر	مجلس	پاسخگو	هستند،	
کلیه	فرامین	و	دست	خط	های	شاه	در	امور	مملکتی	تنها	
وقتی	قابل	اجراست	که	به	امضا	وزیر	مسئول	رسیده	باشد	و	
نهایتا	وزیر	مربوطه	باید	پاسخگوی	عواقب	آن	فرمان	باشد«.

این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	عنوان	کرد:	به	موجب	
آن	قانون	وزرا	نمی	توانستند	احکام	و	فرامین	پادشاه	را	
مستمسک	سلب	مسئولیت	خود	قرار	دهند.	قانون	اساسی	
مشروطه	مترقی	بود	ولی	نتوانست	مانع	ایجاد	ننگین	ترین	
دیکتاتوری	سلطنتی	ایران	شود.	چرا؟	چون	آن	قانون	با	
سطوح	اصلی	و	زیرین	جامعه	ارتباطی	نداشت	و	جامعه	و	

قانون	با	هم	ارتباط	برقرار	نمی	کردند.
آرمین	بیان	کرد:	به	همین	دلیل	می	گویم	با	اصلاح	یا	
تغییر	قانون	اساسی	مشکل	ما	حل	نمی	شود	و	به	یک	جامعه	
مردم	سالار	دست	پیدا	نمی	کنیم.	قانون	پیش	از	آنکه	یک	

مقوله	حقوقی	باشد	یک	مقوله	سیاسی	و	اجتماعی	است.
وی	افزود:	معتقدم	تا	زمانی	که	نهادهای	مدنی	قوی	شکل	
نگیرد	و	جامعه	با	ساختارهای	تشکیلاتی	و	جامعه	مدنی	آشنا	
نشوند	و	حقوق	مدنی	در	جامعه	همه	گیر	نشود	هیچ	تغییری	

در	قانون	کار	ساز	نیست.

رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران کنگره بزرگداشت شهدای کرمان: 

پیام جاودانه شهیدان برحذر داشتن جامعه از ترس و اندوه است 

محسن آرمین:

 راه حل مسائل کشور تنها در اصلاح قانون اساسی نیست 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

حساب	 در	 خارجه	 امور	 وزیر	
اینستاگرامی	خود	نوشت:	با	اعتماد	میان	
مردم	و	مسئولان	و	هم	افزایی	خدمتگزاران	
این	مرز	و	بوم	در	انجام	وظایف	بر	اساس	
قانون،	فشارهای	سلطه	گران	کم	خرد	راه	

بجایی	نخواهد	برد.	
حساب	 در	 ظریف	 جواد	 محمد	
اینستاگرامی	خود	نوشت:	دریای	بیکران	
و	 ایران	 دلاور	 و	 بزرگ	 مردم	 محبت	
اظهارات	 ارجمندشان،	 نمایندگان	
سرافراز	 سردار	 عزیزم	 برادر	 بزرگوارانه	
و	 سخاوتمندانه	 نامه	 سلیمانی،	 قاسم	
و	 ریاست	محترم	جمهوری	 پرصلابت	
کرامت	و	لطف	پدرانه	رهبر	فرزانه	انقلاب	
اسلامی،	عزم	من	و	همکارانم	در	وزارت	
امور	خارجه	برای	پاسداری	از	منافع	ملی	
و	حقوق	این	مردم	بزرگ	را	دو	چندان	

نمود.وی	یادآور	شد:	این	وفاق	و	همدلی	
رمز	پیروزی	و	پیشرفت	این	ملت	بزرگ	
در	طول	چهل	سال	گذشته	بوده	است	و	
نیز	بزرگترین	دلیل	شکست	سلطه	گران	
که	منافع	خود	را	در	ایجاد	شکاف	در	

جامعه		ایرانی	جستجو	کرده	اند.	
وزیر	امور	خارجه	تاکید	کرد:	با	اعتماد	
هم	افزایی	 و	 مسئولان	 و	 مردم	 میان	
انجام	 در	 بوم	 و	 مرز	 این	 خدمتگزاران	
فشارهای	 قانون،	 اساس	 بر	 وظایف	
سلطه	گران	کم	خرد-	که	پس	از	تحمل	
هم	 هنوز	 خسارت	ها،	 و	 شکست	ها	
منافع	شان	را	در	سلطه	طلبی	پرهزینه	و	
بی	حاصل،	فروش	سلاح	و	ناامن	سازی	
غرب		آسیا	و	فشار	حداکثری	بر	مردم	
بزرگ	ایران	جستجو	می	کنند-	راه	بجایی	
وزارت	 شد:	 یادآور	 برد.ظریف	 نخواهد	

امور	خارجه	همواره	بر	این	باور	بوده	که	
ملی،	 قدرت	 در	سایه	 تنها	 دیپلماسی	
انسجام	داخلی	و	حمایت	مردمی	می	تواند	
دستاورد	های	میدانی	را	در	صحنه	های	

منطقه	ای	و	جهانی	تثبیت	کند.	
وی	خاطرنشان	کرد:	امروز	به	لطف	
رشادت	های	 و	 دلاوری	ها	 ثمره	 خدا،	
بزرگ	مردان	میدان	مقاومت	و	ایثار،	با	
مقدم	 خط	 سربازان	 مخلصانه	 تلاش	
تلاش	 شکست	 به	 دیپلماسی	 جبهه	
صهیونیست	ها	برای	احیای	پروژه	شوم	و	
خطرناک	امنیتی	سازی	ایران	و	تثبیت	
نقش	سازنده،	صلح	طلبانه	و	ضد	افراط		
ایران	در	صحنه	منطقه	ای	 و	خشونت	
انجامیده	است.	وزیر	امور	خارجه	تصریح	
کنار	 در	 هم	افزایی	 و	 همدلی	 با	 کرد:	
همفکری	و	نقد	سازنده،	و	با	عنایت	الهی،	

مسیر	 و	 جبران	 موجود،	 کاستی	های	
باقی	مانده	با	امید	و	خودباوری	برای	کمک	
بهبود	 و	 اقتصادی	کشور	 پیشرفت	 به	
وضعیت	معیشتی	مردم	طی	خواهد	شد.
ظریف	تاکید	کرد:	تمامی	ما	ایرانیان	
و	 سیاسی	 گرایش	 به	 توجه	 بدون	
کشتی	 یک	 در	 قومیت	 و	 مذهب	 یا	
نشسته	ایم	و	چه	نیکوست	که	در	آستانه	
نوروز،	همه	دغدغه	های	مشترک	خود	را	
به	امید	و	فرصتی	برای	امنیت	و	پیشرفت	
برون	گرائی	 و	 عزیز	 ایران	 درون	زای	
جهان	 با	 سازنده	 تعامل	 و	 خودباورانه	
تبدیل	کنیم	تا	کشتی	ایران	عزیزمان	در	
دریای	پرتلاطم	جهان	پساغربی	مسیر	
پیشرفت	و	تعالی	را	بپیماید.	به	کام	و	
آرزوی	دل	چو	دارم	خلوتی	حاصل	/	چه	
فکر	از	خبث	بدگویان	میان	انجمن	دارم.

دبیرکل	حزب	آزادی	با	بیان	اینکه	
مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	بر	سر	
تصویب	لوایح	چهارگانه	»اف	ای	تی	اف«	
به	نوعی	با	وزارت	امور	خارجه	هماهنگی	
و	تفاهم	داشته	باشد،	گفت:	قطعا	این	
لوایح	مخالفانی	در	مجمع	دارد؛	اما	این	
مجموعه	باید	به	سمت	تعامل	با	سیاست	

خارجی	در	این	زمینه	حرکت	کند.	
»مجید	محتشمی«	افزود:	ظریف	به	
عنوان	یکی	از	وزرای	برجسته	و	شاخص	
دولت	یازدهم	و	دوازدهم،	تلاش	زیادی	
برای	امضای	معاهده	چندجانبه	هسته	ای	
داشت	و	در	جایگاه	مدیری	با	تحصیلات	
نظر	 صاحب	 پیشرو،	 خردورز،	 مرتبط،	
و	قدرتمند	در	گفت	وگو	با	کشورهای	

غربی	توانست	برجام	را	به	سرانجام	خوبی	
برسانند	بطوری	که	این	معاهده	به	تایید	
رسید.وی	 نظام	 رتبه	 عالی	 های	 مقام	
افتاده	 پا	 پیش	 استدلال	های	 اشاره	 با	
مخالفان	برجام،	افزود:	این	معاهده	خطر	
بزرگی	را	از	کشور	رهانید	و	با	بی	اثر	کردن	
ائتلاف	های	منطقه	ای	و	فرامنطقه	ای	
علیه	ایران،	فضای	مثبتی	در	ارتباط	ایران	
در	عرصه	بین	الملل	شکل	داد	و	در	این	
باره	نقش	بی	بدیل	ظریف	حائز	اهمیت	
سیاستگذاری	 شورایعالی	 عضو	 است.	
البته	 کرد:	 خاطرنشان	 طبان	 اصلاح	
است.	 گیری	 شکل	 حال	 در	 اتفاقاتی	
مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	بر	سر	
تصویب	لوایح	چهارگانه	»اف	ای	تی	اف«	

)گروه	ویژه	اقدام	مالی(	به	نوعی	هماهنگی	
و	تفاهم	لازم	را	با	وزارت	خارجه	داشته	
باشد	تا	به	سرعت	پاسخ	لازم	و	مثبت	داده	
شود.	محتشمی	اظهارداشت:	آنهایی	که	
مخالفت	می	کنند	می	توانند	دیدگاه	های	
خودشان	فارغ	از	نفرت	و	انتقام	مطرح	
کنند.	اما	باید	بدانیم	مقابل	زیاده	روی	و	
لجام	گسیختگی	آمریکا	نیازمند	ائتلاف	
درونی	هستیم،	در	حالی	که	آنها	در	پی	
ائتلاف	خارج	از	مرزهای	ما	هستند	دست	
کم	در	مسائل	بین	الملل	کمترین	اختلاف	
توانسته	 انسجام	 این	 باشیم.	 داشته	 را	
است	40	سال	نظام	را	سراپا	نگه	دارد،	
البته	نواقص	و	فراز	و	نشیب	هایی	وجود	
دارد	که	باید	تلاش	کنیم	این	کاستی	ها	

را	به	حداقل	برسانیم.وی	یادآور	شد:	طرح	
مسائل	توسط	مخالفان	و	موافقان	باید	به	
عنوان	فرهنگی	عمیق	در	جامعه	پذیرفته	
شود.	قطعا	لوایح	چهارگانه	مخالفانی	در	
مجمع	تشخیص	دارد	اما	این	مجموعه	
باید	به	سمت	تعامل	با	سیاست	خارجی	
حرکت	کند	و	همه،	به	ویژه	جامعه	نخبگان	
باید	تلاش	کنند	به	سمت	گفتمان	مثبتی	
که	تولید	نفرت	نکند	بروند.وی	تاکید	کرد:	
رئیس	جمهوری	به	نوعی	خواستند	به	
مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	گوشزد	
کنند	به	گونه	ای	تصمیم	نگیرند	که	ایران	
دارایی	 و	 مالی	 روابط	 شدن	 مسدود	 با	
هایش	مانعی	بر	سر	تسهیل	ورود	به	شبکه	

مالی	جهانی	داشته	باشد.	

ظریف در پیامی تاکید کرد؛

عزم دوچندان برای پاسداری از منافع ملی 

دبیرکل حزب آزادی: 

مجمع تشخیص با سیاست خارجی تعامل کند 

معاون	حقوقی	رئیس	جمهور	گفت:	موازی	کاری	مقدار	
زیادی	از	نیروهای	کشور	را	به	هرز	و	هدر	می	دهد	در	حالی	
که	این	امر	تنها	در	حوزه	وکالت	نیست	و	ما	در	اکثر	حوزه	ها	

شاهد	این	موازی	کاری	هستیم.
لعیا	جنیدی	در	مراسم	گرامیداشت	روز	وکیل	مدافع	
که	امروز	در	سالن	آمفی	تئاتر	دانشگاه	فرهنگیان	قزوین	
برگزار	شد،	اظهار	کرد:	بخشی	از	مشکلات	امروز	جامعه	
معطوف	به	اشتغال	می	شود	این	در	حالی	است	که	در	این	
میان	یک	محاسبه	غلط	وجود	دارد	زیرا	بسیاری	در	نظر	
دارند	تا	از	بین	همه	مشاغل،	به	سمت	وکالت	بروند.	نبود	
شغل	سبب	می	شود	که	افراد	زیادی	به	وکالت	روی	آورند	
در	حالی	که	برای	این	افراد	هزینه	گزافی	در	حوزه	آموزش	
انجام	می	شود.	وی	تصریح	کرد:	موازی	کاری	مقدار	زیادی	
از	نیروهای	کشور	را	به	هرز	می	دهد	در	حالی	که	این	امر	

تنها	در	حوزه	وکالت	نیست	و	ما	در	اکثر	حوزه	ها	شاهد	این	
موازی	کاری	هستیم.	ما	برای	حفظ	حقوق	مردم	ایران	در	
دنیا	به	استقلال	نیاز	داریم،	عدم	وجود	این	استقلال	قطعاً	

کمکی	به	بهبود	امور	نمی	کند.
وی	با	اشاره	به	این	که	»هر	اندازه	تعاملات	بین	ایران	و	
سایر	کشورها	افزایش	یابد،	احتمال	طرح	دعوی	بین	یک	
ایرانی	و	یک	خارجی	نیز	افزایش	می	یابد«،	گفت:	بنابراین	
حقوق	ایرانیان	باید	در	هر	شرایطی	و	در	قوانین	هر	کشوری	
محفوظ	باشد	این	در	حالی	است	که	این	عدم	استقلال	

مانع	حفاظت	حداکثری	از	حقوق	مردم	می	شود.
معاون	حقوقی	رئیس	جمهور	تصریح	کرد:	امروز	دستگاه	
قضایی	تبعیضات	فراوانی	را	بین	وکلا	می	گذارد؛	چراکه	هر	
قسمت	از	این	دستگاه	یک	وکیل	معتمد	می	خواهد	که	
اگر	نظارت	دستگاه	قضا	از	وکلا	برداشته	شده	و	یک	نهاد	

مستقل	از	خودمان	بر	اعمال	دیگر	وکیلان	ناظر	باشند،	این	
تبعیضات	نیز	از	میان	خواهد	رفت.

وی	با	اشاره	به	این	که	»رسانه	ها	بیش	از	گذشته	باید	
شأن	وکلا	را	حفظ	کنند«	اظهار	کرد:	این	که	مکرر	در	
رسانه	ملی	وکلا	را	در	حال	خطاکاری	نشان	می	دهند	
سبب	سلب	اعتماد	مردم	از	وکیلان	می	شود.	طبق	قانون	
اساسی	مردم	حق	دارند	که	وکیل	داشته	باشند	در	حالی	
که	وکلای	تسخیری	نیز	باید	درآمد	داشته	باشند	به	همین	
سبب	ضروری	است	که	دولت	به	پرداخت	هزینه	های	این	

وکلای	جوان	بیش	از	گذشته	توجه	کند.
وی	با	اشاره	به	این	که	»ما	اصرار	داریم	که	جایگاه	وکلا	
بیش	از	گذشته	دیده	شود«،	تصریح	کرد:	باید	یک	منشور	
اخلاق	حرفه	ای	در	حوزه	وکالت	نوشته	شده	و	وکلا	طبق	

آن	منشور،	درست	رفتار	کنند.

رئیس	سازمان	بسیج	مستضعفین	با	بیان	اینکه	لازمه	
رفتار	جهادی	و		تفکر	بسیجی	باز	کردن	راه	برای	جوانان	
است،	گفت:	جهاد	به	معنای	ایثار	و	فداکاری	و	از	خود	
گذشتگی	است	و	با	اتخاذ	رویکرد	جهادی	است	که	اعتلای	

سازمان	رقم	خواهد	خورد.	
سردار	سرتیپ	غلامحسین	غیب	پرور	روز	پنجشنبه	
در	جمع	مسئولان،	جانشینان	و	مدیران	دفاتر	کانون	های	
بسیج	اساتید	سراسر	کشور	در	محل	دانشگاه	تهران	با	
تاکید	بر	اهمیت	حضور	اساتید	دانشگاه	در	مساجد	به	
عنوان	پایگاه	انقلاب	و	اسلام	اظهار	داشت:	تعیین	اولویت	ها	
و	نیز	اثربخشی	برای	تمامی	فعالیت	های	بسیج	ضروری	

است.
وی	با	اشاره	به	راه	اندازی	اندیشکده	های	راهبردی	بسیج	
اساتید،	افزود:	از	دل	این	اندیشکده	ها	باید	راهبردهای	

عملیاتی	برای	مسائل	و		مشکلات	کشور	بیرون	بیاید.
سردار	غیب	پرور	در	ادامه	گفت:	رویکرد	حل	المسائلی	

در	بسیج	اساتید	اتفاق	مبارکی	است	و	به	اعتقاد	بنده	در	
کشور	انقلابی	را	رقم	خواهد	زد.

رئیس	سازمان	بسیج	مستضعفین	در	ادامه	تشکیل	
جبهه	واحد	انقلاب	اسلامی	را	بسیار	مهم	دانست	و	تأکید	
کرد:	نباید	کار	به	جایی	برسد	که	رهبر	معظم	انقلاب	و	
فرمانده	این	جبهه	در	مسائل	جزیی	شخصاً	ورود	کنند.	
لزوماً	ضد	انقلاب	 به	جایگاه	ولایت	فقیه	 جفاکنندگان	
نیستند؛	گاهی	از	کم	کاری	خودی	ها	به	کشور	جفا	می	شود.
جانشین	فرمانده	کل	سپاه	در	امور	بسیج	عنوان	کرد:	
ویژگی	یک	کار	جهادی،	در	درجه	اول	نیت	برای	خدا	
است.	در	مرحله	دوم	تلاش	و	پیگیری	مجدانه	و	در	درجه	
سوم	این	است	که	مخالف	داشته	باشید.	یعنی	با	وجود	

مخالفت،	کار	مدیریت	شود	و	به	نتیجه	برسد.
وی	با	تأکید	بر	حضور	بسیج	در	صحنه	تحولات	کشور	
به		ویژه	بسیج	اساتید،	گفت:	نامه	اخیر	استادان	بسیجی	
در	لبیک	به	بیانیه	راهبردی	مقام	معظم	رهبری	باعث	

سربلندی	بسیج	شده	است.
رئیس	سازمان	بسیج	مستضعفین	ادامه	داد:	لازمه	رفتار	
جهادی	و		تفکر	بسیجی	این	است	که	راه	را	برای	جوانان	باز	
کنیم.	جهاد	به	معنای	ایثار	و	فداکاری	و	ازخودگذشتگی	
است	و	با	اتخاذ	رویکرد	جهادی	است	که	اعتلای	سازمان	

رقم	خواهد	خورد.
وی	با	بیان	این	که	عرصه	باید	برای	حضور	نیروهای	
انقلابی	و	جهادی	و	جوان	آماده	شود،	ادامه	داد:	ساختار	
نیز	باید	متناسب	با	رویکرد	جهادی	تعریف	شود.	به	دلیل	
همین	عدم	تناسب	است	که	مشکلاتی	در	کشور	وجود	

دارد	و	رفع	آن	با	کمک	استادان	ممکن	خواهد	بود.
سردار	غیب	پرور	همچنین	تأکید	کرد:	ریل	ساختاری	
کشور	باید	عوض	شود	و	ریل	گذاری	جدید	انجام	شود.	البته	
در	برابر	هر	تحولی	مقاومت	هم	وجود	دارد	و		مخالفینی	
هستند،	اما	حیات	مجدد	بسیج	هم	در	اعتلای	آن	است.	ما	

در	کشور	نیازمند	یک	فرمان	گردانی	هستیم.

معاون حقوقی رئیس جمهور:

موازی کاری، نیروهای کشور را به هدر می دهد

سردار غیب پرور: 

باز کردن راه برای جوانان لازمه رفتار جهادی است 

داریوش جهان بین

کاوه معین فر
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اقتصادی

وزیر امور اقتصادی و دارایی :

سودتسهیلاتبانکیتغییرنمیکند

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: افزایش یا کاهش سود تسهیلات با توجه به شرایط 
اقتصادی کنونی کشور، موضوعیت ندارد.

فرهاد دژپسند در حاشیه نشست مدیران عامل بانک های دولتی با موضوع روند آینده 
بانکداری در جمع خبرنگاران گفت: این که گفته می شود سود تسهیلات افزایش و یا 

کاهش پیدا می کند با توجه به شرایط اقتصادی کنونی کشور، موضوعیت ندارد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: کاهش یا افزایش سود تسهیلات در حیطه وظایف 
بانک مرکزی است و بانک مرکزی باید پیشنهاد خود را در شورای پول و اعتبار مطرح کند 
تا در این خصوص تصمیم گیری شود. وی در خصوص نقش بانک ها در اقتصاد گفت: 
امروز شرایط اقتصادی کشور به گونه ای است که نیاز به حضور فعالانه تر بانک ها در عرصه 

اقتصاد و خدمت رسانی بیش از گذشته وجود دارد.
دژپسند افزود: خوشبختانه بانک ها از قابلیت های خوبی برخوردارند، اما یک سری 

موانع بر سر راه خدمت رسانی مطلوب وجود دارد.
وی با اشاره به نشست روز پنجشنبه  که با حضور مدیران عامل، اعضای هیئت مدیره 
و صاحب نظران در حوزه بانکی برگزار شد، ابراز امیدواری کرد: با مشارکت هم بتوانیم 
روش هایی را طراحی کنیم تا در خصوص خدمت رسانی بانک ها به اقتصاد کشور سرعت 
بخشیم. وزیر امور اقتصادی و دارایی تحول نظام بانکداری از نظر مدرن کردن روش ها را 
حائز اهمیت خواند و گفت: باید سریعتر از بانکداری الکترونیکی عبور کنیم و به بانکداری 

دیجیتال برسیم تا مقدمه ای بر اقتصاد هوشمند باشد.
دژپسند اجرایی شدن حاکمیت مشارکتی در بانک ها را ضروری خواند و افزود: جوان 
گرایی در بانک ها نیز باید مورد توجه قرار گیرد تا خدمت رسانی به طور مناسب به مردم 
انجام شود. وی با بیان این که برای گسترش خدمت رسانی به مردم نیاز به منابع بیشتر 
داریم، گفت: روش های مختلفی برای تجهیز منابع وجود دارد که یکی از روش ها، کاهش 

دادن مطالبات معوق بانکی است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: باید در دولت نیز در این خصوص چاره اندیشی شود 
چنان که بدهی دولت به بانک مرکزی در سال گذشته حدود ۷ و ۴ دهم درصد کاهش یافته 

است و باید برای تسویه بدهی دولت به بانک ها نیز گام های مؤثری برداریم.
دژپسند گفت: همچنین باید برای بازگرداندن معوقات بانکی بخش خصوصی به بانک ها 
نیز روش هایی طراحی شود. وی افزود: این منابع در کنار آزادسازی دارایی های مازاد و 
شرکت هایی که بی دلیل در بانک ها وجود دارند که باید به بخش غیر دولتی واگذار شود، 

این روش ها کمک می کند که نقش بانک ها گسترده تر و قوی تر از گذشته شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: اگر این عزم به صورت آهنین به اجرا درآید، آینده 

خوبی برای نقش بانک ها در اقتصاد می توان تصور کرد.
دژپسند در خصوص تزریق منابع مالی به واحد های تولیدی در سال آینده افزود: ما ابتدا 

باید تجهیز منابع را جدی بگیریم تا بانک ها از این منابع استفاده کنند.
وی افزایش سرمایه، کاهش بدهی دولت به بانک ها، نقد کردن مطالبات معوق بانک ها 
از بخش خصوصی و واگذاری دارایی ها را در تزریق منابع مالی به واحد های تولیدی 
مؤثر خواند. وزیر امور اقتصادی و دارایی در خصوص علت وصول نشدن معوقات بانکی 
گفت: بخشی از دلایل به شرایط اقتصادی کشور بازمی گردد چرا که برخی بنگاه ها به 
علت نداشتن بازار خود، نمی توانند تأمین منابع کنند و متعاقب آن از پرداخت بدهی باز 
می مانند. دژپسند افزود: عوامل ساختاری نیز در وصول نشدن معوقات بانکی وجود دارد 
به گونه ای که محصولات واحد های تولیدی، بازارپذیر نیست که باید در این خصوص چاره 
اندیشی کرد. وی به تملیک برخی واحد های تولیدی از سوی بانک ها به علت نپرداختن 
بدهی اشاره کرد و گفت: این واحد ها باید به نوعی فعال سازی شود و یا واگذاری در 

خصوص این واحد ها صورت گیرد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی در خصوص از بین بردن بنگاهداری بانک ها افزود: این 
موضوع یکی از مباحث جدی ماست و خوشبختانه برنامه جامعی را در این خصوص تهیه 

کردیم و نیاز به یک سری نیازمندی های حقوقی و قانونی در این خصوص داریم.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

۹۰هزارمیلیاردتومانفرارومعافیتمالیاتی
درکشورداریم

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه ۹۰ هزار میلیارد تومان فرار و معافیت  
مالیاتی درکشور داریم،گفت:طرح اختصاص ۱۴میلیارد دلاربرای تامین کالاهای اساسی 

برای بررسی به کمیسیون تلفیق ارجاع شد.
محمدرضا پور ابراهیمی در برنامه گفتگوی ویژه خبری شبکه دو سیما افزود: بر اساس 
گزارش هفته پیش بانک مرکزی کالاهای اساسی که با ارز ترجیحی تامین شده بودند در 
خرده فروشی ها ۷۰ درصد گرانتر از قیمتی که باید به دست مردم می رسید، فروخته شده 
است. وی گفت: ۱۰۰ هزار میلیارد تومان از منابع کشور برای تامین این کالاها از ترس 
تورم توهمی، در اختیار برخی قرار داده می شود که این عدد را باید به صورت سرانه به 
طور مستقیم به مردم بدهیم. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی افزود: 
همه افرادی که با آن ها صحبت کرده ام با اختصاص ۱۴ میلیارد دلار برای تامین کالاهای 

اساسی مخالفند و این را به ضرر مردم می دانند.
پورابراهیمی گفت: شنبه آینده مجلس شورای اسلامی در این زمینه تشکیل جلسه 
می دهد. وی افزود: از شهریور سال گذشته تاکنون بر اساس رصد تراکنش های بانکی ۱۸ 
هزار میلیارد تومان مالیات از اشخاصی دریافت شده است که تا آن زمان یک ریال مالیات 
نداده بودند. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه حدود ۴۰ 
هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی داریم که می توانیم آن را به حداقل برسانیم گفت: در سه 
چهار سال اخیر بابت کارت های بازرگانی یک بار مصرف حدود ۳۰ هزار میلیارد تومان 

خروجی مطالبات داشته ایم که قابل وصول نیست.
پورابراهیمی افزود: ۵۰ هزار میلیارد تومان معافیت های قانونی مالیاتی در کشور داریم که 
باید در آن بازبینی شود. وی تحریم های آمریکا را فرصتی برای کنار گذاشتن نفت از بودجه 
و توجه به منابع دیگر دانست. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: 

بر اساس گزارش ها عملکرد بانک های خصوصی بدتر از بانک های دولتی بوده است.
*۲۰ درصد بنزین مصرفی، قاچاق یا خارج از حد متعارف مصرف می شود 

پورابراهیمی افزود: روزانه حدود ۹۰ میلیون لیتر بنزین در کشور استفاده می شود که 
معادل ۲۰ درصد آن قاچاق یا مصرف خارج از حد متعارف است و باید برای آن چاره 
اندیشی کرد. وی گفت: دولت با همه پیشنهادها درباره اصلاح مصرف بنزین مخالفت 
کرده و حتی پیشنهاد تغییر نکردن قیمت، اما دریافت عوارض مصرف بیش از حد را نیز 

نپذیرفته است.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی افزود: بر اساس قانون اساسی در 
بودجه عمومی کشور همه منابع باید به خزانه وارد و هزینه ها از آن خارج شود البته ممکن 

است اتفاقاتی بیفتد و دیوان محاسبات موظف است اگر خطایی انجام شد گزارش دهد.
پور ابراهیمی گفت: اگر ساختار کنونی بودجه ادامه یابد کسری بودجه استمرار خواهد 
داشت. وی افزود: ۲.۵ برابر بودجه عمومی کشور برای انواع یارانه ها هزینه می شود که در 

بودجه بلاتکلیف است و دولت پیشنهاد مشخصی درباره آن ندارد.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: سه برابر بودجه عمومی کشور 
مجموع عدد و رقمی است که در حوزه شرکت های دولتی و بانک ها در محاسبات بودجه 
آورده و در تراز تلفیقی محسوب می شود، اما دسترسی به داده ها و چگونگی مدیریت این 

شرکت ها امکان پذیر نیست.
*اختصاص ۱۴ میلیارد دلار برای تامین کالاهای اساسی منطق اقتصادی ندارد 

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی افزود: اختصاص ۱۴ میلیارد دلار 
برای تامین کالاهای اساسی هیچ منطق اقتصادی ندارد، اما دلیل پذیرفتن آن به وسیله 

دولت و مجلس دغدغه های اجتماعی آن است.
وی گفت: اینکه چرا مجلس و دولت اختصاص ۱۴ میلیارد دلار برای تامین کالاهای 

اساسی در بودجه سال ۹۸ را تکرار کردند جز توهم تورم، منطق دیگری ندارد.
حسین زاده بحرینی افزود: باز توزیع منابع باید در اختیار مردم قرار گیرد.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه با طراحی سامانه مؤدیان 
امکان فرار مالیاتی بسیار کاهش یافته است گفت: در هیچ جای دنیا فرار مالیاتی به صفر 
نرسیده، اما در ایران این مسئله جدی است. وی افزود: در طرح جدید وصول مالیات اصل 

بر درست بودن اظهارات مؤدی است مگر خلاف آن ثابت شود.
حسین زاده بحرینی با بیان اینکه در طرح جدید مالیاتی دستگاه های کارتخوان نقش 
کلیدی دارند و بانک مرکزی موظف است که تراکنش های بانکی را از سامانه مؤدیان عبور 

دهد گفت: مبنای مالیات گیری در کشور از ۱۵ ماه دیگر کاملا تغییر می کند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی افزود: در بودجه سال ۹۸ پیش 
بینی های خوبی برای افزایش سرمایه بانک های دولتی شده است، اما مشکل اصلی 

بانک های دولتی بهره وری است.
وی گفت: دولت امسال از محل افزایش بهره وری در بانک های دولتی برای بودجه سال 

آینده پنج هزار میلیارد تومان منابع آورده است.

دولت می گوید عزمی جدی برای کاهش تصدی گری در اقتصاد دارد. با این حل 
روند واگذاری اقتصاد به خصوصی ها چندان رضایتبخش نبوده است. 

توسعه  موانع  مهمترین  و  ترین  اصلی  گویند  می  اقتصادی  کارشناسان  اغلب 
اقتصادی کشور ماهیت دولتی ساختار اقتصاد است. از این رو برای تحقق توسعه 
اقتصادی در کشور لازم است تا جایی که امکان پذیر باشد از تصدی گری دولت در 

اقتصاد کاسته و بنگاه های اقتصادی دولتی به بخش خصوصی واگذار شود. 
در همین زمینه دکتر »حسن روحانی« روز دوشنبه )ششم اسفندماه( در جمع 
معاونان و مدیران وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: دست برداشتن 
دولت از اقتصاد، تاکید رهبر انقلاب و اهتمام دولت است. رهبر معظم انقلاب در دولت 
یازدهم بر این موضوع تاکید داشتند و هنگامی که برای معرفی وزرای دولت دوازدهم 
خدمت ایشان رسیدم، یکی از نکات مهم ایشان این بود که دولت باید از کار اقتصادی 

دست بردارد. 
رئیس جمهوری با بیان اینکه در اقتصاد سه بخش دولتی، تعاونی و خصوصی داریم، 
گفت: در اقتصاد ما یک بخشی تحت عنوان خصولتی وجود دارد که بدترین اقتصاد را 
به دنبال دارد، چرا که نه دلسوز کار است و نه مانند بخش دولتی، نظارتی بر آنها وجود 

دارد . کسی هم جرات نظارت بر آنها را ندارد. 
رهبر انقلاب در همین زمینه و تیرماه ۱۳۸۵ در ابلاغیه سیاست های کلی اصل ۴۴ 
قانون اساسی دولت را موظف کردند تا ۸۰ درصد از سهام بخش های دولتی را به بخش 

خصوصی واگذار کند. 
به دلیل اهمیت موضوع و مشکلات پیش روی خصوصی سازی و فعالیت بخش 
خصوصی، پژوهشگر ایرنا با »نوروز شهابیان« مدیر عامل و »حمید ابراهیمی« مشاور 
یکی از شرکت های خصوصی فعال در بخش نفت و گاز با قریب به سی سال سابقه 

کار گفت و گو نشست. 
* موانع سرمایه گذاری و رقابت در اقتصاد انرژی ایران

به گفته شهابیان، کشور ما در دنیا از نظر منابع نفت و گاز یکی از بزرگترین کشورهای 
جهان است و با اینکه بیشترین فرصت سرمایه گذاری را دارد اما فعالیت در این زمینه 
به کندی پیش می رود. ما در پارس جنوبی میدان گازی مشترک با کشور قطر داریم که 
اگر به سرعت سرمایه گذاری و بهره برداری توجه نشود این کشور برداشت بیشتری را 
انجام می دهد وما بخش عظیمی از گاز را در این میدان مشترک از دست خواهیم داد. 
وی افزود: بی میلی شرکتهای خارجی جهت سرمایه گذاری در پروژه های نفت و 
گاز به دلیل تحریم های آمریکا و ساختار پیچیده اداری کشور جهت برگزاری مناقصه 
ها فرصت های زیادی را از بین می برد وچیزی را که بیشتر با آن مواجه هستیم چالش 

است تا فرصت. 
به گفته ابراهیمی، چالش ها بسیار زیاد و فرصت ها تبدیل به چالش می شوند در 
انتخاب پیمانکاران شایسته سالاری صورت نمی گیرد. نهادهای نظارتی باید در این 
زمینه توجه جدی داشته باشند تا درانتخاب پیمانکاران، رقابت در فضای سالم صورت 

گیرد. 
* رقابت دشوار با دولتی ها و خصولتی ها 

شهابیان در مورد دخالت دولت در بخش خصوصی بیان داشت: اگر دولت تصدی 
گری را در این زمینه کاهش دهد بخش خصوصی فعال تر می شود ما در این چند 
سال با هر شرکتی که رقابت کردیم یا دولتی بود یا خصولتی یا وابسته به نهاد دولتی. 
در این شرکتها سود و زیان مطرح نیست و از لحاظ توانایی از ما بزرگترند و بخش 

خصوصی در یک رقابت بسیار نابرابر در مقابل شرکتهای دولتی قرار می گیرد. 
وی ادامه داد: سیطره دولت برحوزه کاری در بخش نفت و گاز هر روز شدیدتر می 

شود و شعار عدم دخالت دولت از عمل تا واقعیت فاصله دارد. 
و  دولتی  بین شرکت های  رقابت  اظهار داشت:  زمینه  در همین  نیز  ابراهیمی 
خصوصی بی معنا است. حمایت ها و پشتوانه مالی نیز قابل مقایسه نیست و شرکت 
های خصوصی در رقابت با شرکت های دولتی بازنده اند چرا که شرکت های دولتی 

ظرفیت های بیشتر و بزرگتری برای رقابت دارند.
* دولت آنچنان که باید از خصوصی ها حمایت نمی کند 

شهابیان در زمینه وضعیت و ضرورت حمایت از بخش خصوصی گفت: بخش 
خصوصی از سوی دولت حمایت نمی شوند و وابسته به پیش پرداخت هایی است که 
غیرموثرند و در ارایه و پیشبرد اهداف مورد نظر نتیجه بخش نیستند. بخش خصوصی 
کوچک، ضعیف و ناتوان است و توان حل مشکلات خود را ندارد و باید در بستری 
رشد کند تا بتواند راهکاری برای حل برون رفت از مشکلات در این زمینه را ارایه دهد. 
وی به نحوه عمل بخش خصوصی در کشور کره جنوبی اشاره کرد و گفت: اگر بخش 
خصوصی در ایران را با کره جنوبی مقایسه کنیم در زمانی با هم در بخش خصوصی 
شروع کردیم اما رشد اقتصاد در بخش خصوصی و شرکت های کره ای قابل مقایسه با 
ایران نیست. برای اینکه در کره جنوبی دولت بخش خصوصی را حمایت کرد و امروزه 
شرکت کره ای هیوندا در یک سایت کشتی سازی قریب به پنجاه هزار نفر پرسنل 
مشغول به کار دارد. سامسونگ و کیا شرکتهای معروف کره ای در ایران، از حمایت 

دولت خود برخوردارند. 
وی افزود: حمایت دولت از شرکت ما در طول این چند سال که قریب به پنج هزار 
نفر در آن کار کردند بسیار ضعیف بوده و بهتر است بگوییم که هیچ حمایتی صورت 
نگرفته است. ما به جز بدهی هیچ دستاوردی نداشتیم و سودآوری خیلی ضعیف در 
این مدت داشتیم که همین عاملی برای بی انگیزه بودن فعالیت در این زمینه است و 
بخش خصوصی هنوز به درجه ای نرسیده است که بتواند در حل مشکلات اقتصادی 
نظر بدهد و تاثیرگذار باشد. بخش خصوصی باید به عنوان موتور توسعه اقتصاد ایران 

مورد حمایت قرار گیرد. 
ابراهیمی نیز بیان داشت: جهت حل مشکلات بخش خصوصی در حیطه نفت و 
گاز دولت باید در بخش تولید متریال از تولید کنندگان عرصه پروژه ها حمایت کند 
زیرا خرید ابزارهای مورد نیاز در حیطه نفت و گاز زمان زیادی را از بین می برد و روند 

پیشرفت کاری را با مشکل مواجه می کند. 
*چرا شرکت های خصوصی حذف می شوند؟ 

به گفته شهابیان در این چند سال کار کردن، جز بدهی دستاوردی نداشتیم و با 
توجه به توان مالی دولت و تورم در اقتصاد کشور بخش خصوصی در احقاق مطالبات 
خود مشکلات زیادی دارد. ما برای دریافت مطالبات خود دستاورد چندانی نداریم و 
باید با صبوری بخشی از مطالبات خود را دریافت کنیم وهمین مشکل باعث حذف 
خیلی از شرکتهای خصوصی در عرصه فعالیت اقتصادی در حیطه نفت و گاز خواهد 

شد. 
ابراهیمی نیز در این زمینه بیان داشت که مشکل ذاتی در همه پروژه های کشور، 
مدیریت ناصحیح وعدم توجه به زمان سنجی پروژه ها است و بوروکراسی طولانی 
جهت دریافت مطالبات ضررهای هنگفتی را متوجه شرکت های خصوصی می کند و 

باعث از دست دادن فرصتهای جدید جهت اخذ کار در فضای رقابت می شود.
با بررسی مشکلات پیش روی بخش خصوصی، در صورتی این بخش می تواند 
جایگاه واقعی و سهم حداکثری در اقتصاد کشور راداشته باشد، که پشتیبانی های 
لازم برای تولیدکنندگان، پیمانکاران و دیگر کارآفرینان صورت گیرد و بخش خصوصی 

در این راستا بتواند به اقتصاد پرچالش ایران کمک کند.

عزم جدی دولت برای کاهش تصدی گری در اقتصاد 

اقتصادی که خصوصی ها را زیر تیغ می گذارد 

رئیس کمیسیون گردشگری اتاق بازرگانی تهران معتقد است 
ماه های  طول  در  ارز  نرخ  که  مشکلاتی  شدن  برطرف  برای 
نرخی شدن  آورده، تک  به وجود  ایران  اقتصاد  برای  گذشته 

بهترین و تنها راهکار موجود در این رابطه است.
محسن مهرعلیزاده اظهار کرد: در طول ماه های گذشته نرخ 
ارز یکی از اصلی ترین چالش های موجود در اقتصاد ایران شده 
و همین مساله کار را برای فعالان اقتصادی دشوار کرده است. 
تجار  شدن  متهم  و  اختلاس  رانت،  فساد،  همچون  مسائلی 
همگی بخش هایی از مشکلاتی هستند که نرخ ارز در طول 

ماه های گذشته به وجود آورده است.
ارز در سال های  بودن  نرخی  دو  این که مشکل  بیان  با  وی 
گذشته امروز به چند نرخی شدن رسیده، گفت: برای عبور از 
این مشکل باید به سمت ارز تک نرخی حرکت کنیم و پس از آن 
دولت با یک برنامه ریزی دقیق تأمین ارز مورد نیاز برای کالاهای 
اساسی را در اختیار بگیرد، اما این که توقع داشته باشیم یک ارز 

با نرخ بالا و یک ارز با قیمت پایین عرضه شود و در این رابطه 
فسادی به وجود نیاید، قطعاً از واقعیت ها به دور است.

او با بیان این که بخش خصوصی در این زمینه می تواند کمک 
حال دولت باشد، تاکید کرد: در صورتی که فضا برای یک تعامل 
جدی میان دولت و بخش خصوصی فراهم شود می توان انتظار 

داشت دو طرف به اهداف خود بیش از گذشته نزدیک شوند.
ابراز  با  تهران  بازرگانی  اتاق  گردشگری  کمیسیون  رئیس 
خوش بینی از بالا رفتن تعامل میان بخش خصوصی و دولت در 
دور جدید فعالیت اتاق بازرگانی، خاطرنشان کرد: خوشبختانه 
در این دوره هم فعالان بخش خصوصی با تجربه برای ورود به 
اتاق اعلام آمادگی کرده اند و هم دولت در فضای فعلی راهی جز 

بالا بردن تعامل با بخش خصوصی ندارد.
دنبال  به  ابتدایی سال جاری  ماه های  از  ایسنا،  به گزارش 
بازگشت تحریم های آمریکا نرخ ارز به شکل قابل توجهی افزایش 
یافت. به دنبال این اتفاق دولت تلاش کرد با مدیریت بازار و ارائه 

چند دستورالعمل نسبت به تأمین ارز مورد نیاز مردم و واحدهای 
اقتصادی اقدام کند.

در ماه های گذشته چگونگی تعیین نرخ ارز و نحوه تعامل 

صادرکنندگان و واردکنندگان با دولت یکی از اصلی ترین مسائلی 
بوده که میان بخش خصوصی و قوه مجریه اختلاف نظر به 

وجود آورده است.

رئیس کمیسیون گردشگری اتاق بازرگانی تهران:

ارزبایدتکنرخیشود

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون 
مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند. 

 ـرأی شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۲۰۲۱6 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۰۲ اقای علی اکبر عبدالرزاق فرزند  ۱
نورالدین در ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱۵۰متر مربع نسبت به قسمتی از پلاک شماره ۹۰ فرعی از ۱۱۳۹۵ اصلی واقع در 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 66۷ به موجب سند قطعی ۳۴۴۴۳ .)م الف ۵6۳۳(
 ـرأی شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۲۰۲6۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۳۹ خانم زهرا رشیدی صرمی فرزند  ۲
محمد اسماعیل در ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱۲۵ مترمربع نسبت به قسمتی از پلاک شماره ۱۰۸۳ فرعی از ۱۱۱۱۳۵ اصلی 

واقع در بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عبداله توسلی.)م الف ۵6۳۱(
 ـرأی شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۱۸۲۴۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۱۹۷ اقای عبدالکریم بحرینی فرزند شیخ  ۳
حسن در ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱۳۷/۴۰ متر مربع نسبت به قسمتی از پلاک شماره ۵ فرعی از ۱۰۹۲۹ اصلی واقع در 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی به شماره ۱6۹۱66 مورخ ۹۰/۱۰/۷ .)م الف۵6۳۰ (
۴- رأی شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۱۹۲۱۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۹۰۵ اقای محمد کاشی فرزند غلامرضا 
در ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱۱۲ متر مربع نسبت به قسمتی از پلاک شماره  فرعی از ۸۰۵۱ اصلی واقع در بخش یک حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 6۱  به موجب سند قطعی ۴۸۸۰۳ مورخ ۵۹/۹/۲۳.)م الف ۵6۲۹(
۵- رأی شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۱۹۲۳۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲6۱ اقای علی اویسی فردوئی فرزند تقی 
در ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت ۳۸/۸۷ متر مربع نسبت به قسمتی از پلاک شماره ۸۴۸ فرعی از ۱۱۱۳۵اصلی واقع در بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسین مدرسی .)م الف۵6۲۸ (
6- رأی شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۱۹۰۳۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۰۴۱ خانم زهره پیله وران فرزند رضا در 

ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱۲6 متر مربع نسبت به قسمتی از پلاک شماره  فرعی از ۱۰۲۸۱ اصلی واقع در بخش یک حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی در دفتر ۵۷۳ به موجب سند قطعی ۱۴۰۴۲.)م الف ۵6۲۵(

۷- رأی شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۱۹۴۷۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱6۸ اقای حسن ارژنگ فرزند غلامعلی 
در ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت ۸۳/۹۹ متر مربع نسبت به قسمتی از پلاک شماره  ۱۰۳۳۳ اصلی واقع در بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری  از علی رجبی جعفرآبادی .)م الف ۵6۲6(
۸- رأی شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۱۸۲۴۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۹۱ اقای حجت اله محمدزاده فرزند 
نعمت اله در ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت ۹۰ متر مربع نسبت به قسمتی از پلاک شماره  ۱۱۰۳۹ اصلی واقع در بخش یک حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۲6۲ به موجب سند قطعی ۲۷۳۸ مورخ ۸۵/۱۲/۱۰. )م الف ۵6۲۷(
رأی شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۱۹۴۹۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱۲۵ خانم عذری کشایشی فرزند   -۹
مسلم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵6/۷۳  متر مربع پلاک شماره ۸ و۹ و۱۰  فرعی از۱۰۳6۵ اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی به شماره ۱۹۰۳۳ مورخ ۸۳/۱۱/۱۸ دفتر خانه ۲۴ قم )م الف۵۵۹۳(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه 
از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 

که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشارنوبت اول: ۱397/۱۲/۱۱ تاریخ انتشارنوبت دوم: ۱397/۱۲/۲7
 ـرئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم محمدرضا ادیبان 

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۳۲۲۳۸ شماره  رای   -۱
۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۱۳ آقای محسن کاظمی بهزاد فرزند شوقعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۷ مترمربع پلاک شماره  
فرعی از ۲۱۱۱  اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از غلام رضا شیخی . )م الف ۵۸۰۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۳۳۴۷۵ شماره  رای   -۲
۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۰۹ آقای عیوض داستانی گویداش فرزند یداله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲6 مترمربع پلاک شماره 
۱ فرعی از ۲۱6۷ اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از بتول میرئی . )م الف۵۸۰۱ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۳۴۰۷6 شماره  رای   -۳
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۱۹ آقای قاسم سلیمانی فرزند غفار در سه دانگ مشاع از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۱۰۵  مترمربع پلاک 
شماره ۴۷ فرعی از ۱۹۴۷ اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی خریداری مع الواسطه از عزیز علی سلیمی و لطف اله عزتی بالمناصفه . )م 

الف۵۸۰۰ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۳۴۰۷۸ شماره  رای   -۴
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۲۰ آقای غفار سلیمانی فرزند ایل خانی در سه دانگ مشاع از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۱۰۵  مترمربع پلاک 
شماره ۴۷ فرعی از ۱۹۴۷ اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی خریداری مع الواسطه از عزیز علی سلیمی و لطف اله عزتی بالمناصفه . )م الف۵۷۹۹ 

)
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۳۴۱۹۲ شماره  رای   -۵
۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۴6 آقای هابیل جوانی فرزند تقی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۱  مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱۷۵۵ 
اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از محمدتقی اسفندانی بزچلوئی . )م الف ۵۷6۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۳۰۴6۱ شماره  رای   -6

۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۰۸۹۳ آقای محمد صبور فرزند امیدعلی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۰ مترمربع پلاک شماره ۳66 فرعی از 
۱۹۴۱ اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از حسن حسینعلی گل . )م الف ۵۷66(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۳۳۴۰6 شماره  رای   -۷
۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۳۲ آقای حسین ابراهیمی فرزند مسلم در سه دانگ مشاع از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۱۰۰  مترمربع پلاک 
شماره ۷ فرعی از ۲6۴۱ اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی حسین ابراهیمی نسبت به ۲/۸۴ سهم مالک 
رسمی و مابقی آن خریداری و توافق در هیات با آقای مسعود ابراهیمی مبنی بر صدور سند 

به صورت سه دانگ به سه دانگ.سه دانگ . )م الف ۵۷6۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۳۳۴۰۸ شماره  رای   -۸
از  مشاع  دانگ  سه  در  حسین  فرزند  ابراهیمی  مسعود   ۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۳۳
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۱۰۰  مترمربع پلاک 
شماره ۷ فرعی از ۲6۴۱ اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی مسعود ابراهیمی دارای مالکیت می باشد )م الف 

)۵۷6۴
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۲۸6۲۰ شماره  رای   -۹
از  قسمتی  در  رحمانعلی  فرزند  شوندی  حمید  آقای   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰6۳۷۱
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۴ مترمربع پلاک شماره 
۴ فرعی از ۲۳۲۴ اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از علی میری . )م الف ۵۷6۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۳۲6۲۵ شماره  رای   -۱۰
۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۱۷ خانم بتول گلخنی زواره فرزند رضا در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۲۱ مترمربع پلاک شماره  فرعی از 
۲۵۰۱/۱ و ۲۵۰۲ و ۲۵۰۳ و ۲۵۰۴/۲/۱  اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسن مشتاقی . )م الف۵۷6۲ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۳۴۰۹۴ شماره  رای   -۱۱
۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۳۲ خانم اثمر اصغر فرزند رضاعلی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 6۱/۸۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی از 
۲۱۸۰ اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از احمد و محمد خطیبی فرزند حسن . )م الف۵۷۵۰ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۳۴۷۷۳ شماره  رای   -۱۲
۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱6۵۲ آقای حسین نیکنام فرزند علی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۱۰۴مترمربع پلاک شماره ۴۵۵ فرعی از 
۲۱6۷  اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از  افتخارالسادات میر . )م الف ۵۷۴۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۳۳۴6۹ شماره  رای   -۱۳
از  قسمتی  در  مرتضی  فرزند  عابدینی  حیدرعلی  آقای   ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۲۳
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۸ مترمربع پلاک شماره  
فرعی از ۱۸۴۳ اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی /سند 

رسمی/سند مالکیت مشاعی برابر سند ۲۳۸۰-۹۱/۷/۴ . )م الف۵۷۴۷ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۲۸۸۲۴ شماره  رای   -۱۴
۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۲۹۱۸ آقای بیت اله اژدری فرزند فتح اله در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۳ مترمربع پلاک شماره ۵۱/۱۵۱ فرعی 
از ۱۹۴۰ اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از حسین استاجلو . )م الف۵6۳۴ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۲۷۰۱۲ شماره  رای   -۱۵
۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۷۴ خانم معصومه هفتانی فرزند غلامحسین در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 6۱/۵۰ مترمربع پلاک شماره 
۲۳۲ فرعی از ۱۹۵۳ اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از چراغعلی عزیزی دانسته . )م الف ۵6۳۲ (
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند 
لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱397/۱۲/۱۱ تاریخ انتشار دوم: ۱397/۱۲/۲7
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهیموضوعماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی
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در واکنش به پرداخت نشدن پاداش تیم ملی فوتسال بانوان

شمسایی: خوردن مسکن برای سردرد یک ماه 
پیش، دردی دوا نمی کند!

عضو کمیته فنی فوتسال در مورد پرداخت نشدن پاداش قهرمانی تیم ملی فوتسال 
بانوان درآسیا گفت: اگر الان سردرد داشته باشم و یک ماه دیگر مسکن بخورم دردی را 

دوا نمی کند، امیدوارم قبل از عید پاداش ها پرداخت شود.
دهه اول اسفند ماه گذشت و خبری از پاداش تیم ملی فوتسال بانوان نشد. پاداشی 
که پس از قهرمانی این تیم در اردیبهشت ماه سال ۹۷ قرار بود پرداخت شود، اکنون ۹ 
ماه است که به تعویق افتاده. آخرین تاریخ اعلامی پرداخت از طرف فدراسیون فوتبال تا 
پایان اسفندماه ۹۷ است. هر چند در این مدت کشور از نظر شرایط اقتصادی نوسانات 
زیادی داشته و با افزایش زیاد قیمت ارز رو به رو بوده ایم به گونه ای که پاداش بازیکنان در 
این زمان ارزش ریالی کمتری پیدا کرده اما نباید بیش از این پرداخت حق این بازیکنان را 
که با اهتزاز پرچم ایران بر بام آسیا برای کشورمان افتخار آفرینی کردند به تعویق انداخت.
وحید شمسایی، عضو کمیته فنی فوتسال در این مورد به ایسنا گفت: اگر الان سردرد 
داشته باشم و یک ماه دیگر مسکن بخورم دردی را دوا نمی کند. من هم معتقدم بانوان 
باید زودتر پاداش هایشان را می گرفتند. یک ماه است وارد کمیته فنی شدم تا لحظه ای 
که هستم برای رسیدن بازیکنان به پاداش شان تلاش می کنم. امیدوار همانطور که 

گفتند قبل از عید پاداش ها به حساب بازیکنان واریز شود.
او در این مورد افزود: جز کسانی هستم که نسبت به پاداش های بانوان، آقایان و تیم 
ساحلی در جلسات کمیته فنی صحبت کردم و روی این قضیه می مانم. آقای پرهیزگار 
نامه پاداش ها را به تاج داده است. در این مدت فدراسیون فوتبال دوره سختی داشت، 

بیشتر پاداش ها به سمت جام جهانی و جام ملت ها سوق داده می شد.
شمسایی در پاسخ به این سوال که آیا تا قبل از عید پاداش فوتسال بانوان پرداخت 
می شود؟ گفت: شب می خوابیم دلار یک قیمت است و صبح قیمتی دیگر. هیچ چیزی 
قطعیت ندارد. ولی خودم به شخصه تلاش می کنم این اتفاق بیفتد. اگر قرار باشد روی 

یک صندلی بنشینیم و جز به به و چهچه کاری نکنیم به درد نمی خورد.

مدیرعامل باشگاه استقلال :

بی حرمتی »حقیقی« به »خطیر« را تا آخر 
پیگیری می کنیم 

مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: در حالی که معاون ورزشی باشگاه استقلال در 
حال ماموریت کاری بود، مورد حمله علیرضا حقیقی قرار گرفت و بینی او از چند ناحیه 

شکست و ما این موضوع را تا کسب نتیجه نهایی پیگیری می کنیم. 
اسبق  بان  دروازه  حقیقی«  »علیرضا  درگیری  به  اشاره  با  فتحی«  حسین  »امیر 
پرسپولیس و تیم ملی با علی خطیر معاون ورزشی استقلال اظهار داشت: به طور حتم 
باشگاه استقلال بی حرمتی صورت گرفته از سوی دروازه بان اسبق تیم ملی را تا حصول 

نهایی پیگیری خواهد کرد و ذره ای کوتاه نخواهد آمد.
وی افزود: متاسفانه در حالی که معاون ورزشی باشگاه استقلال در حال ماموریت 
کاری خود بود، از سوی علیرضا حقیقی مورد حمله قرار گرفت و بینی او از چند ناحیه 

شکست. خطیر تا دقایقی دیگر تحت عمل جراحی قرار خواهد گرفت.
بعدازظهر امروز و در حالی که علی خطیر در حال بازدید از زمین چمن مجموعه ورزشی 
انقلاب بود، با مربی علیرضا حقیقی وارد جر و بحث شد که در این بین دروازه بان اسبق 

تیم ملی برای حمایت از مربی خود، با ضربه سر بینی او را شکست.
مدیرعامل باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: از مجاری قانونی و کمیته اخلاق و کمیته 
انضباطی فدراسیون فوتبال هتک حرمت علیرضا حقیقی را دنبال می کنیم و اجازه 

نخواهیم داد این توهین به خانواده بزرگ استقلال بی جواب بماند.
وی تصریح کرد: متاسفانه این بار اولی نیست که این بازیکن چنین رفتارهای غیر 
اخلاقی و غیر ورزشی را از خود نشان داده و باید اقدامات موثر و قانونی را انجام بدهیم تا 

وی متوجه شود زمین فوتبال جای رفتارهای بی ادبانه نیست.
فتحی افزود: حقیقی پس از این اقدام ناشایست توسط ماموران انتظامی بازداشت شد 

و پرونده او برای سیر مراحل قانونی در جریان است.

چه کسانی باید پول های حسین هدایتی را 
پس بدهند؟

حسین هدایتی اسپانسر پیشین پرسپولیس به اتهام کسب مال غیر در دادگاهی در 
تهران محاکمه می شود و این دادگاه می تواند دامن گیر عده ای از فوتبالی ها شود!

حسین هدایتی که معروف شده بود به عابربانک پرسپولیس حالا به دلیل کسب اموال 
غیرقانونی و اخلال در نظام بانکی کشور محاکمه می شود. او در یک دهه گذشته برای 
رسیدن به شهرت نقشی پررنگ در ورزش کشور داشته است و حالا حدود ۲ هزار میلیارد 

تومان پرونده مالی دارد.
یکی از نکات مهمی که نماینده داستان در کیفرخواستش درباره او گفته، این است 
که افراد باید اموالی که او در اختیارشان قرار داده است را پس بدهند. هدایتی در دو سه 
فصل گذشته بیش از ۲۰ میلیارد تومان به پرسپولیس کمک کرده است و خودش ادعا 
کرده مبالغی را به وحید امیری ، آنتوان گولچ، طارمی ، رضاییان، بیرانوند و تعداد دیگری 

از ستاره های پرسپولیس داده است. 
غیر از این یک میلیارد به تیم ملی فوتبال ایران پاداش داده و بخشی از قرارداد و حقوق 
کارلوس کی روش را پرداخته است. در ادوار قبل هم کمک هایی را به علی پروین و یک 
سری از تیم های لیگ برتر داشته که اگر قرار به برگرداندن این پول ها شود، تقریبا نام 
بسیاری از بزرگان فوتبال ایران، بخصوص پرسپولیسی ها در لیست بازگشت اموال بیت 
المال قرار می گیرد. البته به شرطی که این اتهامات هدایتی در دادگاه تائید شود و دادگاه 
به جای باشگاه ها یا فدراسیون هایی که این پول ها را گرفته اند، اشخاص را مرجع بازپس 

دهی اموال کند.

لیگ برتر فوتبال؛ 

دیدار پارس جنوبی و سایپا برنده نداشت 
دیدار تیم های پارس جنوبی و سایپا در حالی با تساوی بدون گل به اتمام رسید که تیم 

سایپا یک ضربه پنالتی را از دست داد. 
این دیدار از هفته بیستم لیگ برتر فوتبال باشگاه های ایران در ورزشگاه تختی شهر 

جم برگزارشد و در نهایت برنده نداشت.
زمین ناهموار ورزشگاه موجب اشتباهات متعدد بازیکنان تیم ها شد و به همین دلیل 

بازی کیفیت فنی بالایی نداشت.
مهم ترین اتفاق این دیدار اعلام ضربه پنالتی به سود تیم سایپا در دقیقه ۷1 بود که 

»آرش رضاوند« این فرصت مناسب برای گلزنی را از دست داد. 
شاگردان »مهدی تارتار« درتیم پارس جنوبی جم درحالی با تیم سایپا دیدار کردند که 
در هفته گذشته با نتیجه ۲ برصفر مغلوب استقلال تهران شدند و شاگردان »علی دایی« 

نیز تیم پرستاره تراکتورسازی را با نتیجه تساوی بدون گل متوقف کردند.
در بازی امروز، مهدی تارتار و علی دایی سرمربیان دو تیم پارس جنوبی جم و سایپا 
بارها به تصمیم »پیام حیدری« داور این دیدار اعتراض کردند. نیمه دوم همانند نیمه 
اول شاهد بازی زیبایی را از دو تیم شاهد نبودیم و باز هم تیم ها در خلق موقعیت گلزنی 
عملکرد موفقی نداشتند. دردقیقه ۷1 داور بدنبال خطای بازیکنان تیم پارس جنوبی 

جم به روی مهاجمان تیم سایپا به سود این تیم ضربه پنالتی اعلام کرد.
»آرش رضاوند« پشت این ضربه ایستاد، اما »رحمان احمدی« با عکس العمل به موقع 

او را ناکام گذاشت و ضربه او را به خارج از زمین فرستاد.
*ترکیب پارس جنوبی:

رحمان احمدی، حامد نورمحمدی، مجتبی لطفی، سعید محمدفرد، شهرام گودرزی، 
میثم نقی زاده، حسین پورامینی، روح الله سیف اللهی )کیوان امرایی( ، مجید علیاری، 

ابراهیم صالحی) میرهادی میرجوان( و فرزاد حاتمی )محمد نوری(
*ترکیب سایپا: 

حامد فلاح زاده، ساموئل سارفو، رضا علیاری، عبدالله ناصری )امید جهانبخش(، 
سید ابوالفضل جلالی، رضا اسدی، محمد سلطانی مهر)روزبه شاه علی دوست(، رضا 

جعفری، علی دشتی، آرش رضاوند و آرمان رمضانی.

توقف خانگی ذوب آهن برابر ماشین سازی

 منصوریان همچنان نمی برد!
روند ناکامی های ذوب آهن با هدایت »علیرضا منصوریان« برای کسب پیروزی در لیگ 
برتر فوتبال باشگاه های ایران ادامه یافت تا زنگ خطر برای این تیم ریشه دار به صدا 

درآید. 
شاگردان منصوریان در ادامه هفته بیستم  عصر پنجشنبه در ورزشگاه »فولاد شهر« 
اصفهان میزبان ماشین سازی تبریز بودند و با کسب تساوی بدون گل مقابل این تیم، 
بازهم در کسب پیروزی ناکام ماندند. تیم ذوب آهن با کسب یک امتیاز این دیدار 15 
امتیازی شد و در جایگاه چهاردهم باقی ماند تا بیش از گذشته خطر سقوط را احساس 
کند. ماشین سازی تبریز هم ۲۲ امتیازی شد و از رده هشتم بالاتر نیامد. منصوریان در 
فصل جاری رقابت های لیگ برتر فوتبال، هشت بار روی نیمکت این تیم نشسته که 
چهار تساوی و چهار باخت را با این تیم تجربه کرده است. دو دیدار تیم ذوب آهن در 
جریان رقابت های هفته های هجدهم و نوزدهم مقابل تیم های سایپا و سپاهان به دلیل 
شرکت این تیم در مرحله پلی آف لیگ قهرمانان آسیا برگزار نشده است و ذوب آهن این 
فرصت را دارد تا با کسب نتایجه مطلوب در بازی های معوقه، از انتهای جدول رهایی پیدا 
کند. تنها بردهای منصوریان با تیم ذوب آهن به دیدارهای پلی آف لیگ قهرمانان آسیا 

برابر الکویت و الغرافه برمی گردد.

برد بزرگ در غدیر؛ تیم شفر مدعی تر از همیشه 

هت تریک استقلال با درخشش آفریقایی ها 
تیم فوتبال استقلال تهران در دیدار خارج از خانه دشوار 
برابر فولادخوزستان به برتری ارزشمند سه بر یک رسید تا روند 

مثبت هفته های اخیر خود را ادامه دهد. 
عصر پنجشنبه در نخستین دیدار هفته بیستم لیگ برتر 
فوتبال باشگاه های ایران، فولادخوزستان به مصاف استقلال 
تهران رفت که این دیدار تماشایی با پیروزی میهمان به اتمام 
رسید تا استقلال به روند مناسب هفته های اخیر خود ادامه 

دهد.
قضاوت این دیدار که در ورزشگاه غدیراهواز برگزار شد را 

»سیدمهدی سیدعلی« برعهده داشت.
این بازی با سرعت بالا آغازشد و بازیکنان هر ۲ تیم برای 

رسیدن به دروازه حریف، بی تابی می کردند.
در دقیقه 15 پاس پشت مدافعان »اللهیار صیادمنش« به 
»گادوین منشا« رسید و این مهاجم با ضربه ای تماشایی گل 

نخست استقلال را به ثمر رساند.
منشا که نیم فصل از پرسپولیس به استقلال آمده است، 

اولین گل خود با پیراهن آبی پوشان پایتخت را به ثمر رساند.
در دقیقه 1۷ تعلل مدافعان استقلال موجب شد تا »رضا 
میرزایی« در فرصتی طلایی برای گلزنی قرار بگیرد که این 

مهاجم جوان، نتوانست دروازه استقلال را باز کند.
حملات فولاد در دقیقه 38 نتیجه داد و »حسن بیت سعید« 

مهاجم باتجربه میزبان، گل تساوی را به ثمر رساند.
شادی فولادی ها دوام چندانی نداشت و در دقیقه 4۰ پاس 
عالی »منشا« به »آیدانا پاتوسی« رسید و این هافبک اهل 
آفریقای جنوبی با ضربه ای غیرقابل مهار دومین گل استقلال 

را رقم زد.
»افشین قطبی« سرمربی فولاد در ابتدای نیمه دوم ۲ تغییر 

انجام داد تا شاید از شکست رهایی پیدا کند.
در دقیقه 5۰ »حسن بیت سعید« از چند قدمی نتوانست 

دروازه استقلال را باز کند.
در دقیقه ۷۷ فرصت دیگری برای فولاد به دست آمد که این 

مرتبه »لوسیانو پریرا« با بی دقتی نتوانست گلزنی کند.
در دقیقه ۹4 »اسماعیل گونکالوس« که به عنوان بازیکن 
تعویضی به میدان آمده بود پس از همکاری با »وریا غفوری« 

سومین گل استقلال را به ثمر رساند و کار میزبان را تمام کرد.
در نهایت این دیدار با برتری ارزشمند سه بر یک استقلال 
به اتمام رسید. شاگردان »وینفرد شفر« با کسب این پیروزی 
ارزشمند 3۷ امتیازی شده و همچنان در رتبه چهارم باقی 
ماندند. فولاد خوزستان نیز ۲5 امتیازی باقی ماند تا دیگر امید 
چندانی برای رسیدن به جمع تیم های بالای جدول نداشته 

باشد.
*ترکیب فولاد:

احسان مرادیان، فرزاد جعفری، ایوب والی، عارف آغاسی، 
میلاد بدرقه، آکاهوشی، میثم دورقی، مهدی زبیدی)سینا 
مریدی(، رضا میرزایی)رافائل مسی(، حسن بیت سعید)بابک 

مرادی( و لوسیانو پریرا
*ترکیب استقلال:

سیدحسین حسینی، وریا غفوری، پژمان منتظری، محمد 
باقری،  فرشید  نورافکن،  امید  سهرابیان،  آرمین  دانشگر، 
آیاندا پاتوسی)محسن کریمی(، اللهیار صیادمنش)داریوش 

شجاعیان(، گادوین منشا)گونکالوس( و فرشید اسماعیلی
اتفاق ویژه:

افشین قطبی بعد از یک شروع فوق العاده برای دومین بازی 
متوالی طعم شکست را پذیرفت.

استقلال هم با این پیروزی 3۷ امتیاری شد و با یک بازی 
بیشتر اختلافش با صدر جدول به یک امتیاز رسید.

 بهترین بازیکن:
منشا  با یک گل و یک پاس گل تردیدی در بهترین بازیکن 
زمین باقی نگذاشت. البته در این بازی فرشید باقری هم یکی 
از بهترین بازیکنان زمین بود و در دفاع نمایش موفقی داشت.

 حاشیه:
و  استقلال  نشین  نیمکت  بان  دروازه  رحمتی  مهدی   •  
ابراهیم میرزاپور مربی دروازه بان های فولاد پیش از شروع بازی 

برخورد گرمی با هم داشتند.
• فرهاد مجیدی و مهدی رحمتی پیش از شروع بازی به 

شدت از سوی هواداران استقلال تشویق شدند.
• هواداران استقلال پیش از شروع بازی به شدت ایمان 

مبعلی را تشویق کردند و این بازیکن هم سمت آنها رفت.
• در دقیقه 68 بازی الهیار صیادمنش در گوشه ای از زمین 
مصدوم شد و عجیب اینکه هواداران فولاد اشیا به سمت او 

پرتاب می کردند.
• منشا با زدن گل اول خود لوگوی باشگاه استقلال را بوسید 
تا به این شکل در بین هواداران استقلال برای خود محبوبیت 

دست و پا کند.
•  الهیار صیادمنش بعد از اینکه چند دقیقه با مصدومیت 
داد.  شجاعیان  به  را  خود  جای   ۷1 دقیقه  در  کرد،  بازی 
صیادمنش بعد از تعویض با برانکارد از زمین بازی تعویض شد.
•امید نورافکن در دقیقه 8۰ بازی مصدوم شد و چند دقیقه 

ای روند بازی قطع شد.
شفر: در آلمان این بازی ها را "چرک" می نامند 

سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: بازی هایی به سبک 
دیدار با فولاد در آلمان به بازی های چرک معروف است. 

وینفرد شفر در نشست خبری بعد از پیروزی تیمش مقابل 
فولاد خوزستان اظهار داشت: قبل از اینکه در مورد بازی حرف 
بزنم اجازه بدهید در مورد هواداران خوبمان صحبت کنم. آنها 
دیروز و امروز کنار ما بودند و خوشحالم امروز آنها را خوشحال 

کردیم. آنها فراتر از یار دوازدهم برای ما بودند.
* اگر ذخیره ها خوب نباشند، تیم برنده نمی شود

وی افزود:  ابتدا می خواهم به بازیکنان تیمم تبریک بگویم. 
هم آنهایی که بازی کردند و هم آنهایی که نیمکت نشین بودند. 
اگر نیمکت نشینان خوب نباشند، تیم نمی تواند برنده باشد. 
قبلا هم گفته بودم به همه بازیکنانم نیاز دارم و دیدید امروز 
صیادمنش مصدوم شد و چشمی هم محروم شد؛ بنابراین 
همه بازیکنان ما باید آماده باشند، زمانی که نیمکت نشینان به 

زمین آمدند با شور و علاقه باز یکردند و به تیم کمک کردند.
سرمربی تیم استقلال تأکید کرد: ما در این هفته ها بردهای 
خوبی به دست آوردیم و هفته گذشته هم بازی خوبی انجام 
دادیم آن هم در یک زمین خوب، پاس های خوبی می دادیم 
و روان کار کردیم. اما امروز با تیمی بازی داشتیم که بلند بازی 
می کرد و پرس خوبی انجام می داد. آنها در نیمه دوم حدود ۲۰ 
پاس برای مهاجم بلندقامتشان ارسال کردند و ما کار سختی 
داشتیم. به دروازه بان، مدافعان وبازیکنان استقلال تبریک 
می گویم و در مورد این سبک از بازی ها در آلمان اصطلاحی 
داریم که به آن مسابقه می گوییم »چرک« ولی در ایران این 
بازیکنانم خیلی زحمت  بگویم  باید  و  بازی ها سخت است 

کشیدند.
خیلی  تیمی  چنین  داشتن  از  که  گفتم  فتحی  با   *

خوشحالم
تبریک  امروز  برد  به خاطر  بازیکنانم  به  باز هم  افزود:  وی 
می گویم. 3-4 روز قبل صحبتی را با فتحی مدیرعامل باشگاه 
داشتم و گفتم باید به خاطر داشتن چنین تیمی خوشحال 
باشیم. تیمی که با این شکل تیمی و هویتی که دارد باید هر 
کاری برای موفقیت تیم انجام دهیم.. هر کاری لازم باشد ما 

انجام می دهیم.
* نمی خواهم مثل فصل قبل برخی از تیم جدا شوند

سرمربی استقلال درباره لیستی که تهیه کرده، عنوان کرد: 
من لیستی را برای موفقیت تیم به باشگاه داده ام. فصل قبل 
هم همین کار را کردم اما آخر فصل 4 نفر از بازیکنان ما رفتند 
و امسال نمی خواهیم این اتفاق برای ما رخ دهد. مدیر باشگاه 
موارد لازم را می داند و من هم تجربه لازم را دارم به همین دلیل 

می گویم استقلال اولویت ماست.
* در آسیا هم مثل بازی با فولاد باشیم، شانس خواهیم 

داشت
شفر همچنین خاطرنشان کرد: فردا ریکاوری داریم و بعد به 
سمت قطر پرواز می کنیم. زمانی برای سایر کارها نداریم. نکته 
اول اینکه استقلال برای ما شماره یک است و همه برای این 
تیم کار می کنند. ما هر 4 روز یکبار بازی داریم و بازیکنان 1۰۰ 
درصد تلاش خود را می کنند. الدحیل میلیون ها دلار خرج 
کرده و چند بازیکن مصدومی که مقابل پرسپولیس داشتند 
حالا برگشته اند. الهلال هم همین طور. شاید 15 میلیون دلار 
برای یک بازیکن هزینه کرده باشد. اگر همه تیم ما مثل امروز 
باشند آن موقع شانس خوبی برای نتیجه خواهیم داشت اما 
کار سختی است. استقلال به ماساژور و ریکاوری حرفه ای نیاز 
دارد امیدوارم همه درک کنند و اگر همه کمک نکنند شانس 

برای یک امتیاز هم نداریم.
* احساس می کنم با 3 ماساژور به قطر برویم بهتر است

و  می شویم  قطر  راهی  بازیکن   ۲1 با  ما  داد:  ادامه  وی 
احساس می کنم باید سه ماساژور داشته باشیم. اگر شرایط 
این گونه باشد بهتر است. اولویت اول من تیم است و بعد سایر 
مسائل، چون باید بازیکنان ریکاوری مناسب داشته باشند و با 

شرایط خوب به زمین بروند.
نوعی ورزشگاه خانگی استقلال  به  اهواز  * ورزشگاه 

است
خبرنگاری در خصوص عملکرد فولاد خوزستان از شفر سوال 
کرد که وی پاسخ داد: من مربی تیم فولاد نیستم و شرمنده ام 
که در موردش حرف می زنم. این تیم خوب بازی می کند و 
مربی خوبی دارد. بازی فولاد و تراکتورسازی را هم تماشا کردم 
اما باید بگویم ورزشگاه اهواز، به نوعی ورزشگاه خانگی ما هم 

حساب می شود و ما راحت در اینجا نمی بازیم.
* اسامی داوران را نمی دانم اما به آنها تبریک می گویم

بابت حضور هواداران خودمان  فقط  داد: من  ادامه  شفر 
خوشحال نیستم، بلکه وقتی تماشاگران حریف هم می آید 
به بازی شور و نشاط می دهد. به خصوص وقتی که در پایان 
می گویم  تبریک  هم  داوری  به  نمی آید،  وجود  به  مشکلی 
هرچند اسامی آنها را نمی دانم، ولی آنها زحمت کشیدند و 

خوب قضاوت کردند.
به استراحت  نیاز  و  پلی استیشن نیستند  *بازیکنان 

دارند
نورافکن  امید  تیم استقلال در خصوص شرایط  سرمربی 
بازیکن  مطمئنا  باشد،  نداشته  اشتباه  بازیکنی  اگر  گفت: 
خوبی نخواهد شد. بازیکنان ماشین یا پلی استیشن نیستند 
و آنها هم نیاز به استراحت دارند. من خیلی خوشحالم که 
نورافکن به ایران برگشته و برای استقلال بازی می کند. به نظرم 

تصمیم اشتباه ایجنت نورافکن باعث شد او به بلژیک برود.
* حسینی هیچ مشکلی با رحمتی ندارد

شفر در خصوص حضور سید حسین حسینی و نیمکت 
نشینی رحمتی در این بازی گفت: تأکید می کنم هیچ کس 
کامل نیست و من همه بازیکنانم را می خواهم. بعد از بازی 
با ذوب آهن به حسینی گفتم تو بازی می کنی و اگر امروز 
حسینی بازی کرده، مشکلی بابت رحمتی وجود نداشت. هر 
دو نفر با هم دوست هستند، ولی این رقابت درون زمین فوتبال 

طبیعی است.

دبیر فدراسیون با بیان اینکه کشتی پرچمدار قهرمانی، منش 
های اخلاقی و پهلوانی است به کسانی که قصد حضور در انتخابات 
را دارند توصیه کرد: در این راه نباید کاری کنیم که اخلاق را ببازیم، 

اگر این اتفاق رخ دهد، دیگر چیزی از کشتی باقی نمی ماند.
رضا لایق  افزود: حضور در انتخابات فدراسیون کشتی برای تمام 
عزیزان آزاد است و هیچکس مانع آنها نخواهد شد. از تمامی افراد 

می خواهم در فضای انتخابات، اخلاق را فراموش نکنند.
وی اظهار داشت: همه خانواده کشتی را با پرچم اخلاق مداری 
می شناسند و کاندیداها در این رابطه فقط به ارایه برنامه های خود 
بپردازند و یکدیگر را تخریب نکنند، چرا که تخریب خانواده کشتی 

از نگاه بیرونی، خوب نیست.
اعلام  براساس  گفت:  فدراسیون  انتخابات  خصوص  در  لایق 
وزارت ورزش و معاونت توسعه ورزش های قهرمانی و حرفه ای در 
اسفند ماه کار ثبت نام از کاندیداها قرار است انجام شود و منتظریم 

که وزارت ورزش تاریخ آغاز ثبت نام را اعلام کند.
وی با تاکید بر اینکه شرایط برای برگزاری انتخابات آماده است، 
خاطر نشان کرد: تعدادی از هیات ها با سرپرست اداره می شدند 
که خوشبختانه در چند ماه گذشته، انتخابات 3 تا 4 هیات برگزار 
و تعیین تکلیف شد و وضعیت روسای هیات هایی که بازنشسته 

هستند نیز مشخص شده و مشکلی وجود ندارد.

ثبات  از  فدراسیون  مدیریت  اگر  داشت:  بیان  همچنین  وی 
برخوردار باشد، به طور حتم تصمیماتی که قرار است در حوزه های 
مختلف اتخاذ شود محکم تر خواهد بود و از سوی دیگر اجرای 

بسیاری از برنامه ها نیاز به ثبات مدیریتی دارد.
دبیر فدراسیون کشتی در خصوص سمینار هیات های استانی 
که هفته گذشته برگزار شد، گفت: برگزاری سمینارها طبق روال هر 
45 روز انجام می شود و برهمین اساس بیست و نهمین سمینار 
هیات های استانی برگزار و بسیاری از موضوعات پس از طرح در 
این سمینارها به اجرا گذاشته می شود. وی ادامه داد: سمینار 
هفته گذشته نیز طبق روال برگزار و موضوعی خارج از چارچوب 
آینده، موضوعاتی در حوزه  مطرح نشد. برنامه های فنی سال 
انستیتو، داوری و مربیگری مطرح شد که اعضا مجمع باید رای 
می دادند. حال شاید برخی از روسای هیات ها در میان خودشان 
و بدون حضور من و حمید بنی تمیم سرپرست فدراسیون، جلسه 
ای داشتند که اختیار این موضوع با خودشان است. لایق تصریح 
کرد: همه تلاش فدراسیون این است که انتخابات در فضایی آرام 
برگزار شود و کشتی در مسیری که برایش ترسیم و ریل گذاری شده 
حرکت کند. دبیر فدراسیون کشتی در خصوص مشکلات مالی 
نیز گفت: مشکلات مالی وجود داشته اما از سوی وزارت ورزش و 
جوانان حمایت شدیم و نگذاشتند با مشکل روبرو شویم و با اینکه 
بودجه فدراسیون پرداخت شده بود اما وزارت ورزش و حامی مالی 
کمک لازم را داشتند. مربی سابق تیم ملی کشتی آزاد در خصوص 
برنامه های خود نیز گفت: به عنوان دبیر مجمع، وظیفه برگزاری 
انتخابات را دارم و تا وقتی این تکلیف به گردن من است به طور 
حتم آنرا انجام می دهم و هر جا هم که نخواهند، جایم را به دیگری 
خواهم داد. وی تصریح کرد: در کنار خانواده بزرگ کشتی، آبرو 
گرفتم و عزت را نیز خدا داده و تا زمانی که این وظیفه به دوش من 

است در کنار این خانواده خواهم بود.

در  قهرمانی  مدعیان  از  یکی  که  پرسپولیس  فوتبال  تیم   
هجدهمین دوره رقابتهای لیگ برتر است، بیستمین دیدار خود 
را با پیروزی برابر صنعت نفت به پایان برد و دوباره صدرنشین شد.

در ادامه رقابتهای هفته بیستم لیگ برتر تیم های پرسپولیس 
پنجشنبه  روز  دقیقه  ساعت 18:3۰  از  آبادان  نفت  صنعت  و 
با برتری  آزادی به مصاف هم رفتند که این دیدار  در ورزشگاه 
یک بر صفر سرخپوشان به پایان رسید. علی علیپور)۲۰( برای 

پرسپولیس گل زد.
شروع این دیدار با بارش شدید باران در ورزشگاه آزادی همراه 
شد اما پرسپولیس که برای عقب نماندن از کورس قهرمانی نیاز 
سه امتیاز این دیدار داشت حملاتش را آغاز کرد و با حمایت 

تماشاگرانش به دنبال گل بود. 
انتظار سرخپوشان خیلی طولانی نشد و بودیمیر در دقیقه ۲۰ 
توپی را روی دروازه ارسال کرد که علی علیپور با ضربه سر دروازه 
صنعت نفت را باز کرد. بعد از این گل بازهم پرسپولیس حملاتی را 
روی دروازه مهمان جنوبی اش پی ریزی کرد اما دروازه بان صنعت 

نفت اجازه نداد سرخ ها به هدفشان برسند.
پرتعدادی  های  موقعیت  پرسپولیس  چند  هر  دوم  نیمه  در 
نداشت اما در همان موقعیت هایی هم که ایجاد کرد توانست 
خطرات جدی را روی دروازه حریف ایجاد کند. در دقیقه 6۰ شوت 

زیبای علی علیپور به تیر افقی دروازه صنعت نفت برخورد کرد. 
ضمن اینکه بودیمیر نیز یک بار در نیمه دوم دروازه صنعت نفت 
را باز کرد اما داور به دلیل خطای این بازیکن گل را مردود اعلام 
کرد.  در دقیقه 85 پرسپولیس این فرصت را داشت تا به دومین 
گل دست پیدا کند اما علی علیپور ضربه پنالتی را به بیرون زد. 
در این دقیقه خطای مدافع صنعت نفت روی مهدی ترابی یک 
این  با  پرسپولیس  داشت.  همراه  به  سرخپوشان  برای  پنالتی 

پیروزی 41 امتیازی شد .

برانکو ایوانکوویچ:
بازیکنانم بهترین عملکرد را داشتند

 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با تمجید از عملکرد شاگردانش 
در دیدار برابر صنعت نفت گفت: بازیکنانم در این دیدار نمایش 

فوق العاده ای داشتند اما داور اشتباهات زیادی داشت.
برانکو ایوانکوویچ پس از پیروزی یک بر صفر امشب پرسپولیس 
مقابل صنعت نفت آبادان در جمع خبرنگاران حاضر در سالن 
لیگ  در  بازی  اولین  از  قبل  گفت:  آزادی  ورزشگاه  کنفرانس 
قهرمانان پیروزی بسیار خوبی کسب کردیم. باز هم از هواداران که 

در این باران ما را تنها نگذاشتند تشکر می کنم.
سرمربی پرسپولیس ادامه داد: بهترین بازی را بازیکنانم ارائه 
دادند که به آنها تبریک می گویم. خیلی ساده نیست شما در 
زمین حریف 65 درصد توپ داشته باشید و موقعیت گل ایجاد 
به  پرسپولیس  بازیکنان  گسترده  اعتراضات  درباره  وی  کنید. 
داوری اظهار داشت: مگر بازیکنان نفت آبادان سمت داور نرفتند. 
من ناراحتم که نیمکت نشینانم سمت داور نرفتند. چطور می 
شود داور از داور پنجم مشورت می گیرد که پنالتی بوده است یا 

نه. من در پایان بازی به داور، چهار بار گفتم تبریک.
برانکو در ادامه افزود: داور عالی بود که حتما من به او تبریک 
گفته ام. داوری مشکل داشت که از او پرسیدید. او گل را قبول 

نکرد. بازیکن حریف را اخراج نکرد و گل مان را خطا گرفت.
سرمربی پرسپولیس درباره عملکرد ماریو بودیمیر اظهار داشت: 
قبلا هم گفتم که بازیکنان جدید نیاز به زمان دارند. او و ترابی 
نشان دادند بازیکنان عالی هستند. در ابتدای صحبت هایم هم 
گفتم که بازیکنانم امروز عالی بودند. حیف شد از 1۰ موقعیت 
گل، سهم مان یک گل بیشتر نشد. مهم این است فعلا در صدر 
هستیم. بازی به بازی پیش می رویم و حالا به پاختاکور فکر می 

کنیم.

دبیر فدراسیون کشتی:

 در عرصه انتخابات اخلاق را نبازیم
پرسپولیس یک صنعت نفت صفر

پیروزی سخت پرسپولیس مقابل صنعت نفت

امیرمحمد سلیمانی 

اوضاع فدراسیون های ورزشی نامرتب است. این برای هیچکس پوشیده نیست. قانون 
منع به کارگیری بازنشستگان، برخی فدراسیون را با مدیریت سرپرست هایشان مواجه 
کرده و تعداد زیادی از فدراسیون ها هم به پایان دوره چهار ساله خود رسیده اند. برای 
برخی از این فدراسیون ها نام نویسی از کاندیداها انجام شده یا در حال انجام است. پرونده 
داوطلبان ریاست در برخی از فدراسیون ها از مراحل اولیه بررسی برای تایید صلاحیت 
عبور کرده و اما در مورد برخی دیگر از فدراسیون ها، پرونده کاندیداها در مرحله بررسی 
توسط کمیسیون تطبیق متوقف شده است. در این میان تنها فدراسیون قایقرانی با آینده 
خودش مواجه کنار آمد. در پایان رای گیری این فدراسیون که روز سه شنبه برگزار شد، 
علیرضا سهرابیان با ۲1 رای رئیس فدراسیون شد. رضا گل محمدی 1۷ رای آورد و محسن 

میلاد دیگر کاندیدای این انتخابات موفق به کسب رای از سوی حاضرین  مجمع نشد.
جودو با 8 نفر و کاراته با 1۰ نفر هم فدراسیون هایی هستند که روند بررسی وضعیت 
کاندیداهای آنها درحال بررسی است. جودو و کاراته به خاطر اجرای قانون بازنشستگی 
از دو ماه پیش به ترتیب با سرپرستی محمدرضا عمادی و محسن آشوری اداره می شود. 
ریاست مهدی علی نژاد در ووشو هم 13 اسفندماه به پایان می رسد و بر همین اساس ثبت 
نام کاندیداهای آنها انجام شده است. قایقرانی، ورزش های ناشنوایان، سه گانه، هاکی و 
هندبال هم وضعیت مشابهی با فدراسیون های رزمی را دارند؛ مدیریت به خاطر قانون 
بازنشستگی دستخوش تغییر و به ترتیب به سرپرستی احمد گواری، حسن سلگی، احمد 
نامنی، حسن اباذری و رمضانعلی دولو  واگذار شده است. اما مشخص نیست چه زمانی از 
این حالت خارج خواهد شد. ثبت نام داوطلبان ریاست در این فدراسیون ها انجام شده و 

پرونده آن ها تا مرحله بررسی در مراجع ذی صلاح پیش رفته است.

در فدراسیون چوگان هم یاشار بی غم از زمان اجرای قانون بازنشسته ها سرپرست آن 
است. زمانی که برای نام نویسی از کاندیداهای این فدراسیون تعیین شد با ثبت نام از 
هشت  نفر به پایان رسید اما پرونده آنها در کمیسیون تطبیق متوقف شده است. کونگ فو 
هم شرایط مشابهی دارد. فدراسیونی که نزدیک به یک سال از پایان دوره ریاست قانونی آن 
می گذرد و طی این مدت هم با سرپرستی رییس سابق یعنی رضا حیدری اداره می شد. 
ریاست در فدراسیون کونگ فو هشت نامزد دارد. شرایط کشتی و والیبال از همه فدراسیون 
ها وخیم تر است. حمید بنی تمیم و افشین داوری سرپرستان کشتی و والیبال هستند 
که باید هرچه زودتر جای خود را به رئیس چهار ساله بدهند. با گذشت نزدیک به دو ماه 
از آغاز به کار آن ها هنوز حتی تعیین زمان نام نویسی از کاندیداها انجام نشده است. این 
تاریخ های نامشخص باعث شده تا خیلی ها مطمئن باشند بسیاری از فدراسیون ها بدون 

انتخاب رییس راهی تعطیلات نوروز خواهند شد.
البته که به جز فدراسیون قایقرانی، انتخابات برخی فدراسیون ها نیز پیش از آغاز سال 
۹8 برگزار خواهد شد. انتخابات فدراسیون هندبال بیستم اسفند برگزار خواهد شد. 
فدراسیون ووشو هم 1۲ اسفند با مدیر جدید خود آشنا خواهد شد. هاکی هم در بیست 
و یکمین روز همین ماه با رییس جدید خود آغاز به همکاری خواهد کرد. انتخابات کاراته 
نیز ۲۲ یا ۲3 اسفند برگزار خواهد شد. در آخرین روز های اسفند ماه، یعنی ۲5 اسفند نیز 
انتخابات جودو برگزار می شود. شروین اسبقیان، مدیر کل دفتر مشترک فدراسیون های 
ورزشی اعلام کرد انتخابات همه رشته ها پیش از المپیک برگزار خواهد شد. او هم چنین 
مدعی شد در قانون پیش بینی نشده که سرپرست ها اجازه شرکت در انتخابات را ندارند. 
البته بنا به برخی دلایل سرپرستان فدراسیون هایی که قانون منع به کارگیری بازنشسته 
ها در آنها اجرا شده نمی توانند کاندیدا شوند و این موضوع هم به آنها اعلام شده اما در 
کل منعی برای حضور سرپرستان در انتخابات نیست. اما سرپرست دو فدراسیون کشتی 
و تنیس از این قاعده مستنی هستند و می توانند کاندیدا شوند چرا که برای کشتی به 
خاطر استعفای رسول خادم سرپرست انتخاب شد و در مورد تنیس هم پایان دوره ریاست 
شایسته باعث سرپرستی او شده است. دو فدراسیون هم با معماری انتخابات دست و 
پنجه نرم می کنند.  ثبت نام بی غم برای حضور در انتخابات فدراسیون چوگان برخلاف 
اظهار نظر داورزنی و مسئول امور مجامع وزارت ورزش است و به نظر می رسد برخی 
مسئولان وزارت ورزش به دنبال حمایت از او هستند تا مقدمات حضورش در مقام مدیریت 
فدراسیون را فراهم کنند. اگر وزارت ورزش اجازه حضور این سرپرست در انتخابات را 
بدهد، سایر سرپرستان هم می توانند معترض و خواهان حضور در انتخابات شوند. به نظر 
می رسد وزارت ورزش باید از حضور سرپرست فدراسیون چوگان در انتخابات جلوگیری 
کند در غیر این صورت شائبه هایی که در مورد حمایت وزارت ورزش از این کاندیدا می 

شود رنگ تحقق به خود خواهد گرفت. در فدراسیون هاکی هم پس از محروم بهرام شفیع، 
یوسف اباذری به عنوان سرپرست حضور داشت. برای حضور در این انتخابات هاکی علی 
اصغر طهماسبی، فاطمه ابوالقاسمی، رمضانعلی دولو، اکبر قاسمی، حسین شهریاری، 
مسعود مختاری، یدالله غیاثیان، بهرام قدیمی، احمد کاظمی، مرتضی یحیی پور و علی 
یاورعزیزپور ثبت نام کرده اند. درحالی که برخی گزینه های ریاست در تلاش بودند تا رای 
اعضای مجمع را برای خود حفظ کنند، یکی از این نامزدها که سوابق دانشگاهی هم 
دارد در تلاش بود تا از طریق یکی از مدیران وزارت ورزش رای اعضای مجمع را بگیرد. در 
فدراسیون هاکی حتی نام مسعود سلطانی فر هم شنیده است. برخی گفتند او توصیه ای 
برای انتخاب رییس فدراسیون داشته است که وزیر ورزش شخصا این ادعا را تکذیب کرد.

شرایط فدراسیون جودو از همه فدراسیون ها عجیب تر است. رد صلاحیت و سپس 
قبول دو نامزد این فدراسیون در کمتر از دو روز، صدای سایر نامزد ها درآورد. به همین دلیل 
خبری منتشر شد که فدراسیون جهانی جودو نماینده ای را به ایران می فرستد تا ناظری 
بی طرف در انتخابات حضور داشته باشد. اما این اتفاق چند روز بعد تکذیب شد تا مورد 
نادر فدراسیون جودو به واقعیت تبدیل نشود. فدراسیون کشتی هم اوضاع جالبی ندارد. 
در حالی که فرصت زیادی تا المپیک ۲۰۲۰ نمانده است، ریاست نامشخص فدراسیون 
کشتی به ضرر آن خواهد بود. روسای هیات های کشتی سراسر کشور تاکنون دو بار از 
وزارت وزرش درخواست کرده اند زمان ثبت نام کاندیداهای احراز پست ریاست فدراسیون 
و برگزاری مجمع عمومی را اعلام کند. درخواست اول روز ۲6 آبان ماه و درخواست دوم، 
هفته نخست دی ماه به وزارت ورزش ارائه شد که البته هر دو درخواست جواب درخوری 
دریافت نکرد. چند روز بعد، تاریخ های مرتبط با فدراسیون کشتی مشخص شد. در نهایت 
داورزنی اعلام کرد در هفته آینده تاریخ برگزاری فدراسیون کشتی را اعلام خواهد کرد. از 
سویی دیگر برخی از اهالی کشتی معتقدند وزارت ورزش سعی دارد فعلا امور فدراسیون 
کشتی را توسط سرپرست اداره کند تا زمانی که تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی در 
رقابتهای قهرمانی آسیا به میدان بروند. مسابقاتی که اوایل اردیبهشت ماه سال آینده در 
چین برگزار می شود و نتایج آن قطعا در انتخابات کشتی و ورود مدعیان جدید به عرصه 
رقابت تاثیرگذار  خواهد بود. فدراسیون وزنه برداری هم با 1۰ کاندید به مصاف انتخاباتی 
خواهد رفت که هفته نخست اردیبهشت سال آینده برگزار می شود. حسین رضازاده و 
کورش باقری دو کاندیدی هستند که در کنار علی مرادی باید رقابتی جدی را تجربه کنند. 
فدراسیون فوتبال اما مشخص نیست چه برنامه ای خواهد داشت. مهدی تاج که از نظر 
فیفا هم مشکلی برای ادامه کار در ایران ندارد، 1۹ اسفند را به عنوان تاریخ مجمع عمومی 
فدراسیون فوتبال اعلام کرده است. تاریخی که به نظر نمی رسد در آن تصمیمی جنجالی 

برای آینده فدراسیونی در نظر گرفته شود که با مدیران بازنشسته در آستانه ویرانی است.

نگاهی به همه فدراسیون های بی رئیس ورزشی

آینده نامعلوم ورزش پرافتخار تا مهندسی های بی پایان!
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محققان کشور موفق به تولید عدسی های عینک بدون نمره و نمره دار با فناوری نانو 
شدند که این محصول می تواند کشور را از کشورهای خارجی بی نیاز کند.

محمدعلی قلیانی مجری طرح »تولید عدسی عینک به صورت خام و نمره دار طبی با 
فناوری نانو« در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: با توجه به اینکه در حال حاضر عدسی 
عینک یک محصول پرکاربرد است و این عدسی ها تماما وارداتی هستند در صدد برآمدیم 

تا عدسی های عینک را طراحی و در نهایت بسازیم.
وی با بیان اینکه از زمانیکه عدسی های عینک به سمت پلیمر رفته و به نوعی شیشه 
منسوخ شده است، این محصول درایران تولید نمی شود، بیان کرد: ۱۵ سال است که 

در این زمینه وابسته با کشورهای خارجی هستیم زیرا دانش فنی را نداریم و تولید نمی 
کنیم.

به گفته وی، ما در این شرکت که مستقر در پارک علم و فناوری دانشگاه آزاد است، در 
صدد برآمدیم تا پلیمری را فرموله کنیم و به ساخت عدسی های عینک برسیم.

قلیانی با بیان اینکه دوسال است که روی تولید عدسی عینک تحقیق می کنیم، ادامه 
داد: ما  توانستیم این تکنولوژی را از نو بسازیم و بومی سازی کنیم.

مدیر این شرکت مستقر در پارک علم و فناوری دانشگاه آزاد بیان کرد: این عدسی 
هایی که با فناوری نانو به تولید رساندیم با درجه و بدون درجه هستند.

قلیانی با تاکید بر اینکه اخیرا به دلیل مشکلات ارزی واردات این عدسی ها هم با 
مشکل روبرو شده است، بیان کرد: این موضوع باعث می شود قدرت خرید مردم کاهش 

یابد ولی با تولید عدسی های این شرکت قیمت ها معقول تر خواهند شد.
وی افزود: در حال حاضر این عدسی ها تولیدنیمه صنعتی شده اند و اکنون نیاز داریم 

که سرمایه گذار روی این محصول سرمایه گذاری کند تا در دسترس مردم قرار بگیرد.
این محقق ادامه داد: این عدسی ها با فناوری قالب سازی و تزریق پلاستیک پلیمر 

خاصی با فناوری نانو تولید شده که مزایای زیادی دارد.
وی با اشاره به مزایای این محصول گفت: معمولا در نمونه های موجود که خارجی 
هستند آنتی باکتریال و آنتی رفلکس به واسطه دستگاهی انجام می گیرد اما ما پوششی 
روی عدسی ها قرار می دهیم که این مزایا را داشته باشد. همچنین این محصول ضد 
خش هم هست. به گزارش مهر، این طرح در »هم اوردی نو؛ صنعت پلاستیک و 

پلیمر«که از سوی پارک فناوری پردیس برگزار شد، ارائه شد.

تولیدابزاردفاعینظامیازمیکروبها

شرکت لاکهید مارتین در حال بررسی روش های تولید برخی ابزار نظامی و نیز پوشش 
های مستحکم دفاعی با استفاده از میکروب ها و برخی موجودات تک سلولی است.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، این شرکت بر این باور است که می توان 
نسلی جدید از ابزارآلات پیشرفته دفاعی و جنگی را با استفاده از موجودات تک سلولی تولید 
کرد و از همین رو قراردادی ۵ ساله را به ارزش ۱۰ میلیون دلار با ارتش آمریکا با همین هدف 

منعقد کرده است.
بر اساس این قرارداد از مواد مذکور برای تولید محصولات نانوی منعطف با کاربردهای 
نظامی و دفاعی و فضایی استفاده خواهد شد. مهندسان و زیست شناسان در قالب این 
قرارداد و با همکاری یکدیگر برای دستکاری دی ان ای ارگانیسم های تک سلولی و تولید 

مواد جدیدی که تاکنون در ارتش های جهان استفاده نشده، تلاش خواهند کرد.
تا حال دستکاری ژنتیک بیشتر در علم پزشکی و شیمی کاربرد داشته، اما حالا جذابیت 
های این روش مورد توجه نظامیان نیز قرار گرفته است. پژوهشگران می گویند در آینده می 
توان از برخی میکروب های خاص برای تولید محصولات مختلفی اعم از دارو، ابریشم و 
حتی موادی بسیار مستحکم و نفوذ ناپذیر با وزن و ضخامت اندک و انعطاف پذیری بسیار 

بالا استفاده کرد.
علاوه بر این، روش یادشده برای تولید فیلترهای چشمی به منظور افزایش توان دید، 

حفاظت از سربازان و فضانوردان در برابر انواع اشعه های مضر و غیره کاربرد خواهد داشت.

تولیدساعتمچیکهیکگوشیکاملاست

 یکی از عجیب ترین محصولات عرضه شده در کنگره جهانی موبایل، ساعت مچی است 
که تقریبا از همه امکانات گوشی های هوشمند برخوردار است.

ساعت یادشده دارای صفحه نمایشگر باریک ولی بزرگی است که می توان آن را تا صدهزار 
بار خم کرد و از طریق امکان مشاهده آلبوم عکس ها، انواع عکس و فیلم و غیره نیز با کیفیتی 

مناسب وجود دارد.
این ساعت که نوبیا آلفا نام دارد دارای نمایشگری ۴ اینچی و OLED است که به دور مچ 
دست بسته می شود و از انعطاف کافی و سازگاری با مچ دست نیز برخوردار است. نکته جالب 
در مورد این ساعت قاب فلزی، حسگرهای لرزشی و دوربین هایی در دو سمت راست و چپ 
ساعت یادشده است. ساعت یادشده با شبکه های نسل چهارم تلفن همراه نیز سازگاری 
داشته و با حرکات دست نیز قابل کنترل است. از آن می توان برای چت ویدئویی با استفاده 
از برنامه هایی مانند وی چت، بررسی وضعیت سلامت و برنامه ریزی تمرینات ورزشی با 
استفاده از حسگرهای های مختلف و غیره استفاده کرد. با لمس نمایشگر این ساعت و بالا 
و پایین کردن آن می توان به برنامه ها و اپلیکیشن های مختلف و همین طور تنظیمات این 
ساعت دسترسی داشت. ساعت یادشده مجهز به پردازنده Snapdragon Wear ۲۱۰۰، یک 
گیگابایت رم، ۸ گیگابایت حافظه داخلی و باتری ۵۰۰ میلی آمپری است. قیمت این ساعت 

که در ابتدای بهار به بازار می آید ۵۱۰ دلار است.

عدسیعینکبافناورینانوتولیدشد

علمیوسلامت

ریسک فاکتورهایی عجیب برای ترومبوز ورید عمقی

6عاملیکهاحتماللختهشدنخوندر
رگهارابالامیبرد

زیاد تلویزیون تماشا کردن موجب لخته شدن خون می شود. این احتمال تا حدودی به 
این دلیل است که ساعت های طولانی نشستن می تواند جریان خون را در پاها کاهش 
بدهد. حتی افرادی که در سطح مطلوبی، فعالیت بدنی دارند نیز با زیاد تلویزیون تماشا 

کردن در معرض این بیماری اند.
 شاید شنیده باشید که ساعت های طولانی نشستن احتمال ایجاد لخته خون در 
 )DVT( وریدهای عمقی بدن را افزایش می دهد؛ به این حالت، ترومبوز ورید عمقی
است  بیماری  این  برای  شده  شناخته  فاکتوری  ریسک  جراحی،  عمل  می گویند. 
که معمولًا پایین پاها یا ران ها را تحت تأثیر قرار می دهد. اما بسیاری از دیگر ریسک 
فاکتورهای این بیماری، شناخته شده نیستند. اگر بتوانید این ریسک فاکتورها را 
شناسایی کنید، قادر به انتخاب های سالم تری خواهید بود و می توانید احتمال تشکیل 

یک لخته خون خطرناک را به حداقل برسانید.
1. بستری شدن در بیمارستان، چه با عمل جراحی و چه بدون عمل جراحی

بستری شدن در بیمارستان، ریسک فاکتوری برای ترومبوز ورید عمقی است زیرا بیمار 
برای مدتی طولانی روی تخت دراز می کشد. 

متخصصان می گویند مدت ها یکجا دراز کشیدن یا روی ویلچر نشستن می تواند یک 
عامل خطر پیشرونده برای تشکیل لخته های خون مرگبار باشد. 

بیماری تخمین زده شده که یک دهم  از  پیشگیری  و  آمار مراکز کنترل  بر اساس 
مرگ های بیمارستانی به دلیل تشکیل لخته ی خون در ریه ها هستند. علاوه بر این 
مشخص شده که نیمی از لخته های خونی در طول اقامت در بیمارستان یا در عرض سه 

ماه از زمان بستری یا جراحی در بیمارستان ها هستند.
اگر شما در حال حاضر در بیمارستان بستری هستید، از ارائه دهنده مراقبت های 
بهداشتی خود در مورد روش های کاهش خطر DVT مطلع شوید. این روش ها ممکن 
است شامل پوشیدن جوراب های فشرده سازی الاستیک یا استفاده از دستگاه های 
به عنوان راهی  با فشار دادن ماهیچه ها  این دستگاه ها  فشرده سازی متناوب باشد. 
برای حفظ جریان خون در پاها کار می کنند. به هر حال اگر شما در بیمارستان باشید، 
به محض این که بتوانید راه بروید کارکنان پزشکی شما را تشویق خواهند کرد که از تخت 
خواب بیرون بیایید تا با این حرکت، جریان خون را افزایش دهید و به نوبه خود شانس 

ایجاد یک لخته خون را کاهش دهید.
2. چاق بودن و تحرک بدنی نداشتن

اگر پدیده ی چاقی در دنیا وجود نداشت، آمار ترومبوز وریدی به شدت افت می کرد. 
بر اساس یک مطالعه منتشر شده در مجله ی Internal Medicine ماه می ۲۰۱۵ نشان 
داده شد میان چاقی و احتمال ابتلا به DVT، ارتباط وجود دارد. البته علت این ارتباط 
هنوز کاملًا مشخص نیست؛ اما شواهد محکمی وجود دارند که نشان می دهند ریسک 

ترومبوز وریدی با افزایش وزن فرد، بالا می رود.
3. مسافرت با قطار، هواپیما یا اتومبیل بدون رعایت نکات سلامتی

سفر کردن می تواند مفرح باشد؛ اما اگر به اندازه کافی حرکت نکنید عوارضی برایتان 
خواهد داشت. برای اینکه در این سفرها به سلامتتان آسیب نزنید نکاتی را به شما توصیه 

می کنیم:
* بهترین راهکار این است که تحرک داشته باشید. هر یکی دو ساعت باید از جایتان 

بلند شوید و حرکت کنید، بدنتان را بکشید و چند قدم راه بروید.
* اگر امکان توقف یا برخاستن از صندلی وجود ندارد، انگشتان پا را خم و راست کنید 
و فشار دهید یا با کف پاهایتان دایره درست کنید. این کار کمک می کند جریان خون در 

پاها حفظ شود. 
* در پروازهایی که بیش از چهار ساعت طول می کشند می توانید از جوراب های طبی 

فشاری استفاده کنید.
* اگر سابقه ی ترومبوز ورید عمقی، دیگر عوامل خطر و یا قصد سفری طولانی دارید 
حتما با پزشکتان مشورت کنید. شاید لازم باشد کار خاصی انجام دهید؛ مثلا جوراب 
مخصوص بپوشید و یا بسته به شرایطتان، داروی خاصی مانند آسپیرین یا دیگر رقیق 

کننده  ها را مصرف کنید.
4. زیاد تلویزیون تماشا کردن

مطالعه ای که در سال ۲۰۱۸ در نشریه ی Thrombosis and Thrombolysis منتشر 
شد نشان می دهد زیاد تلویزیون تماشا کردن موجب لخته شدن خون می شود. این 
احتمال تا حدودی به این دلیل است که ساعت های طولانی نشستن می تواند جریان 
خون را در پاها کاهش بدهد. این تحقیق نشان داد حتی افرادی که در سطح مطلوبی، 
فعالیت بدنی دارند نیز با زیاد تلویزیون تماشا کردن در معرض این بیماری اند. یعنی زیاد 
تلویزیون تماشا کردن حتی با داشتن تحرک بدنی نیز همچنان ریسک فاکتوری برای 

لخته شدن خون محسوب می شود.
5. قدبلند بودن

پژوهش ها نشان می دهند به ازای هر ۱۰ سانتیمتر رشد قد، احتمال تشکیل لخته 
خون، 3۰ تا ۴۰ درصد بیشتر می شود. هرچند کشف ارتباط میان لخته خون و قدبلند 
بودن نسبتاً تازه است، اما توجیهاتی وجود دارد. مثلًا این امکان وجود دارد که افراد 
قدبلندتر، به طور کلی نواحی تماسی بیشتری با رگ ها دارند و تعداد بیشتری دریچه ی 

سیاهرگی در بدنشان وجود دارد.
6. بارداری و سزارین

ریسک ترومبوز ورید عمقی برای یک خانم باردار طی دوران بارداری و مجدداً طی 
هفته های ریکاوری بعد از زایمان بیشتر است. عامل این احتمال، هورمون ها هستند؛ 
اما کُندی جریان خون به دلیل عدم تحرک یا فشار وارد بر رگ های خونی )در اثر انبساط 

رحم( همگی می توانند احتمال تشکیل لخته خون را افزایش بدهند.

دبیر انجمن علمی پزشکی خواب ایران مطرح کرد 

دلایلیکهسبباختلالخوابمیشود
دبیر انجمن علمی پزشکی خواب ایران با اشاره به اینکه شیوع اختلالات خواب به 
دلیل مشکلات تنفسی در مردان با علامت خروپف حدود ۲۴ درصد است، گفت:  عدم 

تشخیص به موقع و درست بیماری های خواب از معضلات جدی به شمار می رود. 
 خسرو صادق نیت ، اظهار داشت: اختلال خواب بیماری شایعی است که در مشاغل 
مختلف و در سنین مختلف می تواند افراد را گرفتار کند.  وی افزود: در مردان شیوع 
اختلالات تنفسی حین خواب با علامت خروپف تا ۲۴ درصد اعلام شده و بی خوابی در 

زنان ابتلای آن 3۰ درصد و به صورت مزمن تا ۱۰ درصد است.
دبیر انجمن علمی پزشکی خواب ایران ادامه داد:  افرادی که شیفت کاری دارند تا 
۶۰ درصد آمار اختلال خواب در آنها گزارش شده است و به طورکلی در علم خواب ۸۰ 
بیماری طبقه بندی شده که علائم مختلفی دارد.   صادق نیت گفت: علائم بی خوابی و 
خواب آلودگی افراد گاهی به صورت بوده که بیمار خودش متوجه آن نمی شود، چرا که 
خواب است و به دلیل عدم هوشیاری، مشکل خواب برای آن چندان واضح نیست و تنها 
اطرافیان و یا با تست خواب این مشکل شناسایی می شود.  وی افزود: از معضلات جدی 
در حوزه اختلالات خواب، عدم تشخیص به موقع و درست آن است که در جهان و در 
کشورهای پیشرفته تا ۸۰ درصد این عدم تشخیص به موقع گزارش شده است.  دبیر 
انجمن علمی پزشکی خواب ایران در مورد درمان اختلالات خواب گفت: درمان در این 
زمینه متفاوت است و بستگی به نوع مشکل دارد. اگر اختلال خواب ناشی از مشکل 
تنفسی حین خواب باشد، درمان آن دارو نیست و فرد در طول روز احساس خستگی و 
خواب آلودگی دارد.  صادق نیت، چاقی، فشار خون بالا، دیابت، سکته مغزی و قلبی را از 
عوارض این اختلالات تنفسی که سبب بروز اختلالات خواب می شود برشمرد و گفت: 
در صورتی که اختلال خواب ناشی از مشکل تنفسی حین خواب باشد، روش های 
ابزاری پیشرفته پزشکی و یا عمل جراحی چاره آن است.  صادق نیت گفت: بی خوابی ها 
با رفع علت بیماری و یا رعایت بهداشت خواب می تواند درمان شود و قسمت کمتری نیاز 
به درمان دارویی دارد که باید توسط پزشک صورت گیرد.  دبیر انجمن علمی پزشکی 
خواب ایران خاطرنشان کرد:  به طورکلی بی خوابی ها شامل چهار نوع است که در نوع 
اول، فرد در شروع خواب دچار مشکل بوده که با بهداشت خواب و دور کردن اضطراب 
می توان آن را مداوا کرد. در نوع دوم، فرد در تداوم خواب مشکل دارد و مکرر از خواب 
بیدار می شود که بیماری هایی همچون پروستات، دیابت و مشکلات قلبی می تواند دلیل 
آن باشد.  صادق نیت گفت: در برخی از افراد ابتدای خواب به خوبی بوده ولی صبح زود 
و یا ساعت 3 بامداد از خواب بیدار می شوند، که این مسئله می تواند ناشی از افسردگی 
در آنها باشد. در نوع چهارم، فرد زمانی که از خواب بیدار می شود احساس کسلی و 
خستگی دارد که خروپف و وقفه های تنفسی و یا مشکلات حرکتی حین خواب می تواند 

دلیل و منشأ آن باشد. 

ابداع کردند که  نانوذراتی  آزمایش،  محققان در یک 
به صورت قطره وارد چشم موش ها شد و به آنها توانایی 
ترتیب  این  به  داد.  را  نزدیک  قرمز  مادون  نور  مشاهده 

حیوان به قابلیت دید در شب دست یافتند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، محققان 
توانسته اند به طور موقت به موش ها توانایی مشاهده نور 

مادون قرمز نزدیک)near-infrared )NIR  را می دهد 
و به این ترتیب حیوانات به قابلیت دید در شب دست 

یافتند.
پستانداران هم مانند انسان فقط می توانند  نور را در 
طیف قابل مشاهده پردازش کنند.  محققان در دانشکده 
امکان  تا  انجام دادند  پزشکی ماساچوست تحقیقاتی 
گسترش این توانایی را بررسی کنند و به موش ها قابلیت 
در  اشیا  دهد.  می  را  قرمز  مادون  امواج  طیف  ردیابی 
محیط های تاریک و روشن این امواج را از خود منتشر 

می کنند.
برای این منظور  محققان ذرات نانویی از جنس پروتئین 
های لکتین را ابداع کردند که به وسیله قطره به چشم 
وارد چشم  این ذرات  حیوانات منتقل شد. هنگامیکه 
موش شدند، پروتئین ها آنها را به سلول های دریافت 
کننده نور در شبکیه چشم منتقل کردند. به این ترتیب 

ذرات به سلول های این قسمت از چشم  چسبیدند. 

درمرحله بعد نانوذرات به عنوان  یک نانو آنتن عمل و 
به نورNIR  واکنش نشان دادند. به عبارت دیگر نانو ذرات 
نورNIR را به نور سبز قابل مشاهده تبدیل و سلول های 

دریافت کننده نور آن را ردیابی کردند.
در تست های آزمایشگاهی موش ها توانستند به طور 
موفقیت آمیز  بین الگوهای مختلف نورNIR تمایز قایل 
شوند و واکنش نشان دهند. این الگوهای نور توسط یک 

لامپ ایجاد می شد.
از سوی دیگر توانایی موش ها برای رصد نورهای قابل 
مشاهده تغییر نکرد. البته توانایی رصد نورNIR پس از 
دو هفته از بین رفت و هیچ گونه عوارض جانبی مشاهده 

نشد.
»گانگ هان« در این باره می گوید: این نانو آنتن ها به 
دانشمندان کمک می کند به سوالات مهم پاسخ دهند 
مانند آنکه مغز سیگنال های بصری را چگونه تعبیر می 

کند. علاوه برآن به درمان نابینایی نیز کمک می کند.

ذراتنانوبهموشهاقابلیتدیددرشبمیدهد

آب هویج
هویج در هر شکلی، به جز هویج پخته شده در شکر، غذایی فوق 
العاده برای شما محسوب می شود. شما می توانید ترکیبی از آب 
هویج، اسفناج و اندکی آب را مصرف کنید تا به فعالیت بهتر کبد 

کمک شود. هویج سرشار از ویتامین A است که این ماده مغذی توانایی 
خود در پیشگیری از بیماری کبد را نشان داده است. همچنین، این هویج 
سرشار از فلاونوئیدها و بتا-کاروتن است که آنتی اکسیدان هایی قوی 
هستند. هویج می تواند برای هر بخش از بدن انسان مفید باشد، از این رو، 

مصرف روزانه یک لیوان آب هویج ایده خوبی است.

چای سبز
اگر در پی یک ابرنوشیدنی هستید، چای سبز از بهترین گزینه های 
موجود است. چای سبز سرشار از آنتی اکسیدان هاست که با رادیکال 
های آزاد در بدن مبارزه می کنند. از این رو، چای سبز از خواص ضد 

سرطان برخوردار است. همچنین، چای سبز به چربی سوزی و کاهش 
فشار کاری کبد کمک می کند. تامین آب مورد نیاز بدن یکی دیگر از فواید 
نوشیدن چند فنجان چای سبز در روز است که به کبد در انجام وظایف خود 
کمک می کند. برای بهره مندی از فواید چای سبز از افزودن شیرین کننده 

ها به این نوشیدنی پرهیز کنید تا ویژگی های سمزدایی آن از بین نروند.

چای زردچوبه
زردچوبه ادویه ای شناخته شده و پر مصرف در جهان است که فواید سلامت 
مختلفی را ارائه می کند. زردچوبه یکی از قوی ترین ادویه های پشتیبان کبد 
است. شما می توانید چای زردچوبه را با استفاده از پودر آن تهیه کنید. یک 
قاشق چایخوری پودر زردچوبه به آب جوش اضافه کرده و اجازه دهید 10 
دقیقه دم بکشد. با افزودن اندکی آبلیموی تازه و اندکی فلفل سیاه می توانید 
به بهبود عطر و طعم و فواید این نوشیدنی کمک کنید. زردچوبه از کبد در برابر 
آسیب محافظت کرده و حتی ممکن است به باززایی سلول های جدید کبد کمک 
کند. همچنین، زردچوبه از خواص ضد التهاب سود می برد. التهاب از عوارض 

جانبی بیماری کبد یا از دلایل احتمالی بروز این شرایط محسوب می شود.

مواد غذایی سرشار از فیبر
مواد غذایی سرشار از فیبر به واسطه بهبود شرایط اجابت مزاج به کبد در 
حذف سموم کمک می کنند. استفاده از آب سیب و حتی آب کلم روشی 
ساده برای افزودن فیبر به نوشیدنی های سمزدا و پاک کننده کبد است. 
همچنی، شما می توانید برای بهره مندی از محتوای فیبر بیشتر استفاده 

از موز، آووکادو، جو دوسر، یا دانه های چیا را مد نظر قرار دهید.
فراموش نکنید که نوشیدن آب بیشتر و تامین آب مورد نیاز بدن نیز برای حفظ 
سلامت کبد مفید است. شما می توانید مواد غذایی مختلف را با یکدیگر ترکیب 
کنید و در نوشیدنی روزانه خود استفاده کنید تا پاکسازی و سمزدایی کبد به 

روشی خوشمزه و دلپذیر تبدیل شود.

سبزی های برگدار سبز
همانند هویج، سبزی های برگدار سبز گزینه هایی مقوی و سالم 
کیل،  به  توان  می  غذایی  مواد  این  جمله  از  شوند.  می  محسوب 
اسفناج، برگ چغندر، و کاهوی رومی اشاره کرد. سالادهایی که با این 
سبزی ها تهیه می شوند، مفید هستند، اما آب سبزی های برگدار از نظر 
قابلیت جابجایی گزینه ای راحت تر محسوب می شود. افزون بر این، آب 

سبزی ها دسترسی و جذب مواد مغذی را برای بدن تسهیل می کند.
برای بهره مندی از فواید بیشتر می توانید آب سبزی های برگدار را با آب 
هویج ترکیب کنید تا نوشیدنی شما از عطر و طعم بهتری نیز برخوردار 
شود. قسمت های مختلف بدن از مصرف روزانه آب سبزی های برگدار 

سپاسگزار شما خواهند بود.

سخن پایانی 
افزون بر نوشیدنی های مفیدی که در این مطلب به آنها اشاره شد، 
شما می توانید اقدامات دیگری را برای تقویت سلامت کبد مد نظر 
قرار دهید. پرهیز از الکل یکی از اقدامات مثبتی است که می توانید 
در این مسیر مد نظر قرار دهید. همچنین، توجه داشته باشید که 
زیاده روی در مصرف برخی داروها، از جمله داروهای مسکن، اثر 
منفی بر کبد به همراه دارد. رفتارهای پرخطر مانند روابط جنسی 
محافظت نشده و استفاده از مواد مخدر نیز بدون درنظر گرفتن این 
که چه میزان به پاکسازی کبد خود اهمیت می دهید، می تواند به 
هپاتیت منجر شود. انجام ورزش و کاهش وزن برای پشتیبانی از 

سلامت کبد و کاهش التهاب را نیز فراموش نکنید.

اینفوگرافیک:محسن عبداللهی *

فرمول نوشیدنی برای پاکسازی کبد 
کبد بزرگترین اندام داخلی بدن انسان محسوب 

می شود. شاید کمتر به این بخش از بدن خود توجه داشته 
باشید، اما کبد پیوسته در حال انجام وظایف مختلفی 

است و اختلال در عملکرد آن می تواند پیامدهای جدی 
برای سلامت شما به همراه داشته باشد. از این رو، حفظ 

سلامت کبد از اهمیت ویژه ای برخوردار است.  
"، بیماری کبد چرب یا سیروز می توانند موجب احساس 
خستگی، اضافه وزن، و در برخی موارد، زرد شدن پوست 

و قسمت سفید چشم ها شوند. کبد بیمار می تواند به 
صورت آرام و ناخوشایندی مرگ انسان را رقم بزند.

رژیم غذایی یکی از تاثیرگذارترین عوامل در وضعیت 
سلامت کبد محسوب می شود و در شرایطی که برخی 

خوراکی ها مانند الکل و غذاهای چرب می توانند فشار 
کاری بیشتری به کبد وارد کنند، برخی خوراکی ها نیز می 
توانند به پاکسازی و سمزدایی طبیعی آن کمک کنند. در 
ادامه با چند نوشیدنی مفید برای پاکسازی کبد بیشتر 

آشنا می شویم. آب مرکبات
آنتی  و   C ویتامین 
موجود  های  اکسیدان 
خانواده  های  میوه  در 

کبد  پاکسازی  برای  مرکبات 
میوه  مصرف  هستند.  عالی 
هایی مانند لیمو، گریپ فروت، 
ترش  لیمو  و  نارنگی  پرتقال، 
این مواد مغذی  از  بالا  سطوح 
را در اختیار بدن قرار می دهد. 
آب مرکبات تازه بیشترین سود 
را در اختیار بدن شما قرار می 
آبمیوه  مصرف  از  باید  و  دهد 
های تجاری پرهیز کنید. آبمیوه 
شکر  از  سرشار  تجاری  های 
هستند و روند پاستوریزه کردن 
نیز بسیاری از مواد مغذی آنها 
را از بین می برد. با ترکیب آب 
یک لیمو ترش در یک لیوان آب 
می توانید یکی از ساده ترین و 
برای  نوشیدنی ها  کارآمدترین 

پاکسازی کبد را آماده کنید.

آب چغندر
چغندر  برگ  چغندر، 
برای  چغندر  آب  و 
پاکسازی و سمزدایی کبد 
کنند.  می  عمل  العاده  فوق 
در  موجود  اکسیژن  چغندر 
خود را با کمک به پاکسازی آن 
افزایش می دهد. این محصول 
تولید صفرا را بهبود بخشیده 
کمک  آنزیمی  فعالیت  به  و 
چغندر  همچنین،  کند.  می 
فیبر  و   C ویتامین  از  سرشار 

است.
دستورالعمل های مختلفی 
چغندر  نوشیدنی  تهیه  برای 
با  که  هستند  دسترس  در 
جستجویی ساده در اینترنت 
دسترسی  آنها  به  توانید  می 

داشته باشید.

محققان کشور موفق شدند با تولید یک نانوکامپوزیت سبز و استفاده از آن در فرایند 
کاشت گیاه بادرنجبویه، میزان تولید ترکیبات دارویی توسط این گیاه را به سطح قابل 

قبولی برسانند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ستاد توسعه فناوری نانو، استفاده از ترکیبات دارویی 
موجود در گیاهان از دیرباز مورد توجه بوده است. با پیشرفت فناوری های نوین و اهمیت 
بالای هزینه نهایی محصولات دارویی و بهداشتی، استفاده از عصاره گیاهان بیش ازپیش 
مورد توجه قرار گرفته است.در این راستا، محققی از دانشگاه تبریز با انجام یک پژوهش 
در قالب پایان نامه کارشناسی ارشد و تحت حمایت یک شرکت فعال در حوزه تولید دارو، 
موفق شد تا با ابداع روشی مبتنی بر فناوری نانو، میزان تولید یک ترکیب دارویی مفید 
توسط گیاه بادرنجبویه را به سطح مطلوبی افزایش دهد.زهرا رضایی، دانش آموخته مقطع 
کارشناسی ارشد دانشگاه تبریز با اشاره به ترکیب رزمارینیک اسید به عنوان یک ترکیب 
دارویی ارزشمند، در خصوص رویکرد این طرح به منظور افزایش میزان تولید این ترکیب 
گفت: رزمارینیک اسید یک ترکیب دارویی ارزشمند است که در بسیاری از محصولات 
آرایشی و بهداشتی مورد استفاده قرار می گیرد. منبع اصلی تأمین این ترکیب، گیاه 

رزماری است که رشد کمی از خود نشان داده و میزان کمی از این ماده را تولید می کند.
وی ادامه داد: گیاه بادرنجبویه را نیز می توان یکی از منابع تأمین رزمارینیک اسید به 
شمار آورد؛ ما در این طرح با ارائه یک راهکار مبتنی بر فناوری نانو موفق شدیم سرعت 

تولید رزمارینیک اسید در گیاه بادرنجبویه را به نحو مطلوبی افزایش دهیم.
وی ادامه داد: در واقع در این طرح ما یک نانوکامپوزیت سنتز کرده ایم که می تواند 

با ورود به سلول های گیاه بادرنجبویه، این گیاه را برای تولید اسید رزمارینیک اسید 
بیشتر تحریک کند.این محقق گفت: در این طرح در ابتدا نانوکامپوزیت اکسید منیزیم 
تثبیت شده روی نانوپرلیت با استفاده از عصاره گیاه بادرنجبویه، نمک منیزیم کلرید شش 
آبه و نانوپرلیت سنتز شده است؛ در ادامه غلظت های مختلفی از این نانوکامپوزیت در 
محیط کشت گیاه تزریق شده و اثرات آن بر میزان تولید رزمارینیک اسید مورد بررسی قرار 
گرفته است.رضایی افزود: استفاده از این روش جهت تولید رزمارینیک اسید به عنوان 
مواد اولیه بسیاری از محصولات دارویی، آرایشی و بهداشتی می تواند این ماده را با قیمت 

بسیار پایین تر از نمونه خارجی در اختیار صنایع مربوطه قرار دهد.
این طرح در قالب پایان نامه کارشناسی ارشد زهرا رضایی، با راهنمایی دکتر سعید 
جعفری راد و با همکاری شرکت بهبود نانو دارو انجام  شده و تحت عنوان پایان نامه  موردنیاز 

صنعت به تأیید داوران ستاد ویژه  توسعه  فناوری نانو نیز رسیده است.

تولیدمواداولیهمحصولاتآرایشیبهداشتیبابادرنجبویه
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استاد حوزه علمیه قم گفت: لازم است سازمان اوقاف 
برنامه ریزی جامعی برای احیای موقوفاتی داشته باشد که 

در گذر زمان آسیب دیده اند و بلااستفاده مانده اند.
آیت الله سید محمد علی علوی گرگانی پیش از ظهر 
روزچهارشنبه  دردیدار رئیس و معاونان سازمان اوقاف 
و امور خیریه اظهار کرد: مسئولیت ریاست و مدیریت 
سازمان اوقاف بسیار سنگین است و باید در این زمینه 

توجه کافی داشته باشید.
وی افزود: خوشحال هستیم که مدیریت موقوفات و 
دیگر وظایف سازمان اوقاف به دست اهل آن سپرده 
شده و شما نیز باید علاوه بر تداوم فعالیت های گذشته، 
بهتر از قبل به تلاش در این زمینه بپردازید و کمبودها و 

مشکلات قبلی را هم برطرف کنید.
دو  اینکه  بیان  با  قم  علمیه  حوزه  برجسته  استاد 
گفت:  است  اهمیت  حائز  موقوفات  زمینه  در  نکته 
نخستین مسئله بحث درآمدهای وقف است، اینکه 
عملکرد مدیران چگونه باشد که املاک وقفی به دست 
فراموشی سپرده نشوند البته احیای موقوفات فراموش 

شده هم کار دشواری است و زحمت زیادی دارد.
وی ادامه داد: مدیران قبلی در این زمینه فعالیت های 
قابل تقدیری داشته اند که باید در دوره جدید تداوم یابد 

و بهتر از گذشته به آن پرداخته شود.
آیت الله علوی گرگانی دومین مسئله مهم در زمینه 
موقوفات را کیفیت مصرف درآمد املاک وقفی دانست 
و عنوان کرد: عواید موقوفات باید دقیقا بر اساس نیت 
نیت  امینانه  اجرای  عبارتی  به  و  شود  هزینه  واقفان 

واقفان یکی از مهمترین وظایف سازمان اوقاف است.
که  فراوانی  موقوفات  به  اشاره  با  تقلید  مرجع  این 
امیرالمومنین علی)ع( به یادگار گذاشتند خاطرنشان 
کرد: وقف یکی از سنت های اصیل اسلامی است و باید 

با اتکا به فرهنگ اهل بیت)ع( و دقیقا مطابق سیره آنها، 
موقوفات را در حال حاضر مدیریت کنیم.

وی خواستار برگزاری دوره ها و کلاس های آموزشی 
برای متولیان وقف شد و افزود: برخی موقوفات بر اثر 
گذر زمان بدون استفاده مانده اند یا آسیب دیده اند که 
می توان از درآمد همان  املاک برای احیای خودشان 
استفاده کرد ولو این مسئله به صورت استقراضی باشد 
در  می شود  حاصل  که  درآمدی  از  می توان  بعدا  زیرا 

راستای نیت وقف بهره برد.
رئیس سازمان اوقاف:

حفظ موقوفات و اجرای امینانه نیت واقفان 
مهمترین وظیفه سازمان اوقاف است

رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه نیز در این دیدار  
گفت: مهمترین وظیفه این سازمان، حفظ موقوفات 
برای جلوگیری از موقوفه خواری و اجرای امینانه نیت 

واقفان است.
خاموشی  مهدی  سید  والمسلمین  حجت الاسلام 
با اشاره به دوره جدید مدیریت سازمان اوقاف اظهار 
کرد: نیک اندیشان و خیرین، اموال خود را با نیت های 
مختلف وقف می کنند و این سازمان وظیفه حراست از 

موقوفات و اجرای امینانه نیت وقافان را بر عهده دارد.
وی افزود: در سطح کشور و بر اساس آمار موجود 
آستان مقدس، حدود 190  استثنای چهار  به  البته 
هزار وقف نامه احصا شده که تعداد رقبات آنها بیش از 
یک میلیون و 300 هزار مورد می رسد؛ برخی از رقبه ها 
چندین هکتار زمین هستند و بعضی هم زمین ها و 

املاک کوچکتری را شامل می شوند.
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه 60 
عزای  مجالس  برپایی  برای  کشور  موقوفات  درصد 
حسینی، اطعام زوار و مسائل پیرامون عزاداری محرم 

آبادانی  و  عمران  کرد:  عنوان  شده اند  وقف  صفر  و 
حسینیه ها و موضوعاتی از این دست هم جزو نیت های 

واقفان بوده است.
وی ادامه داد: حفظ موقوفات یکی از اولویت های 
مسئله  با  تا  می رود  شمار  به  اوقاف  سازمان  کاری 
موقوفه خواری به صورت جدی مقابله شود همچنین 
و اسناد املاک  و نگهداری اصولی وقف نامه ها  ثبت 

وقفی هم نیازمند توجه بیشتر و ویژه تری است.
اینکه اجرای امینانه نیت واقفان  با بیان  خاموشی 
مهمترین وظیفه سازمان اوقاف است گفت: در زمینه 
موقوفات منفعتی که درآمد آنها باید بر اساس نیت واقف 

هزینه شود، توجه بیشتری لازم است.
نماینده ولی فقیه و رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه 
برای  اقداماتی  خاطرنشان کرد: لازم است مجموعه 
آگاهی بیشتر جامعه از منفعت موقوفات صورت بگیرد.

وی با تاکید بر توسعه وقف با تکیه بر نیازهای روز 
جامعه گفت: در شرایطی به سر می بریم که مشکلات 
اقتصادی و تحریم های خارجی علیه نظام اسلامی 
جریان دارند بنابراین برای برون رفت از این وضعیت باید 
به توسعه علم و دانش که زمینه ساز رونق تولید داخلی 
هستند توجه بیشتری صورت بگیرد و وقف برای ارتقا 
علمی کشور، یکی از راهکارهای مهم در این زمینه به 

شمار می رود.
برای  موقوفاتی  وجود  سابقه  به  اشاره  با  خاموشی 
توسعه دانش و اهدای جوایز به دانشمندان و پیشگامان 
افزود:  ایران  در  بعد  به   40 دهه  از  کشور  علمی 
دانشمندان جوان ایرانی اخیرا به دنبال توسعه استفاده 
از الکتروموتور به جای موتورهای بنزینی هستند که از 
وقف های منفعتی با نیت توسعه علم و دانش می توان 
به این مسئله کمک کرد زیرا این امر به نوبه خود منجر به 
کاهش آلودگی هوا در کلانشهرها و نیز کاهش مصرف 
سوخت های فسیلی و در نهایت افزایش ثروت کشور 
خواهد شد. رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان 
اینکه دانشمندان حوزه پزشکی در ایران پیشرفت های 
منفعتی  وقف های  از  گفت:  داشته اند  چشمگیری 
با نیت توسعه علم و دانش در این زمینه هم می توان 

استفاده کرد.
وی به اهمیت وقف در توسعه صادرات دانش بنیان 
اشاره و تصریح کرد: به عنوان مثال در حوزه نانوفناوری، 
ایران اسلامی جزو چند کشور نخست جهان به شمار 
می رود و اگر وقف هم به کمک این مسئله بیاید، شاهد 
توسعه صادرات محصولات نانو و افزایش ثروت کشور از 

این طریق خواهیم بود.
خاموشی افزود: به این تصمیم رسیده ایم که ماده پنج 
اساسنامه سازمان اوقاف را برای رشد اینگونه فعالیت ها 
 1363 سال   در  کنیم؛  دنبال  جدی تری  صورت  به 
تاکنون  که  آمده  وجود  به  منظور  این  برای  قوانینی 
دنبال  به  ولی  نگرفته اند  قرار  استفاده  مورد  چندان 

احیای این قوانین و بهره گیری از آنها هستیم.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

عدالت در ارائه خدمات به بانوان کارمند 
رعایت شود

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم در پاسخ به انتقادات و نظریات مطرح 
شده ضمن تکریم جایگاه زنان در جامعه عنوان کرد: پیگیری امور بانوان همواره مورد توجه 
مدیران شهرداری قرار دارد، گرچه همیشه سعی بر این بوده است که تبعیضی میان کارکنان 
زن و مرد در مباحث شغلی وجود نداشته باشد ولی متأسفانه همچنان شاهد تبعیض هایی 
هستیم که باید برای رفع آن ها هر چه زودتر اقدام کرد. محسن رنجبر مراسم گرامیداشت روز 
زن به مناسبت سالروز ولادت با سعادت حضرت فاطمه سلام الله علیها و روز زن با بیان اینکه 
حدود ۸0 نفر کارمند زن و بیش از ۲ هزار کارمند مرد در مجموعه شهرداری قم مشغول 
به خدمت هستند گفت: منصفانه نیست که امور مربوط به آقایان و خانم های کارمند در 
مجموعه شهرداری بر اساس تعداد جمعیت آنان پیگیری شود، بلکه باید عدالت را در این 
زمینه پیشرو کرد. معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم افزود: ارتقاء پرسنل 
شهرداری باید سیستماتیک باشد و همچنین اضافه کاری نیروها نیز باید بدون در نظر 
گرفتن جنسیت باشد. رنجبر بیان کرد: مجموعه های دولتی اسیر بروکراسی ای هستند که 
مربوط به مجموعه های بالادستی در دولت می شود. اگر از سوی مراکز بالادستی  مشکلات 

حل نشد راهکارهایی  ارائه خواهیم کرد که به گونه ای مشکلات رفع شود.
* بانوان کارمند نگران امنیت شغلی خود نباشد

وی اضافه کرد: بانوان کارمند نگران امنیت شغلی خود نباشد چرا که امنیت شغلی منوط 
به نوع عملکرد کارکنان است و در گرو چند کاغذ نیست. در زمینه تبدیل وضعیت شغلی 
این اطمینان را به همه بانوان کارمند در مجموعه شهرداری قم می دهم که اگر کار خود 
را خوب و کامل انجام دهند نباید نگران باشند ولی اگر کار خود را خوب انحام ندهند باید 
نگران جایگاه خود باشند حتی اگر قرارداد رسمی داشته باشند. معاون برنامه ریزی و سرمایه 
انسانی شهرداری قم تصریح کرد: مسائل امور بانوان مجموعه شهرداری پیش از اینکه 
دغدغه کارکنان باشد دغدغه مدبران است، امنیت شغلی به کاغذ ربط ندارد بلکه به نحوه 
علمکرد بستگی دارد. رنجبر در ادامه با اشاره به انتشار بیانیه »گام دوم انقلاب« از سوی رهبر 
انقلاب اذعان کرد: بیانیه گام دوم انقلاب از سوی رهبری معظم دربردارنده ایده آل نگری 
همراه با واقعیت است که تبیین می کند کجا بودیم، کجا هستیم و به کجا باید برسیم و البته 

رسیدن به قله های پیشرفت نیازمند همکاری همه دستگاه ها و همه اقشار جامعه است. 

رئیس پلیس فتای استان قم خبرداد 

افزایش 242 درصدی جرایم اقتصادی
 فضای سایبری درقم 

رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان قم گفت: جرایم 
اقتصادی فضای سایبری در این استان از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن ماه نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته، ۲4۲ درصد افزایش یافته است.  سرهنگ علی موالی روز 
چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگاران با بیان این که مجموع جرایم فضای سایبری در این 
مدت در استان قم 1۸0 درصد افزایش داشته است افزود: جرایم اخلاقی، اجتماعی و 
سیاسی در رتبه های بعدی قرار دارد. وی با بیان این که بیش از 51 درصد جرایم فضای 
سایبری در قم کشف شده گفت: در بهمن ماه امسال جرایم فضای سایبری به خصوص 
جرایم اقتصادی در این استان رشد قابل توجهی داشته است. وی با اشاره به این که قدرت 
کشف جرایم سایبری نیز افزایش یافته است افزود: کلاهبرداری های اینترنتی از طریق 
سایت های تبلیغاتی و برداشت های غیرمجاز از علل وقوع جرایم اقتصادی در فضای 
مجازی می باشد. به گفته موالی، سوء استفاده از اعتماد مردم، عدم آشنایی مردم با 
سامانه های اینترنتی و دسترسی به اطلاعات بانکی اشخاص از طریق بدافزارها، ربات ها، 
اسکیمر، فیشینگ و مهندسی اجتماعی از عواملی است که باعث می شود کلاهبرداران 
به راحتی از صاحبان کارت های بانکی، برداشت غیرمجاز داشته باشند. وی با بیان این که 
سارقان از طریق اسکمیر به راحتی می توانند اطلاعات کارت بانکی را ذخیره کنند گفت: 
همشهریان توجه داشته باشند که هنگام خرید از فروشگاه ها از طریق دستگاه های پوز، 
حتما خودشان نسبت به کشیدن کارت و وارد کردن رمز اقدام کنند و هرگز رمز خود را در 
اختیار هیچ کسی قرار ندهند. وی همچنین با بیان این که مردم به هیچ عنوان به پیامک 
های ارسال شده حاوی این مطلب که »شما در قرعه کشی برنده شده اید«، اعتنا نکنند 
گفت: در این روش سارقان، با شگردهای خاص خود اطلاعات کارت افراد را بدست آورده و 
از حساب این افراد برداشت می کنند. موالی با اشاره به این که »فیشینگ« بیشترین جرایم 
اقتصادی را در فضای سایبری به خود اختصاص داده است افزود: مردم فریب سایت های 
تبلیغاتی را نخورند، در این روش کلاهبرداران با ساخت درگاه بانکی جعلی، به راحتی می 
توانند اطلاعات کارت فرد مورد نظر را هک کرده و از این کارت برداشت اینترنتی کنند. وی 
با اشاره به این که در سال جاری، چهار باند در بحث فیشینگ در قم منهدم شد گفت: سن 
افراد دستگیرشده این باندها بسیار کم بود و آنها با ساخت ربات و درگاه جعلی، حساب افراد 
را هک و اقدام به برداشت کرده بودند. موالی گفت: مردم در خریدهای اینترنتی مراقب 
باشند که حتما به درگاه اصلی بانک مراجعه کرده و به سمت بانک هایی بروند که خریدهای 

اینترنتی آنها را تضمین کرده و رمزهای یکبار مصرف در اختیار مشتریان قرار می دهند.

مدیر بازرسی و نظارت اتاق اصناف قم: 

25 هزار و 302 بازرسی از واحدهای صنفی قم 
صورت گرفته است 

مدیر بازرسی و نظارت اتاق اصناف قم گفت: از ابتدای امسال تا ششم اسفندماه جاری، 
۲5 هزار و30۲ بازرسی از واحدهای صنفی این شهر صورت گرفته و با متخلفان برخورد 
شده است.  عباس جعفری اتابکی روز چهارشنبه در جمع خبرنگاران، افزود: در این 
بازرسی ها، یک هزار و 915 پرونده تشکیل و به سازمان تعزیرات حکومتی ارسال شده 
است. وی اضافه کرد: 4۲4 مورد از پرونده های تشکیل شده مربوط به گرانفروشی، 
31 مورد کم فروشی، ۲41 مورد تقلب، 16 مورد احتکار، 950 مورد درج نکردن قیمت، 
96 مورد عدم صدور صورتحساب، 1۸ مورد تداخل صنفی، ۲4 مورد حراج غیرقانونی و 
1۸۲ مورد نیز مربوط به رعایت نکردن دستورالعمل های بهداشتی می باشد. وی با بیان 
اینکه در بازرسی های صورت گرفته، بیشترین تخلف مربوط به اصناف خوارو بار و لوازم 
خانگی بوده است، تصریح کرد: شهروندان می توانند در صورت مشاهده تخلف واحدهای 
صنفی، مراتب را به شماره تلفن های 37751۲1۲ و 37751۲13 گزارش نمایند. به گفته 
جعفری، از ابتدای امسال تاکنون، سه هزار و ۸۸1 واحد صنفی بدون پروانه در سطح شهر 
شناسایی شده و برخوردهای لازم صورت گرفته است.بیش از 40 هزار واحد صنفی و 5۸ 
اتحادیه اصناف مختلف در قم فعالیت می کنند؛ حدود سه هزار واحد صنفی توسط خانم 
ها اداره می شود.وی همچنین با بیان اینکه طرح نظارت ویژه نوروزی از اول بهمن ماه آغاز 
شده است، گفت: در این طرح که 16 تیم بازرسی حضور دارند، نظارت ها و بازرسی ها از 
15 اسفندماه جاری تشدید خواهد شد و تا پایان سال ادامه دارد. وی افزود: بازرسان اتاق 
اصناف قم نظارت ویژه ای بر کالاهای عرضه شده در نمایشگاه بهاره دارند و با هر گونه 
گرانفروشی به شدت برخورد خواهد شد.نمایشگاه بهاره قم با بیش از ۲۲0 غرفه از ششم تا 

1۲ اسفندماه جاری در محل دائمی نمایشگاه های قم برپا می باشد.
 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم :

ایمنی مسافرخانه های استان قم  استاندارد شد
ممدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته برای ایمنی مسافرخانه ها گفت:  اقدامات بسیار خوبی انجام شده و تعداد 

بالای مسافرخانه موضوع ایمنی را پیگیری کرده و به دنبال مجوزهای لازم بودند.
عباس جعفری در کمیته اجرایی ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر استان قم که در 
سالن جلسات فرمانداری برگزار شد، اظهار داشت یکی از مشکلاتی که با آن روبر هستیم 
این است که در یک شب سازمان آتش نشانی ۲00 مورد عملیات انجام داد که این عملیات 
ها فشار زیادی به سازمان وارد می کند. وی با اشاره به چهارشنبه آخر سال افزود: با توجه به 
اینکه شهر قم فرهنگی و مذهبی است اما گاهی برخی اقدامات  نامناسب از برخی افراد 

مشاهده می شود و تعداد زیادی از همکاران در شب چهارشنبه سوری آسیب می بینند.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی قم تصریح کرد: در شب چهارشنبه سوری خسارت چند 
میلیونی به خودروهای آتش نشانی وارد می شود و سال گذشته 4 نفر از همکاران ما در 
بیمارستان بستری شدند. جعفری بیان کرد: نیروی انتظامی باید در کنار آتش نشانی باشد 

و همکاری های لازم داشته باشد تا مشکلی در شب چهارشنبه سوری نداشته باشیم.
وی عنوان کرد: در  چند سال اخیر امکانات آتش نشانی از درجه 3 و 4 به 100 رسیده 
است،  شده  خریداری  دارد  بالایی  بسیار  قیمت های  که  حرارتی  دوربین های  و  است 
همکاران سازمان در بوستان ها حضور پیدا کرده و مشخص می شود که کدام چادر مسافران 
احتمال سوختگی وجود دارد و خانواده ها را آگاه می کنیم. مدیرعامل سازمان آتش نشانی 
شهرداری قم با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای ایمنی مسافرخانه ها گفت:  اقدامات 
بسیار خوبی انجام شده و تعداد بالای مسافرخانه موضوع ایمنی را پیگیری کرده و به دنبال 
مجوزهای لازم بودند. وی خاطرنشان کرد: هیئت امنای بازار باید موضوع ایمنی را پیگیری 

کرده و کمک های مشاوره ای را به صورت رایگان در اختیار آن ها قرار می دهیم.

مدیر منطقه سه شهرداری قم خبرداد

آماده سازی استراحتگاه فدک جهت میزبانی 
از مسافرین نوروزی

مدیر منطقه سه شهرداری قم از آماده سازی بوستان فدک جهت میزبانی از زائرین و 
مسافرین در ایام عید خبر داد.

سید شمس الدین نعمتی با اشاره به اقدامات صورت گرفته در خصوص آماده سازی 
بوستان فدک جهت میزبانی از زائرین و مسافران نوروزی گفت: سرویس های بهداشتی ، 

نمازخانه ، آبخوری و همچنین آماده سازی حمام از جمله این اقدامات می باشد.

رئیس شورا فرهنگ عمومی استان قم: 

برنامه برای نشاط آحاد جامعه جدی گرفته شود 
رئیس شورای فرهنگ عمومی قم، با تاکید بر استفاده از کارشناسان برای تولید برنامه 
های فرهنگی دراستان گفت: برنامه برای نشاط برای آحاد جامعه ضروری است ولی نباید 

در این زمینه به هر اقدامی دست زد. 
آیت الله سید محمد سعیدی عصر چهارشنبه در یکصد و هفتاد و هفتمین جلسه شورای 
فرهنگ عمومی قم در سالن جلسات پژوهشکده علامه طباطبایی با بیان اینکه در برخی 
مسائل فرهنگی پیرامون استان دچار افراط و تفریطی می شویم، افزود: بعضی با طنز به 
دنبال تحقیر زبان و لهجه قمی هستند، به اسم و نام قم، با زبان طنز این شهر را تحقیر می 

کنند که این کار ناپسندی است.
وی گفت: هر شهری اقتضائات خاص خود را دارد که استفاده از نیروهای بومی می تواند 

جلوی برخی از آسیب ها را در صدا و سیما بگیرد.
وی با تاکید بر اینکه حاکمیت و نظام به دنبال گسترش گریه در جامعه نیست افزود: 
همانگونه که هر کاری را نمی توان در مسجد انجام داد و حرمت آن را رعایت می کنیم، 
قم نیز دارای حرمتی است که باید در تولید برنامه های فرهنگی به جایگاه ویژه این استان 
توجه شود. آیت الله سعیدی با بیان اینکه برخی نشاط ها و تفریحات در قم جایگاهی ندارد 
،گفت: می توان ذائقه مردم را با برنامه ها تغییر داد ولی نباید برای جذب مخاطبان به هر 
اقدامی دست زد. وی با تاکید بر اینکه باید منطق در برنامه های فرهنگی حکم فرما باشد، 
گفت: قم حریم اهل بیت)ع( است و نباید با دست خودمان به بهانه ایجاد نشاط این حریم 

را مخدوش کنیم.
* اعتبارات آسیب های اجتماعی قم در سال 97 چهار برابر شد

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قم نیز در این جلسه با اشاره به اعتبارات 
آسیب های اجتماعی استان در سالجاری گفت: امسال 6۲ میلیارد و 500 میلیون ریال 
اعتبار برای مقابله و کاهش آسیب های اجتماعی به قم تخصیص یافته که این رقم نسبت 
به سال 96 چهار برابر رشد داشته است. سید محمدرضا هاشمی، آموزش و پرورش را 
مهمترین دستگاه دریافت کننده این اعتبارات دانست و ادامه داد: 30 میلیارد ریال اعتبار 

از کل اعتبار آسیب های اجتماعی به اداره کل اختصاص یافته است.
وی اعتبارات قم در حوزه آسیب های اجتماعی در سال 96 را 13 میلیارد ریال اعلام کرد 
و افزود: تاکنون 50 درصد اعتبارات سال 97 تخصیص یافته و تا پایان سال مالی جاری) 

تیرماه 9۸( تمام این اعتبار به استان تخصیص داده می شود.
هاشمی در ادامه با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای کاهش طلاق در استان گفت: 
آمار طلاق در 9 ماهه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش یافته که این 

موضوع نوید دهنده خوبی در این زمینه است.
* نیازمند تولید محتوا در برنامه های فرهنگی هستیم

فرماندار قم نیز در این جلسه ، با تاکید بر لزوم تولید محتوای فاخر گفت: باید در تولیدات، 
محتوای غنی مورد توجه جدی قرار گیرد تا جشنواره هایی مانند سروستان دارای محتوای 

غنی شوند.
رضا سیار با تاکید بر اینکه اگر به تولید محتوا توسط رسانه ها با استفاده از ابزار هنری توجه 
نشود، به طور قطع مخاطبان خود را از دست می دهیم گفت: باید محتوایی متناسب با 

شرایط قم با استفاده از زبان هنر مورد توجه جدی دستگاه های فرهنگی قرار گیرد.
وی با انتقاد از انتشار اخباری در یکی از روزنامه های قم گفت: محتوای برنامه سروستان 
هیچ گونه مشابهتی با کنسرت ندارد ولی روزنامه ای در استان با بی انصافی در سه شماره 

پیاپی این جشنواره را متهم به برگزاری کنسرت کرده است.
فرماندار قم تاکید کرد: باید تمام انجمن های فرهنگی و ظرفیت های هنری استان پای 

کار باشند و اقدام به تولید محتوای فاخر نمایند.
وی با اشاره به استقبال گسترده مردم بخش های تابعه استان از جشنواره سروستان 

گفت: باید در این برنامه ها از محتوای فاخر و غنی استفاده شود.

در همایش رسالت های حوزه و گام دوم انقلاب انجام شد؛

تجلیل از مجاهدت های 60 ساله آیت الله یزدی
همایش رسالت های حوزه و گام دوم انقلاب با حضور جمعی از اساتید حوزه و سردار 

سلیمانی با تجلیل از مجاهدت های آیت الله یزدی در قم برگزار شد.
به گزارش خبرنگار مهر، در همایش رسالت های حوزه و گام دوم انقلاب که شامگاه 
چهارشنبه با حضور سردار سلیمانی فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران، اساتید و نخبگان 
حوزه، جمعی از اعضای جامعه مدرسین و مدیران حوزه در سالن همایش دارالشفاء قم 
برگزار شد از مجاهدت ها و تلاش های آیت الله محمد یزدی رئیس جامعه مدرسین حوزه 

علمیه قم در دوران قبل از انقلاب و سال های پس از پیروزی انقلاب تقدیر به عمل آمد.
آیت الله محسن اراکی دبیرکل مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی، سردار سلیمانی، 
حجت الاسلام عبدالله حاجی صادقی نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران، حجت الاسلام 

کعبی عضو جامعه مدرسین و حجت الاسلام نبوی از جمله سخنرانان این همایش بودند.
حجت الاسلام حاجی صادقی با بیان اینکه دشمنان با نقشه های خود تلاش می کنند تا 
حرکت رو به رشد انقلاب را متوقف کنند، گفت: مقاومت علمی و عملی را از آیت الله یزدی 
آموخته ایم و هرجا که اسلام و انقلاب در خطر باشد آتش به اختیار وارد شده و از انقلاب 
دفاع می کنیم. آیت الله اراکی نیز طی سخنانی با بیان اینکه آیت الله یزدی 60 سال از عمر 
خود را برای دفاع از اسلام و انقلاب و یاری به امام راحل و رهبر معظم انقلاب سپری کرده 

است، گفت: از خداوند می خواهیم ایشان را برای انقلاب و نظام حفظ کند.
آیت الله یزدی نیز در این مراسم در سخنان کوتاهی با بیان اینکه به طلبگی خود در حوزه 
علمیه افتخار می کنم، اظهار داشت: نسل جوان حوزه بصیر و بیدار است و حوزه باید در 

سال های آینده استوار گام بردارد و طرح هایی برای گام دوم انقلاب داشته باشد.
وی افزود: حوزه باید وظایف خود را به خوبی بشناسد و به آن عمل کند و در گام دوم 
انقلاب حساب شده و دقیق حرکت کند تا به قله هایی که مورد نظر رهبری است برسد تا 

انقلاب زنده بماند.
 

شهردار بندرعباس:

نقش زنان در اجتماع تعیین کننده است
شهردار بندرعباس با تاکید بر اینکه نقش زنان در اجتماع تعیین کننده دانست و الگوگیری 
از شخصیت کامل و بی بدیل دخت رسول خدا)ص( را برای تمام زنان مایه آرامش و سعادت 

در زندگی عنوان کرد.
عباس امینی زاده با گرامیداشت سالروز ولادت با سعادت حضرفت فاطمه زهرا)س( و روز 
زن، وجود نازنین حضرت زهرا)س( را مایه فخر و مباهات همه مسلمانان و خصوصاً شیعیان 

دانست.
وی الگوگیری از شخصیت کامل و بی بدیل دخت رسول خدا)ص( را برای تمام زنان مایه 
آرامش و سعادت در زندگی عنوان کرد و افزود: بعد از انقلاب، به برکت این نظام حضور زنان 
در عرصه های مختلف نقش آفرین و تعیین کننده بوده که نمونه بارز این امر می توان به 

سپردن مسئولیت های بزرگ سیاسی، اجتماعی و غیره به آنان اشاره کرد.
شهردار بندرعباس به تبیین اهمیت جایگاه مادر از نگاه قرآن اشاره و افزود: مهمترین 
معیار و ملاک ارزیابی  درستی و نادرستی یک عمل، کتاب خداست که در این کتاب الهی 
نیز تاکید شده که اگر می خواهید در زندگی سعادتمند شوید، خدا را بپرستید و دوم اینکه 
به والدین خود احترام بگذارید و احترام به پدر و مادر را در طراز پرستش خداوند بیان نموده 
است. امینی زاده ادامه داد: یکی از شاخص های توسعه انسانی در هر کشوری حضور فعال 
زنان در آن جامعه است و از این رو زنان در کشورمان بعد از انقلاب  با حفظ همه شعائر اسلام 

در صحنه های مختلف جامعه حضوری  فعال داشته اند.
وی خاطر نشان کرد: نیمی از جمعیت دنیا را زنان تشکیل می دهد و بر همین اساس 
نقش و رسالت زنان در آینده تربیت فرزندان، توسعه ارتباطات اجتماعی و عاطفی خانواده 

ها، مدیریت اقتصاد مالی و ...  بسیار تعیین کننده است.

معاون اداره کل راهداری و حمل و نقل قم:

پیش فروش بلیط  سفرهای نوروز از 12 اسفند 
آغاز می شود 

معاون حمل و نقل اداره کل راهداری استان قم گفت: پیش فروش بلیط سفرهای نوروزی 
در قم از 1۲ اسفندماه به صورت حضوری و اینترنتی آغاز می شود.

حمید سالاری با اشاره به آغاز پیش فروش بلیط سفرهای نوروزی از یکشنبه 1۲ اسفندماه 
در استان قم اظهار کرد: پیش  فروش بلیط های نوروزی به صورت حضوری از طریق دفاتر 
تعاونی های مستقر در پایانه مسافربری قم، 60 دفتر فروش در سطح شهر و نیز به صورت 

اینترنتی از طریق سایت هایی همچون ir.www.safar7۲4 امکان پذیر است.
وی افزود: طبق روال همه ساله، نظارت مستمر بر روند فروش بلیط های نوروزی توسط 
معاونت حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم صورت می گیرد تا 

شاهد کمترین مشکل در این بخش باشیم.
معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم با بیان اینکه 
به منظور ارائه خدمات بهینه در ایام پیش فروش نسبت به شناسایی مسیرهای پرتردد 
اقدام لازم صورت گرفته است گفت: بر این اساس تمهیدات لازم به منظور اختصاص 

سرویس های فوق العاده برای این مسیرها اندیشیده شده است.
وی ادامه داد: استان های گیلان، مازندران، خراسان رضوی، آذربایجان شرقی و همدان 

مقصد بخش اعظمی از مسافرانی است که مبدأ سفر آنها قم است.
سالاری با اشاره به هماهنگی های صورت گرفته با شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
استان برای تامین سوخت ناوگان عمومی حمل و نقل برون شهری عنوان کرد: بر این 

اساس طی ایام نوروز امسال نگرانی بابت تامین سوخت اتوبوس ها وجود ندارد.
معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم عنوان کرد: علاوه 
بر این با سازمان تعزیرات حکومتی و بازرسان سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم 
نیز برای نظارت مستمر بر نرخ بلیط و مقابله با گران فروشی، هماهنگی های لازم صورت 

گرفته است.

آیت الله علوی گرگانی در دیداررئیس سازمان اوقاف و امورخیریه کشور تاکید کرد

لزوم توجه ویژه برای احیای موقوفات بلااستفاده

تولیت آستان مقدس فاطمه معصومه)س( گفت: از طریق تقویت نگاه عبودی جامعه 
نسبت به مسئله وقف می توان زمینه ساز توسعه این فرهنگ در سطح کشور شد.

آیت الله سید محمد سعیدی پیش از ظهرروزچهارشنبه  در دیداررئیس و معاونان 
سازمان اوقاف و امور خیریه اظهار کرد: حرم مطهر حضرت معصومه)س( در ظاهر، 
مزاری است که مردم به زیارت آن می آیند ولی در نگاهی عمیق تر، فضایی ایجاد شده 
که می توان با ایده های خلاقانه از این بستر برای بسیاری  از امور استفاده کرد و به رفع 
نیازهای معنوی، فرهنگی و اجتماعی زائران پرداخت. وی افزود: در زمینه موقوفات و 
بقاع متبرکه نیز همین مسئله صدق می کند و علاوه بر زیارت باید به موضوعات فرهنگی 
و اجتماعی هم توجه شود. تولیت آستان مقدس فاطمه معصومه)س( با بیان اینکه 
وقف موجب خیر و برکت اموال آدمی می شود گفت: از عواید موقوفات می توان برای 
توسعه فعالیت های فرهنگی و رفع آسیب های اجتماعی هم بهره برد. وی ادامه داد: هر 
بقعه متبرکه دارای ویژگی های جغرافیایی و منطقه ای خاص خود است و برخی هم در 
مسیرهای تردد مسافران قرار دارند بنابراین با توجه به این خصوصیات می توان مجموعه 
اقدامات فرهنگی را برای هر یک از آنها تدوین کرد. سعیدی با بیان اینکه نیازمند کار 
روانشناسانه بر روی نیت واقفان در هر دوره تاریخی هستیم گفت: بعضی موقوفات 
عام هستند و نیت آنها صرف عواید در امور خیر است، بنابراین دست سازمان اوقاف 
باز است و می تواند با توجه به نیازهای زمانه اقدام به صرف درآمد این دسته از املاک 
وقفی کند. امام جمعه قم خاطرنشان کرد: وقف یکی از جنبه های عبودیت خداوند 
محسوب می شود و در دیگر ادیان هم وجود دارد و اینطور نیست که مختص اسلام باشد 
بنابراین می توان نگاه عبادی مردم را در این زمینه تقویت کرد که به نوبه خود منجر به 
توسعه فرهنگ وقف در جامعه می شود. وی با بیان اینکه سازمان اوقاف باید در زمینه 
حراست از موقوفات و اجرای امینانه نیت واقفان قاطعیت داشته باشد گفت: برخی 
افراد به دنبال سوء استفاده از املاک وقفی هستند که برای جلب اعتماد عمومی نسبت 
به مسئله وقف باید شاهد ورود جدی سازمان اوقاف برای حراست از موقوفات باشیم. 
سعیدی افزود: این مسئله نیازمند ظرافت خاصی است که در نهایت مشوق خوبی 

برای مردم و واقفان خواهد بود. تولیت آستان مقدس فاطمه معصومه)س( با تاکید بر 
اطلاع رسانی و شفافیت در فعالیت های سازمان اوقاف و امور خیریه تصریح کرد: این 
مسئله سبب می شود گرایش مردم نسبت به وقف بیشتر شود زیرا آثار و نتایج آن را در 
جامعه می بینند. وی ادامه داد: همه اقداماتی که به واسطه موقوفات صورت می گیرد 
باید در سطح جامعه به خوبی تبلیغ شود همچنین برنامه های پیش رو هم گفته شود 
تا عموم جامعه برای وقف بیشتر تشویق شوند زیرا پدر این صورت مردم در می یابند با 

همت بیشتر در زمینه وقف، می توانند زمینه ساز فعالیت های گسترده تری شوند.
رئیس سازمان اوقاف:

به دنبال وقف منفعتی برای توسعه علم در کشور هستیم
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه نیز در این دیدار  گفت: یکی از برنامه های جدی 

این سازمان، ترویج وقف منفعتی در راستای توسعه علم و دانش در کشور است.
حجت الاسلام والمسلمین سید مهدی خاموشی اظهار کرد: در بیانیه گام دوم رهبر 
معظم انقلاب به موضوعات مهمی اشاره شده اشت، در این زمینه می توان به مسئله 
به اقتصاد کشور توجه کرد، آن هم در شرایطی که  مهم اهمیت وقف و کمک آن 

تحریم های گسترده ای علیه نظام اسلامی جریان دارد.
 وی افزود: وقف دانش باید در کشور باب شود و در این زمینه لازم است به وقف منفعتی 
پرداخت، به عنوان مثال افرادی موقوفاتی را به یادگار بگذارند که از درآمد آنها برای 
توسعه علم و دانش در کشور استفاده شود. نماینده ولی فقیه و رئیس سازمان اوقاف 
و امور خیریه با تاکید بر باز مهندسی، انسجام و دقت در جریان استفاده از موقوفات 
کشور عنوان کرد: به عنوان مثال موقوفاتی که در کلان شهرها هستند می توانند در 
زمینه خدمات اجتماعی و عمومی مورد استفاده قرار بگیرند. وی ادامه داد: بقاع متبرکه 
فراوانی در کشور وجود دارند که می توانند در این زمینه ورود پیدا کنند به همین دلیل در 
سال جاری هیئت امنای 110 بقعه مأموریت یافتند که در زمینه آسیب های اجتماعی 
منطقه خود بررسی های لازم را داشته باشند و فضایی به وجود بیاورند که در راستای رفع 

آسیب های اجتماعی مفید فایده باشد.

آیت الله سعیدی در دیداررئیس سازمان اوقاف و امورخیریه کشور:

تقویت نگاه عبودی به وقف موجب توسعه این فرهنگ در جامعه می شود

حفظ حجاب و عفاف در هرنقطه ای از کشور اسلامی 
ایران مطلوب و بدحجابی غیرقابل پذیرش است اما این 
و  به دلیل جایگاه فرهنگی  ناهنجاری اجتماعی در قم 
و  به دنبال دارد  این شهر آسیب های بیشتری  مذهبی 

امنیت فرهنگی آن را تهدید می کند. 
به گزارش ایرنا، حجاب و رعایت حریم پوشش از جمله 
واجبات دینی است که اختصاصی به بانوان ندارد و آقایان 
نیز مکلف به رعایت حدود آن هستند تا جامعه اسلامی از 
خطر فساد اخلاقی و ناامنی های اجتماعی ناشی از آن 
درامان ماند. اما این مساله مهم اسلامی در سال های اخیر 
مورد هجمه شدید رسانه ای و تبلیغاتی دشمنان قرار گرفته 
و آنان تلاش می کنند رعایت حجاب و حریم پوشش در 

میان زنان و مردان ایرانی روز به روز کمتر شود.
به نظر می رسد فضای فرهنگی شهر قم نیز از این تهدید 
شوم در امان نمانده و مدتی است نمونه های بدحجابی به 
صورت آشکار در سطح این شهر مشاهده می شود و این 
موضوع مورد اعتراض مراجع تقلید، علمای دین، مسئولان 

استان و اقشار مختلف مردم متدین قم قرار گرفته است.
در همین رابطه خبرنگار ایرنا به بررسی بیشتر موضوع از 
نگاه شماری از مراجع و علمای برجسته حوزه علمیه قم و 

همچنین مسئولان استان پرداخت.
* مسئولان قم را از بدحجابی نجات دهند 

آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی از مراجع عظام 
تقلید از بروز بدحجابی در شهر مقدس قم به شدت انتقاد 
کرد و گفت: من از مسئولان خواهش می کنم که قم را از 

بدحجابی و بی بند و باری نجات دهند. 
این مرجع تقلید افزود: قم حرم اهل بیت)ع( است و 
باید برای حفظ حجاب و عفاف در این خطه  مسئولان 
مقدس تلاش کنند تا خیابان های شهر جولانگاه افراد 
بدحجاب نباشد.  آیت الله علوی گرگانی در ادامه بیان 
کرد: امام خمینی)ره( می فرمودند که پشتیبان ولایت فقیه 
باشید تا به این مملکت آسیب نرسد، بنابراین اگر در شهر 
مقدس قم بی بند و باری رواج پیدا کند، ما پشتیبان ولایت 

فقیه نبوده ایم و به طور قطع آسیب خواهیم دید. 
* مردم نسبت به حجاب بی تفاوت نباشند

 آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید نیز گفت: 
حجاب و ارزش های دینی و اخلاقی مسائلی نیستند که 
انسان از کنار آن به سادگی و به راحتی عبور کند و بی 

تفاوت باشد. 
این مرجع تقلید از وجود بد حجابی و کم حجابی انتقاد 

کرد و بر لزوم توجه به این مساله از سوی مسئولان و آحاد 
مردم و پاسداشت شعائر الهی تاکید کرد.

آیت الله نوری همدانی اضافه کرد: توجه و اهمیت به 
مساله حجاب در دین بسیار زیاد است، ولی امروز شاهد 
نوعی بی توجهی و بی تفاوتی در بین مردم نسبت به ارزش 

های دینی مانند حجاب هستیم.
* حجاب پشتوانه روحیه انقلابی مردم قم 

مقدس  آستان  تولیت  سعیدی،  محمد  سید  الله  آیت 
حضرت فاطمه معصومه)س( نیز در این رابطه گفت: یکی 
از مظاهر پشتوانه انقلابی قم، اهمیت عفاف و حجاب در 
میان زنان و مردان است که بی توجهی به این مهم نه  تنها 
مردم این شهر را با آسیب های بزرگ رفتاری و اعتقادی 
همراه می سازد، بلکه بر پیکره انقلاب اسلامی ایران که از 
قم برخاسته است، ضربه های هولناک وارد می کند؛ در این 
مسیر امر به  معروف و نهی از منکر سلاحی کارآمد و اثرگذار 

است که حیات جامعه اسلامی را سبب می شود.
*مطالبه جدی مردم، بهبود وضعیت حجاب درقم 

است 
همچنین مدیرکل فرهنگ و ارشاد قم با اشاره به بروز 
مطالبه  گفت:  مقدس  شهر  دراین  ها  بدحجابی  برخی 
جدی مردم بهبود وضعیت حجاب و عفاف درقم می باشد. 
سید موسی حسینی کاشانی افزود: متأسفانه بروز برخی 
ناهنجاری های اجتماعی در قم در حال سرعت گرفتن 
انجام  برای  باید  اجرایی  های  دستگاه  رو  این  از  است، 
وظایف و تکالیف خود در عرصه عفاف و حجاب تلاش 

بیشتری داشته باشند.
وی همچنین طرح »پارسا« برای بهره مندی از ظرفیت 
های مردمی در توسعه فرهنگ عفاف و حجاب در استان 
قم را مورد توجه قرار داد و گفت: امیدواریم با اجرای این 
طرح که توسط برخی از روحانیون و کارشناسان فعال در 
حوزه عفاف و حجاب تدوین شده است، بتوانیم بخش 

عمده ای از مشکلات در این عرصه را برطرف کنیم.
*طرح روشنگری در پیشگیری از جرائم درقم 

اجرایی می شود 
طرح  اجرای  به  اشاره  با  نیز  قم  انتظامی  فرمانده 
روشنگری در پیشگیری از جرائم در استان گفت: برخی از 
شهروندان نسبت به جرائم و تخلف ها از جمله بدحجابی 
توجیه نیستند که مقرر شده طرح فوق در ۲00 نقطه از 
شهر قم اجرا شود.  سردار عبدالرضا آقاخانی افزود: این 
طرح در مساجد، مدارس و محافل مردمی اجرا خواهد شد 

و انشاالله در سال 9۸ نیز ادامه می یابد.
وی مساله ارتقای امنیت اخلاقی به خصوص در حوزه 
اصلی  های  دغدغه  از  را  قم  درسطح  حجاب  و  عفاف 
مسئولان و مردم این استان عنوان کرد و افزود: توجه به 
این موضوع در اولویت های فرماندهی انتظامی استان 

قرار دارد.
وی ادامه داد: این کار با برنامه ریزی، افزایش واحدهای 
گشت امر به معروف، واحدهای پیاده و ایستگاه های ثابت 
کلید خورده تا بتوانیم شاهد ارتقای امنیت اخلاقی در این 

استان باشیم.

بدحجابی در قم آسیب های بیشتری به دنبال دارد 

حفظ حجاب لزوم در امان ماندن امنیت فرهنگی شهر قم 
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تصویب نشدن لایحه پالرمو چه پیامدهای  به همراه دارد؟

مصلحت نظام و ابعاد تصمیم گیری درباره پالرمو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با جرایم 
سازمان یافته فراملی موسوم به پالرمو را در حالی بررسی می کند که ابعاد تایید شدن یا 

نشدن آن متوجه »مصلحت نظام«، »منافع ملی« و »آینده کشور« است. 
پس از این که جمهوری اسلامی ایران دو لایحه از چهار لایحه مرتبط با گروه 
ویژه اقدام مالی موسوم به FATF یعنی »اصلاح قانون مبارزه با پولشویی« و »مبارزه 
با تامین مالی تروریسم« را به صورت قانون تعیین تکلیف کرد، دو لایحه باقی مانده 
یعنی پالرمو و CFT پس از طی مراحل قانونی برای تایید نهایی به مجمع تشخیص 

مصحلت نظام رسید.
در حال حاضر اولویت اول با توجه به دستور کار قرار گرفتن آن در مجمع تشخیص، 
لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با جرایم سازمان یافته فراملی موسوم به پالرمو 

است.
این کنوانسیون از معاهده های چندجانبه مورد حمایت سازمان ملل متحد است 
که در 15 نوامبر 2000 با قطعنامه مجمع عمومی این سازمان به تصویب رسید. طرح 
کنوانسیونی این معاهده در دسامبر 2000 در پالرموی ایتالیا برای امضای دولتها مفتوح 
شد و به امضای 147 دولت از جمله ایران رسید به همین دلیل به این کنوانسیون، 

کنوانسیون پالرمو نیز گفته می شود.
کنوانسیون پالرمو دارای سه پروتکل تکمیلی از جمله پروتکل پیشگیری، سرکوب 
و مجازات قاچاق اشخاص مخصوصاً زنان و کودکان، پروتکل مبارزه با قاچاق مهاجران 
از طریق زمین، دریا و هوا و پروتکل مقابله با تولید غیرقانونی و قاچاق مهمات است که 
دفتر مقابله با مواد مخدر و جرم سازمان ملل متحد به عنوان عهده دار این کنوانسیون 

و پروتکل های آن عمل می کند.
جمهوری اسلامی ایران نیز در راستای پیوستن به این کنوانسیون، لایحه ای را در 
تیرماه سال 96 تقدیم مجلس شورای اسلامی کرد که بهمن همان سال به تصویب 

نمایندگان رسید و به شورای نگهبان ارسال شد.
این لایحه که مانند لایحه اصلاح قانون مبارزه با پولشویی مسیر پرپیچ و خمی را 
طی کرده، پس از رفع ایرادات شورای نگهبان و بدون در نظر گرفتن نظرات هیات عالی 
نظارت، با اصرار مجلس شورای اسلامی به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شد.

با ورود لایحه پالرمو به مجمع تشخیص، این لایحه در دستور کار قرار گرفت که 
در جلسه اول، اعضا پس از بررسی تصمیم گرفتند آن را به کمیسیون های حقوقی 
- قضایی و امنیتی - نظامی ارجاع دهند که این لایحه در جلسه مشترک این دو 

کمیسیون تصویب نشد و دوباره به صحن مجمع برگشت.
در جلسه دوم نیز بیشتر اعضای مجمع درخواست گفت وگو در خصوص این لایحه 
را مطرح کردند و با توجه به تعدد ثبت نام کنندگان برای صحبت، تصمیم گیری درباره 

آن به جلسه سوم ارجاع شد.
در جلسه سوم هم بحث پیرامون این لایحه به صورت جدی میان مخالفان و 
موافقان آن ادامه یافت اما باز هم به نتیجه نرسید و به جلسه آتی یعنی جلسه چهارم 

که احتمالا 11 اسفند ماه جاری خواهد بود، عودت شد.
طولانی شدن مساله رسیدگی به لایحه پالرمو در مجمع با توجه به برگزاری سه 
جلسه بررسی، آرام آرام باعث شده است فضای مجمع تشخیص دچار تغییر شده و 
برخی از اعضا که موافق آن بودند، به مخالفت با آن گرایش پیدا کنند. از طرفی جنگ 
رسانه ای علیه این لایحه و ارسال پیامک هایی با محتوای تهدید یا توصیه نیز در کنار 

آن آغاز شده است.
اگرچه به گفته سید محمد صدر عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام این پیامک 
ها هیچ تاثیری بر تصمیم گیری اعضا مجمع ندارد و اعضای مجمع با هر تفکری قوی 
تر از آن هستند که تحت تاثیر این پیام ها قرار گرفته یا از ترس و رودربایستی نظر 

خود را تغییر دهند.
از طرفی »گروه ویژه اقدام مالی« موسوم به FATF نیز جمعه گذشته ضمن تمدید 
تعلیق اقدامات تقابلی علیه ایران، تا ماه ژوئن)خرداد - تیرماه( به کشورمان فرصت داد 

تا قوانین مربوط به مبارزه با پولشویی را تقویت کند.
این گروه که در پاریس مستقر است ماه اکتبر گذشته هم به ایران تا ماه فوریه 

فرصت داده بود که اصلاحات مربوط را تکمیل کند.
گروه ویژه اقدام مالی که هفته جاری در پاریس تشکیل جلسه داده بود، در بیانیه 
ای اعلام کرد »هنوز مواردی وجود دارد که تکمیل نشده است« و »انتظار دارد ایران به 

سرعت در مسیر اصلاحات به پیش برود.«
در بیانیه این گروه همچنین آمده است: اگر ایران تا ژوئن 2019 مابقی قوانین 
لازم را مطابق با معیارهای اف ای تی اف به تصویب نرساند، این نهاد ملزم خواهد 
بود اقدامات نظارتی بیشتری بر شعبات و شرکت های تابعه نهادهای مالی مستقر در 

ایران اعمال کند.
این لایحه که می تواند به تسهیل در روند مالی، بانکی و داد و ستد تجاری ایران با 
کشورهای دیگر کمک کند، در صورت تصویب نشدن قطعا به شرایط اقتصادی کشور 

با توجه به تحریم ها، آسیب زیانباری وارد خواهد کرد.

* دوستان خوب بدانند تصمیم آنها چه آثاری دارد
محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه در همین ارتباط درباره سرنوشت لوایح پالرمو 
و CFT در مجمع گفت که دوستان هر تصمیمی بگیرند ما تبعیت می کنیم اما خوب 

بدانند که تصمیم آنها چه آثاری دارد.
وی تاکید کرددوستان ما نگاه کنند و بر اساس واقعیات تصمیم بگیرند، تا حالا می 

گفتند که »اتفاقی نمی افتد، اتفاقی نمی افتد« حالا دارند می بینند.

*  تردید ندارم که پالرمو در نهایت امضا خواهد شد
عبدالله ناصری عضو شورای مشورتی اصلاح طلبان در گفت وگو با خبرنگار سیاسی 
ایرنا، در این رابطه اظهار داشت: با توجه به این که ایران می خواهد در فضای بین المللی 

و جهان حضور داشته باشد، عاقلانه است که در معاهدات بین المللی مشارکت کند.
وی با بیان این که در دنیای جهانی شده، بسیاری از سنن و آداب کشورداری 
مطابق با الگوهای سنتی قرن 19 از بین رفته است، افزود: در این دنیا اگر کسی بخواهد 
برای خود حقی قائل شود، باید با سازمان های بین المللی و همه معاهدات بین المللی 

همراهی داشته باشد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید بر این که تردید ندارد که پالرمو هم امضا 
خواهد شد، خاطرنشان کرد: اما متاسفانه مخالفان پالرمو و کنوانسیون های مشابه، ابتدا 
هزینه ای را بر کشور تحمیل می کنند و سپس به آن تن می دهند؛ مانند توافقنامه 
برجام. مشاور ارشد رییس دولت اصلاحات ادامه داد: برجام بسیار زودتر از تحریم های 

بین المللی می توانست به جمع بندی برسد تا زندگی مردم این شرایط را پیدا نکند.
ناصری با بیان این که مردم جنگ را مدیریت و اداره کردند و تحریم ها را پشت سر 
گذاشتند، گفت: در حال حاضر تدبیر مسئولان باید کارگشا باشد چون به نظر می رسد 
فضای اجتماعی به گونه ای است که مردم دیگر تاب و توان گذشته را برای مقاومت 

ندارند و حتما مسئولان کشور باید نسبت به معیشت آن ها فکری بکنند.

* نمی شود کشور را به 10 تا 20 نفر داده و بگوییم تابع تصمیمات شما 
هستیم

دکتر حسن روحانی رییس جمهوری هم سه شنبه گذشته در پنجاه و هشتمین 
مجمع سالیانه بانک مرکزی و در جمع مدیران بانکی کشور با تأکید بر اینکه اگر رابطه 
کشورمان با گروه اقدام مالی قطع شود، فعالیت بانکی مان در سطح دنیا با مشکل مواجه 
می شود، گفت: اگر در کشور یک نفر مخالف این سخن من و معتقد است که تصویب 
یا رد دو لایحه باقیمانده از لوایح چهار گانه تأثیری در رابطه کشورمان با بانک های جهان 

ندارد، همین امروز مصاحبه کرده و آن را رد کند.
وی افزود: باید ذره ای هم برای دنیا عقل و تدبیر را بپذیریم. همه کشورهای دنیا در 
یک نهاد و گروهی شرکت دارند. یعنی اگر همه کشورهای دنیا در یک گروه و نهادی 
شرکت دارند، هیچ کدام تدبیر و عقل ندارند؟ و اگر چنانچه دولت در این زمینه لایحه 
داده و مجلس آن را تصویب کرده و شورای نگهبان آن را امضاء کرده است، هیچ کدام 

تدبیر نداشته اند؟
رییس جمهوری تصریح کرد: نمی شود کشور را به 10، 20 نفر داده و بگوییم که هر 
تصمیمی آنها بگیرند، ما نیز تابع هستیم؛ چنین نیست و صاحب این کشور، ملت بزرگ 
ایران هستند و حتماً مردم و بانک مرکزی و بانک ها نیز در این زمینه حرف خواهند زد.

روحانی تاکید کرد: تصمیم گیری در کشورمان یا با دولت، یا با مجلس و یا با رهبری 
است و رهبری چندین بار به من گفته اند که با لوایح چهارگانه  مخالفتی ندارند. دولت و 

مجلس هم که مشکلی با آن ندارد، پس چه کسی مخالف است.
تاکید رییس جمهوری بر این موضوع نشان دهنده اهمیت این لوایح برای وضعیت 
کنونی اقتصاد کشور است و شاید اعضای مجمع با انتخابی منصفانه بتوانند از بروز یک 
اقدام خود تحریمی اقتصادی دیگر جلوگیری کنند، اقدامی که نتایج آن در صورت 
تصویب، مستقیما بر عهده مجمع تشخیص مصلحت نظام خواهد بود. نتایجی که 
تسهیل  حضور در بازارهای جهانی و جذب سرمایه های بین المللی و تعامل سازنده با 

بانک های دنیا از جمله آنهاست.
تصویب نشدن لایحه پالرمو نیز باعث نتایج عکس و انزوای سیاسی ایران خواهد 
شد و شرایط اقتصادی ناخوشایندی را برای مردم فراهم می کند، اقدامی که نزدیک به 

200 کشور تلاش کردند جزء آن نباشند.
دو بعد منفی و مثبت آن بدون شک متوجه مردمی خواهد شد که برای پایداری 
انقلاب اسلامی، جنگ تحمیلی را اداره کرده اند، تحریم ها را پشت سر گذاشته و اینک 

در انتظار یک تصمیم واقعی هستند.

نکتـه

سامان بخشی به قوانین پراکنده انتخابات در ایران و به روز 
رسانی آنها، انگیزه وزارت کشور از ارائه لایحه جامع انتخابات است؛ 
لایحه ای که در صورت تصویب، حضور احزاب در فرآیند انتخابات 
را تثبیت و از این رهگذر کنش سیاسی در کشور را قاعده مند 

می سازد. 
لایحه جامع انتخابات یکشنبه پنجم اسفند ماه جاری از 
سوی هیات وزیران و با قید یک فوریت به منظور طی مراحل 
قانونی به مجلس ارسال شد. این لایحه بر اساس اعلام وزارت 
کشور به منظور تجمیع مقررات پراکنده در عرصه انتخابات، 
تامین عدالت در حق انتخاب شهروندان، تضمین هرچه  بیشتر 
سلامت انتخابات، شفاف ساختن وظایف اجرایی و نظارتی تدوین 

و تصویب شده است. 
لایحه جامع انتخابات دست کم پروسه ای دو ساله را طی 
کرده است؛ سال گذشته در چنین روزهایی معاون سیاسی وزیر 
کشور از پایان بررسی و نگارش پیش  نویس لایحه جامع انتخابات 
در کمیسیون سیاسی- دفاعی دولت خبر داده و گفته بود این 
لایحه بیش از 100 ماده و بند دارد و به زودی در هیات دولت 

مطرح و بررسی آن آغاز خواهد شد.
این در حالی است که یک سال پیش یعنی در سال 95 
عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور هم از تصویب 129 ماده 
از لایحه قانون جامع انتخابات، در کمیسیون سیاسی و دفاعی 

دولت خبر داده بود. 

* تغییرات در قانون انتخابات
اصلاح قانون انتخابات، به روز رسانی و تجمیع پراکندگی های 
آن، ضرورتی بود که برخی عوامل اجرایی شدن آن را سرعت 
ایران، یعنی  انتخابات سراسری چهارگانه در  بخشید. قوانین 
انتخابات ریاست جمهوری، مجلس خبرگان رهبری، مجلس 
شورای اسلامی و شوراهای اسلامی شهر و روستا، به قدری متنوع 
و پراکنده بود که در برهه های مختلفی مشکلات زیادی را برای 
برای مسئولان، مجریان و عاملان برگزاری انتخابات ایجاد می 

کرد.
اجرای سیاست های انتخاباتی ابلاغی از سوی رهبر انقلاب 
اسلامی، چاره جویی برای صف های طولانی داوطلبان نامزدی 
در انتخابات )که گاهی شاهد حضور چهره های کاملا غیرسیاسی 
بود(، شکایات نامزدها، نمایندگان هیات های اجرایی، وزارت کشور 
و حتی رسانه های خبری در جریان برگزاری انتخابات، همگی 
نشانه های یک مشکل و نارسایی بودند که سازماندهی و رفع آن 

را ضروری می ساخت. 
علاوه بر این ترکیب، هیات اجرایی انتخابات و چینش آن 
همواره از کانون های مناقشه برانگیز پروسه برگزاری انتخابات 
بوده است. براساس ماده 31 قانون انتخابات مصوب سال 64، در 

هیات اجرایی انتخابات ریاست جمهوری، وزیر کشور وقت، یکی از 
اعضای هیات رئیسه مجلس و البته بدون حق رای، دادستان کل 
کشور، وزیر اطلاعات و تعداد مشخصی از شخصیت های دینی، 
سیاسی، فرهنگی و اجتماعی بعنوان معتمدین مردمی حضور 

داشتند.
و  گروه ها  فهرست،  این  به  اما  انتخابات  جامعه  لایحه 
شخصیت های دیگری هم اضافه می کند: وزیر کشور بعنوان 
رئیس هیات، وزیر اطلاعات، دادستان کل کشور، وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، رییس و نایب رییس اول وقت خانه احزاب، 
رییس اتحادیه سراسری کانون های وکلای دادگستری ایران، 
نماینده مدیران مسئول مطبوعات و خبرگزاری ها در هیات 
نظارت و نماینده سازمان های مردم نهاد دیگر اعضایی هستند که 

به مجموعه فوق اضافه می شوند.
از دیگر سو ماده 9 لایحه جامع انتخابات، دولت را موظف 
کرده است در راستای افزایش شفافیت، دقت و سلامت انتخابات، 
تمام مراحل انتخابات به ویژه احراز هویت رای  دهندگان، اخذ 
رای، شمارش آرا و اعلام نتایج را به صورت الکترونیک طراحی و 
اجرا کند. موضوعی که حضور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در هیات اجرایی را موجه می کند و گامی مهم در مسیر شفاف 

سازی مورد نظر دولت محسوب می شود. 
بند مهم دیگری که سیدسامان سلمانی سخنگوی وزرات 
کشور در تشریح لایحه جامع انتخابات به آن اشاره کرد، شرایط 

اعلام نامزدی در انتخابات است؛ شرایطی که به نظر می رسد، 
تلاشی برای پر رنگ سازی نقش احزاب و تشکل های سیاسی در 

فرآیند نامزدی رقابت های انتخاباتی است. 
شرایط  جمله  از  کشور  وزارت  سخنگوی  اعلام  براساس 
اختصاصی داوطلبان مجلس و شوراهای شهر، معرفی از طرف 
حزب دارای فعالیت معتبر یا اخذ 10 هزار امضای الکترونیکی قابل 
شناسایی و یا در صورت نبود مدارک تایید این دو شرط، سپرده 

گذاری مبلغی براساس آیین نامه اجرایی است. 

* تلاش برای پررنگ سازی نقش احزاب و جامعه مدنی
اصلاحات تازه در قانون انتخابات در کنار حذف بسیاری از 
قوانین وقت گیر و هزینه بر، توجه ویژه ای هم به نهادهای مدنی 
و احزاب داشته است به طوری که تلاش برای حضور نمایندگانی 
از مطبوعات و احزاب به عنوان ارکان مهم دموکراسی، در هیات 

اجرایی انتخابات نشان این توجه ویژه است. 
دولت به درستی دریافته است که نظام انتخاباتی برای کارآیی 
بهتر و بیشتر باید به سوی انتخابات حزبی حرکت کند و در آغاز 
دهه پنجم نظام جمهوری اسلامی حتی می توان گفت برای این 
حرکت دیر هم شده است. بیشترین مشکلات و چالش های 
انتخاباتی چه پیش از برگزاری آن و در ایام رقابت و چه پس از 
برگزاری آن، ریشه در حضور نداشتن و فعال نبودن احزاب معتبر 
دارد. احزابی که باید کادر سازی سیاسی داشته باشند و سازوکار 

قانونی که بتواند از این افراد بهره گیرد. 
تمرین سیاست ورزی و تصمیم گیری، یافتن مهارت در 
الزامات و چارچوب قدرت در کشور  با  قانونگذاری و آشنایی 
آموزش هایی است که افراد در احزاب یاد می گیرند تا بتوانند در 
سطح اجرایی کشور آن را عملی کنند. به نظر می رسد الزام به دارا 
بودن پیشینه حزبی برای کاندیداهای انتخابات مجلس و شورای 

شهر و روستا، هم در راستای توجه به این موضوع باشد. 
هرچند تا رسیدن به ایده آل تعیین شده راه طولانی در پیش 
است اما لایحه جامع انتخابات را می توان آغازی برای قانونی شدن 
این فرایند دانست. حضور نماینده رسانه ها در هیات اجرایی هم 
گامی مهم برای بها دادن به رسانه هایی است که این روزها دیگر 
نمی توان از کنار نقش تاثیرگذار آن ها به راحتی رد شد.علاوه 
بر این پیشنهاد حضور نماینده ای از کانون وکلا پروسه اجرایی 
انتخابات را قانونمندتر ساخته و شائبه برداشت های مختلف از 

قانون و عمل به آن را از بین خواهد برد. 
در لایحه جامع انتخابات شاید برای بار نخست باشد که 
سازمان های مردم نهاد به عنوان پایه ای تاثیرگذار در انتخابات 
مورد توجه قرار می گیرند. وزرات کشور دولت تدبیر و امید پس از 
سال ها حضور و فعالیت انجمن های مردمی، سمن ها و سازمان 
های مردم نهاد در کشور، بر نقش آن ها در سیاست هم پی برده 

و برای بهره گیری از آن تدبیر کرده است. 

* کاستی های قانون تازه انتخابات 
لایحه ارائه شده از سوی دولت برای سامان بخشیدن به 
انتخابات، اگرچه تلاش کرده است با در نظر گرفتن کاستی 
ها، چندگانگی قوانین را اصلاح کند اما برخی پرسش ها را نیز 
پاسخ نداده است. پرسش هایی که بویژه درباره شرایط نامزدی 
در انتخابات بیشتر مطرح است. تعیین شرط عضویت در حزب 
به ویژه در استان ها با توجه به عملکرد نه چندان قابل قبول 
احزاب می تواند برای افراد مستقل اما توانمند مشکل ایجاد کند. 
هرچند تعداد احزاب در ایران به سه رقم هم می رسد اما اغلب این 
تشکل ها، فاقد فعالیت های استانی و یا حتی دفاتر استانی هستند. 
این محدودیت می تواند در صورت عدم نظارت به تشکیل احزاب 
موسمی یا خانوادگی منجر شده و تعداد احزاب فاقد کارایی در 

کشور را افزایش دهد. 
از دیگر سو انتساب احزاب به یکی از دو جریان غالب سیاسی 
در کشور می تواند برای کسانی که دنبال استقلال سیاسی 
هستند، محدودیت هایی ایجاد کند. شاید امضای الکترونیکی 10 
هزار نفری برای رفع این نقایص باشد اما این موضوع هم می تواند 
در صورت اجرای نادرست، مشکل آفرین باشد. اما در نهایت مواد 
و بندهای لایحه جامع کشور در صورت رفع برخی شائبه ها، گامی 

رو به جلو برای بهبود و اصلاح سازوکار انتخابات در ایران است. 

جمعی از اصلاح طلبان با ارسال نامه ای به اعضای مجمع 
تشخیص مصلحت نظام نوشتند: از اعضای مجمع تشخیص با هر 
سلیقه سیاسی انتظار می رود در مورد پیمان های کارگروه ویژه 
اقدام مالی)FATF( تسلیم شانتاژهای مصلحت ستیز نشوند و با 

تصویب این لوایح، مانع تکرار مشکلات مشابه گذشته شوند. 
به گزارش ایرنا، در نامه جمعی از چهره های شاخص اصلاح 
طلب خطاب به اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام آمده است: 
لایحه عضویت جمهوری اسلامی ایران در کنوانسیون بین المللی 
پالرمو، یکی از لوایح چهارگانه مربوط به عضویت در FATF به 
تصویب مجلس و تایید شورای نگهبان رسیده است. باوجود این و 
در یک روند بی سابقه، لایحه مذکور در مجمع تشخیص مصلحت 

نظام معطل مانده و به یک چالش بدل شده است.
در این نامه آمده است: امضاکنندگان این نامه به عنوان بخشی 
از فعالان سیاسی که نگران وضعیت حال و آینده کشورند، لازم 
دیدیم با طرح دیدگاه خود در این زمینه به شرح زیر، تصویب 
قوانین مربوط به FATF را از آن مجمع محترم درخواست کنیم.

این نامه با اشاره به محدودیت ها و فرصت های کنوانسیون 
های بین المللی، خاطرنشان کرد: اقدامات بین المللی هر کشور در 
هر حوزه ای از حمل و نقل و بانکداری تا ورزش و سیر و سفر و 
مراودات اقتصادی با مردم سایر کشورها، در گرو عضویت و تبعیت 

از مقررات کنوانسیون های متعدد بین المللی است. 
امضا کنندگان این نامه اضافه کرده اند: البته اجزای یک 
کنوانسیون ممکن است مورد قبول کشوری نباشد، اما هنگامی که 
به تصویب همه کشورهای موثر جهان برسد، عدم عضویت در آن 
مشکلات عدیده در مناسبات آن کشور حتی با کشورهای دوست 
خود ایجاد می کند، زیرا آنها به دلیل عضویت در این کنوانسیون ها، 
ملزم به رعایت مقررات کنوانسیون ها در مناسباتشان با سایر 

کشورها از جمله کشورهای غیرعضو می شوند.
چهره های اصلاح طلب در نامه خود آورده اند: کنوانسیون 
پالرمو درباره مبارزه جهانی با جرایم سازمان یافته، تاکنون به 
تصویب 180 کشور جهان رسیده است.عدم عضویت در آن 
به معنای منزوی کردن ایران و پذیرش اختلال در مناسبات 
جمهوری اسلامی با 180 کشور جهان به شمول چین، روسیه، 

هند، همسایگان و سایر کشورهای دوست خواهد بود.
نویسندگان این نامه با تاکید بر اینکه چین، روسیه و دیگر 

کشورهای مستقل برای عضویت در کنوانسیون های جهانی، 
آنها  همه  اما  کردند:  تصریح  دارند،  ایران  شبیه  ملاحظاتی 
فرصت های ناشی از عضویت در این کنوانسیون ها را به مراتب 
ارزیابی  از عدم عضویت  ناشی  از تهدید ها و خسارات  بیشتر 
می کنند. افزون برآن هر کشوری برای عضویت در یک کنوانسیون 
می تواند اجرای برخی از مواد آن را تعلیق کند یا با تحفظ بپذیرد. 
در این نامه همچنین آمده است: خروج از هر کنوانسیونی 
از جمله FATF هزینه ای بیش از عدم عضویت در آن ندارد 
ولی عدم عضویت در این کنوانسیون های متشکل از تقریبا همه 
کشورهای جهان بسیار پرهزینه است و باعث نوعی خود تحریمی 
برای همکاری اقتصادی با کشورها شامل دوستان جمهوری 

اسلامی ایران می شود. 
نویسندگان این نامه ضمن ابراز تاسف از تبدیل شدن یک 
موضوع کارشناسی به یک درگیری جناحی افزودند:جمعیت 
خاصی با اهدافی غیرملی در یک بمباران خبری و با استفاده 

از ابزارهای گوناگون از جمله با ارسال انبوه پیام های اینترنتی، 
می کوشند اعضای محترم مجمع تشخیص مصلحت را از تصویب 
قوانین مربوط به FATF منصرف کنند. این درحالی است که 
عدم عضویت در FATF به منزله دادن فرصت به آمریکا و اسرائیل 
برای شکل دادن به اجماع جهانی دیگری علیه جمهوری اسلامی 
در جهت مشروعیت بخشیدن به تحریم های نامشروع کنونی آنان 

است. 
چهره های اصلاح طلب در بخش دیگری از این نامه یادآور 
شدند: پیشتر نیز در یک فضای هیجانی و با تشویق و تحریک 
همین گروه، و برخلاف توصیه کارشناسان و نیر برخی کشورها، 
در مذاکرات هسته ای به نحوی رفتار کردیم که در نهایت موجب 
پرونده  ارسال  از طریق  آمریکا  به دولت  ایران  پرونده  تحویل 
کشورمان به شورای امنیت سازمان ملل شد. پس از آن هرچه در 
ارتباط با موضوع هسته ای به ما تحمیل شد، ناشی از همین خطا 
و نیز فشارهای گرو ه های بی نام و نشان و جناحی کردن سیاست 

خارجی کشور بوده است. 
در ادامه این نامه آمده است: جمهوری اسلامی می توانست با 
پرهیز از آن اشتباه بدون تن دادن به قطعنامه های شورای امنیت، 
مناسبات اقتصادی خود را با سایر کشورهای جهان حفظ کند و 
در جریان تدریجی مذاکرات هسته ای، امتیازاتی حتی بیش از 
برجام را که البته در زمان امضا بهترین راه خروج پرونده کشورمان 
از اختیار آمریکا در شورای امنیت سازمان ملل بود، بدست آورد. 

در نامه اصلاح طلبان آمده است:عضویت جمهوری اسلامی در 
پیمان های بین اللملی معتبر نه به کرامت، اقتدار و عزت ملی ما 
لطمه می زند و نه مانع اقدامات لازم ایران در شرایط مقتضی، در 
جهت مصالح و امنیت ملی خود می شود. در جانب مقابل انزوای 
خود خواسته ایران به دلیل کناره گیری از پیمان های مورد قبول 
تقریبا همه کشورهای جهان، می تواند مایه تحقیر ملی شود و 
مصالح و منافع کشور را بازیچه دولت های مخالف ایران به ویژه 

آمریکا و اسرائیل کند.
در بخش پایانی این نامه تصریح شده است: براساس براهین 
فوق از اعضای محترم مجمع تشخیص مصلحت نظام با هر 
سلیقه سیاسی انتظار می رود در مورد پیمان های FATF تسلیم 
شانتاژهای مصلحت ستیز نشوند و با تصویب این لوایح، مانع 
تکرار مشکلات مشابه گذشته شوند. مشکلاتی که خسارات و 
اختلال های بزرگی در روند توسعه و پیشرفت کشور بوجود آورد. 
چنانچه اعضای محترم مجمع در حمایت اکثریت قاطع ایرانیان از 
پیوستن کشورمان به کنوانسیون مزبور تردید دارند، می توانند رد 

یا تایید آن را به همه پرسی ملت ایران بگذارند.
محسن آرمین، محمد ابراهیم اصغرزاده، محسن امین زاده، 
سیدمصطفی تاجزاده، علی تاجرنیا، رضا تهرانی، سعید حجاریان، 
محمد حسینی نیا، حمیدرضا جلایی پور، هادی خانیکی ، عبدالله 
رمضان زاده، داود سلیمانی ،عباس عبدی، فیض الله عرب سرخی 
صفایی فراهانی،  محسن  شجاعی،  زهرا  علوی تبار،  ،علیرضا 
غلامرضا ظریفیان، محمدرضا ظفرقندی، مریم قدس، محمد 
کیانوش راد،مرتضی مبلغ، زهرا مجردی ،فخرالسادات محتشمی پور 
، آذر منصوری، محسن میردامادی، شهیندخت مولاوردی، محمد 
نعیمی پور، صادق نوروزی، حسین واله و رضا یوسفیان از امضا 
کنندگان این نامه به اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام 

هستند.

لایحه جامع انتخابات و توجه ویژه به نقش احزاب 

تلاش برای پررنگ سازی نقش احزاب و جامعه مدنی 

در نامه چهره های شاخص اصلاح طلب به مجمع تشخیص مصلحت تاکید شد: 

تسلیم شانتاژهای مصلحت ستیز نشوید 

فرمانـده نیـروی قـدس سـپاه گفـت: باید نسـبت بـه آگاه سـازی ملـت در خصوص 
افتخاراتمـان اقـدام کنیم و آنچه را دشـمن به عنـوان پیروزی ما نام می برد به اسـم عزت 

ملی در کام ملت شـیرین کنیم.
سـردار قاسـم سلیمانی چهارشـنبه شـب در همایش "رسـالت های حوزه و گام دوم 
انقلاب اسلامی" که به همت مرکز بسیج اساتید و نخبگان حوزه های علمیه در مدرسه 
عالی دارالشـفاء برگزار شـد، با بیان اینکه امام راحل اسـلام ناب را تبیین، سـپس تفاوت 
اسلام ناب محمدی)ص( و آمریکایی را نیز مشخص کردند و هم چنین خطراتی که این 
اسـلام نـاب را تهدیـد می کنـد را تبیین فرمودند، افزود: حوزوی، در سـطح کلی یا شـأن 
انقلابی دارد یعنی لباس جهاد برای دفاع از اسـلام را به تن کرده اسـت، یا ایمان به اسـلام 
دارد؛ کـه در هـر دو صـورت یعنی اگر حوزویان هرکدام از این دو جایگاه را داشـته باشـند 
نمـی تواننـد نسـبت به نظامی که تنها نظامی اسـت که اسـلام نـاب را حمایت می کند 
بی تفاوت باشـند. سـردار سـلیمانی با بیان اینکه در حوزه و دانشـگاه خلاء جدی تبیین 
و ترویـج تفکـر امـام راحـل و مقام معظم رهبری وجـود دارد، بیان کرد: شـأنی از شـئون 
اجتماعـی، سیاسـی، انقلابی، دینـی و ... وجود ندارد که توسـط امام و مقام معظم رهبری 
تبیین نشده باشد اما این دو جایگاه اصیل پرورشی و تربیتی هنوز به عنوان مبنای اصلی 

تربیت قرار نگرفته اسـت.
وی با بیان اینکه بین نظام و اسـلام ارتباط تنگاتنگی ایجاد شـده اسـت، تصریح کرد: 
اگـر ایـن نظام آسـیب ببیند هیچ چیز از اسـلام باقی نمـی ماند و اجازه برگشـت مجدد 

نخواهند داد و به عبارت دیگر ایرانی باقی نمی ماند چراکه انقلاب، یک خیزش اسـلامی 
کرد. ایجاد 

فرمانـده نیروی قدس سـپاه در خصوص تاثیر انقلاب بر اسـلام عنوان کـرد: به برکت 
انقلاب اسلامی حرکت های اسلامی در جوامع مسلمان ایجاد شد؛ حرکت های اسلامی 
در فلسطین محور مقاومت و پیروزی شد؛ هیچگاه تصور چنین پیروزی برای غزه گمان 
نمـی رفـت و بـه طور کلی این تصـور در گذشـته در کل جهان عرب وجود نداشـت ولی 
فلسـطین بـا مقاومت برگرفتـه از مقاومتی که قبل از آن در جبهه مکتب تشـیع شـکل 

گرفته بود در غزه، ارتش رژیم صهیونیسـتی را وادار به تسـلیم کردند.
وی تصریـح کـرد: همیـن کـه کابینه رژیم صهیونیسـتی از هم پاشـید و به سـمت 
انتخابـات زود هنـگام رفتند نتیجه تاثیر اسـلام و انقلاب اسـلامی بود؛ جریان اسـلامی با 
صراحت نسـبت به تسـلیح و تجهیز و مقاومت خـود فعالیت می کند پروایی نیـز ندارد.

* حضور»اسد« در کشورمان مانند بمب در منطقه صدا کرد
فرمانده سـپاه قدس گفت: مهمترین هنر امام آوردن پشـتوانه اسـلام برای ایران بود و 
دلیل عدم شـکنندگی و انسـجام ایران نیز همین اسـت. لذا آن چیزی که به عنوان اسلام 
و مذهب مطرح می کنیم نه تنها منافاتی با منافع ملی و ایران ندارد بلکه به احسن وجه 
تضمین منافع ملی است؛ منافع ملت ایران که منافع نظام اسلامی است حتما منافات با 
اسلام و مذهب ندارد، لذا به همین دلیل موضوع پیوسته مورد تاکید مقام معظم رهبری 
در همه مباحث، منافع ملی اسـت. وقتی این مسـاله به خوبی تبیین نمی شود دو تصور، 

یکی ایرانی و یکی ایران اسـلامی شـکل می گیرد که درست نیست.
سـردار سـلیمانی با اشـاره به اقتدار ایران اسـلامی عنوان کرد: اسـلام به ایران قدرت و 
اقتـدار داد، ایـن اقتـدار در منطقه و جهان به دلیل وجود انسـان های فداکار اسـت. قدرت 
و اقتـدار دو مقولـه جدا هسـتند امروز عربسـتان و قطر قـدرت اقتصادی و سـلاح دارند یا 
کشـوری مثل ژاپن تکنولوژی و قدرت اقتصادی دارد اما اقتدار ندارند، در مقابل می بینیم 
کـه برای مثال شـهید مـدرس در مقابـل رضاخان قدرت مـادی و ظاهری نداشـت اما به 

رغـم اینکه تنها بود اقتدار داشـت.
وی اراده و انسـان هـای فـداکار را مولفـه های اقتدار ایران دانسـت و گفت: ما کشـوری 
هسـتیم که اراده اسـتفاده از قدرت را داریم و همچنین ایران مملو از انسـان های فداکار 

اسـت که در جریـان مدافعان حرم شـاهد آن بودیم.
سـردار سـلیمانی با بیان اینکه بشـار اسـد قهرمـان عرب شـد،  اظهار کـرد: قهرمانی 
عرب بدون اتکا به نظام اسـلامی امکان پذیر نبود. نظام اسـلامی توانسـته ایران را در ابعاد 

گوناگون سربلند کند.
فرمانـده سـپاه قـدس تصریح کـرد: ما باید نسـبت به آگاه سـازی ملـت در خصوص 
افتخاراتمـان اقـدام کنیم و آنچه را دشـمن به عنـوان پیروزی ما نام می برد به اسـم عزت 
ملی در کام ملت شیرین کنیم. اینکه دنیای عرب حضور بشار اسد در کشورمان را جشن 
پیـروزی نامگـذاری کردند و این حضور همانند بمب در منطقه صدا کـرد باید برای مردم 

ما در ایران تبیین شـود.

آیت الله سیدحسن خمینی برای نخستین کنگره حزب راه ملت که صبح پنجشنبه 
با حضوردجمعی از فعالان سیاسی و مدنی در تالار اندیشه سرای اهل قلم کتابخانه ملی 

برگزار شـد، پیامی صادر کرد.
در آیت الله سیدحسـن خمینی که توسـط جواد امام قرائت شـد، آمده است:»به همه 
شـرکت کنندگان محترم در کنگره حزب راه ملت ایران درود می فرسـتم و آرزومندم که 
ثمـرات گفـت و گوهـای حاضـران در این جمع در خدمت ترویج اندیشـه دینـی، اهداف 
بلند ملت ایران و توسـعه پایدار و پیشـرفت کشـور عزیزمان قرار گیرد.در تاریخ جهان چه 
بسـیار جوامعی که با احزاب طی طریق کرده اند ولی از مردم برنخاسـته اند و چه بسـیار 
مردمـی کـه حرکـت کرده انـد و در قالب احـزاب نقش نیافته انـد. و از این دو چه بسـیار 

مشـکلات زاییـده شـده اسـت.واقعیت این اسـت که »حـزب« بدون پشـتوانه مردمی به 
دیکتاتوری منجر شـده و از طرف دیگر کنش گری سیاسـی توده ها بدون وجود احزاب 

به پوپولیسم می انجامد.
در موارد متعددی در تاریخ جهان مشـاهده می شـود که علی رغم عدم وجود احزاب، 
مـردم در صحنـه حضور پیـدا کرده اند اما تنها یک باد ملایم توانایی این را داشـته اسـت 

کـه حرکت آنـان را دچار دگرگونی کند.
امروزه نیز در شـرایطی که شـبکه های اجتماعی میدان دار اصلی جامعه شـده اند گاه 
بـا فضایـی مواجه می گردیم کـه در آن یک موضوع به سـرعت رونق می یابد و البته بعد 
از چنـد روز یـا حتی چندین سـاعت به خاموشـی می گرایـد به گونه ای که کسـی آن را 

بـه یـاد هم نمی آورد. این فضا مسـتعد موج سـواری اسـت که نتایـج آن را هـم در موارد 
متعـدد دیـده ایم. در چنین شـرایطی نقـش احـزاب و نهادهای مدنی کـه دارای تفکرات 
و دیـدگاه هـای تعریـف شـده و برنامه هـای مشـخص در ارتقاء آگاهی هـای اجتماعی و 
ساماندهی آن هستند و نمایندگی مطالبات نیروهای اجتماعی مخاطب خود را بر عهده 
دارند و در نتیجه عقلانی کردن رفتار جامعه را به سرانجام می رسانند اهمیت و ضرورتی 

دو چنـدان می یابد.
امید اسـت حزب راه ملت بتواند به سـهم خود در رشـد و تقویت جامعه مدنی و ترویج 
ارزش های اخلاقی نقش موثری ایفا کند. توفیق شـما را در انجام این مسـؤلیت خطیر از 

خداوند متعال خواستارم.«

سردار سلیمانی:

ملت را نسبت به افتخاراتمان آگاه کنیم

آیت الله سیدحسن خمینی :

کنش گری سیاسی توده ها بدون وجود احزاب به پوپولیسم می انجامد 



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emanaily.ir۴۰۸ الكافي: ج ۸ ص ۱۴ ح ۱ وص

امام صادق علیه السلام

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: 329۰32۰9 - 329۰6۱6۰ صندوق پستی: 37۱۸5/۴۴95 

نشانی: قم، میدان مفید، بلوار شهید کریمی، نبش کوچه ۴، ساختمان شهاب، طبقه سوم، واحد 3

اذان صبح:5/12 طلوع آفتاب: 6/35 اذان ظهر: 12/18  اذان مغرب: 18/20

ان
یح

:  ر
اپ

چ
۰2

۱ -
 65

6۰
79

۱7
تر

گس
شر 

ع:  ن
وزی

ت

هر كس خوش دارد كه بداند خداوند عز و 
جل او را دوست مى دارد، بايد فرمان خدا را به 

كار ببندد و از ما پيروى كند
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و  عمومی  دادستان  قضایی  معاون 
انقلاب قم مرکز استان قم از دستور عدم 
بانک ها  توسط  اجرائیه  هرگونه  صدور 
علیه تولیدکنندگان کشاورزی و دامداران 

خسارت دیده در قم خبر داد. 
به  نظر  گفت:  سلطانی  علی اصغر 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی مصوب 
مقام معظم رهبری و منویات معظم له در 
حمایت از کالای ایرانی و تولید داخلی و 
با توجه به لزوم حمایت دستگاه قضا از 
سرمایه گذاری و در راستای احیای حقوق 
عامه مقرر شد که بانک های استان قم از 

صدور هرگونه اجرائیه و عملیات اجرایی 
علیه تولیدکنندگان کشاورزی و دامداران 
که تحت تأثیر حوادث غیر مترقبه از جمله 
آنفلوآنزای  طوفان،  خشکسالی،  سیل، 
خودداری  گرفته اند  قرار   ... و  حاد  فوق 
کنند. وی تصریح کرد: براساس بندهای 
دوم و سوم ماده ۲ دستورالعمل نظارت 
و پیگیری حقوق عامه مصوب ریاست 
)و(  بند  و صراحت  قضائیه  قوه  محترم 
تبصره ۱۶ ماده ۳۵ قانون بودجه و بند 
)خ( ماده ۳۳ قانون برنامه پنج ساله ششم 
توسعه کشور موضوع بخشودگی کارمزد 

وام های دریافتی کشاورزان و  و جریمه 
اصل  امهال  و  دیده  خسارت  دامداران 
وام ها و همچنین به استناد مواد ۱۱۴ و 
۲۹۰ قانون آیین دادرسی کیفری مصوب 
۱۳۹۴ اصل یکصد و سی و هشتم قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران، دستور 
دادستانی  سوی  از  اجرائیه  صدور  عدم 
قم به شورای هماهنگی بانک های استان 
ابلاغ شد. معاون قضایی دادستان عمومی 
داد:  ادامه  قم  استان  مرکز  انقلاب  و 
قانونی  مقررات  اجرای  عدم  صورت  در 
موصوف وفق ماده ۵۷۶ قانون مجازات 

اسلامی مصوب ۱ /۲/ ۹۲ با متخلفین 
برخورد قانونی صورت خواهد پذیرفت.

سلطانی اظهار داشت: اکنون که ما 
دستگاه  هستیم،  اقتصادی  جنگ  در 
با  و  پیش  از  بیش  قم  استان  قضایی 
در  داخلی  تولیدکنندگان  از  توان  تمام 
کلیه زمینه ها حمایت کرده و پشتیبان 
نهادها و سازمان های اجرایی در تحقق 
هرچه بیشتر اهداف والای نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران بوده تا ان شاءالله 
روز به روز شاهد افزایش امنیت به ویژه 

امنیت اقتصادی در کشور باشیم.

معاون قضایی دادستان قم خبر داد؛

ممنوعیت صدور اجرائیه علیه کشاورزان و دامداران خسارت دیده 

یک  دستگیری  از  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
کلاهبردار حرفه ای خبر داد و گفت: متهم از ۱۴۰۰ 

نفر حدود ۱۰۰ میلیارد تومان کلاهبرداری کرده بود. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: در پي کسب 
خبری مبني بر تبلیغات گسترده و فعالیت یک شرکت 
ساخت و ساز در قم، موضوع در دستور کار مأموران 
پلیس آگاهی استان قرار گرفت.فرمانده انتظامی استان 
قم افزود: در بررسی های صورت گرفته مشخص شد، 
تاسیس دفتري مجلل و  با  از سال ۹۰  پروژه  مدیر 
استفاده از خودروهاي گرانقیمت و ظاهري فریبنده اقدام 
به تبلیغات گسترده و ثبت نام و پیش فروش آپارتمان 
کرده که با گذشت ۷ سال هنوز در حال ساخت و اتمام 

آپارتمان های ۱۳۰ واحدي بوده است.
سردار آقاخانی تصریح کرد: نتیجه استعلام از مبادی 
مربوطه نشان می داد این پروژه فاقد هرگونه مجوز یا 
پروانه ساخت از شهرداري بوده ضمن این که مدیر پروژه 
دائماً به یکي از کشورهاي حاشیه خلیج فارس تردد 
دارد.فرمانده انتظامی استان خاطرنشان کرد: در ادامه 

پس از هماهنگي قضائي دفتر این شرکت پلمب و جهت 
جلوگیري از فرار متهم با حکم قضائی نامبرده ممنوع 

الخروج که نهایتاً دستگیر و تحقیقات از وی آغاز شد.
سردار آقاخانی گفت: متهم طی تحقیقات صورت 
گرفته اذعان کرد ۱۳۰ واحد این پروژه را به ۱۴۰۰ 
نفر پیش فروش و از هر خریدار مبالغی بین ۵۰ تا ۷۰ 
میلیون تومان و در مجموع حدود ۱۰۰ میلیارد تومان 
دریافت کرده که نهایتاً نامبرده با تفهیم اتهام و قرار 

قانوني ۲۰۰ میلیارد تومانی روانه زندان شد.
فرمانده انتظامی استان قم با بیان این که تعداد 
زیادي از شکات شناسایي و طي تماس تلفني جهت 
طرح شکایت در حال معرفي به دادسرا هستند، تاکید 
کرد: متاسفانه در شرایط اقتصادي، شهروندان بدون 
بررسي به سمت اینگونه فعالیت هاي تجاري روی آورده 
و همین امر زمینه ساز کلاهبرداري گسترده را فراهم 

مي کند.
* کشف محموله تجهیزات پزشکی قاچاق 

رئیس پلیس آگاهی استان قم همچنین  از کشف 

یک محموله تجهیزات پزشکی قاچاق به ارزش یک 
میلیارد و ۱۳۰ میلیون ریال خبر داد.  سرهنگ احمد 
کرمی  اظهارداشت: مأموران اداره مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز پلیس آگاهي استان قم با اجرای طرحی در یکی 
از  بازرسی  از محورهای مواصلاتی استان قم و طی 
یک دستگاه خودرو پژو پارس یک محموله تجهیزات 
آگاهی  پلیس  کردند.رئیس  کشف  قاچاق  پزشکی 
فرماندهی انتظامی قم در ادامه به داشتن سوابق راننده 
در حمل کالای قاچاق اشاره و خاطرنشان کرد: در این 
رابطه ۲۷8 دستگاه ترمیم کننده مو،  یک هزار و ۳۰۰ 
سرنگ ، ۲۰۰ ثوب گن لاغري و ...کشف شد. سرهنگ 
کرمی با اشاره به این که متهم هیچگونه مجوز قانوني 
حمل کالا ارائه نداده است، گفت: پس از ارسال نمونه  
کالا به گمرک، کارشناسان ارزش محموله را بیش از 

یک میلیارد و ۱۳۰ میلیون ریال اعلام کرده اند.
رئیس پلیس آگاهی استان قم، بیان کرد: متهم به 
همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی 

تحویل مرجع قضائی استان شد.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

دستگیری کلاهبردار 100 میلیارد تومانی با 1400 شاکی

امام جمعه قم، با بیان اینکه دولت باید برای گرانی های سرسام آور در حوزه زندگی 
روزمره مردم فکر عاجل کند، گفت: ملت می گویند باید با مفسدان و اخلال گران اقتصادی 

برخوردی پشیمان کننده و عبرت آموز صورت گیرد. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی  ظهر دیروز در خطبه های این هفته نماز جمعه شهر قم، 
با اشاره به بیانیه گام دوم انقلاب که از سوی مقام معظم رهبری صادر شده است، بیان 
کرد: نباید درباره این منشور حیاتی صرفا به همایش و کنگره بسنده کرد، بلکه برای رشد 
و تعالی مادی و معنوی، این بیانیه  باید به باور ملی و فرهنگ عمومی، سبک مدیریتی، 

روش اجرایی و الگوی حرکت تبدیل کرد.
وی بیان کرد: اگر صحبت از تصحیح خطاهای گذشته به میان می آید، به معنای 
انفعال دربرابر تمدن غربی نیست، بلکه به این معناست که با انعطاف، حکمت، عقلانیت و 
بهره مندی از ۴۰ سال تجربه انقلاب، با شجاعت برخی از اقدامات و تصمیم ها را در مسیر 

تحقق آرمان های انقلابی تصحیح یا تکمیل کنیم.
امام جمعه قم استفاده از ظرفیت فرهیختگان حوزه و دانشگاه و عزم اراده ملی و 

جوشش انقلابی جوانان را مورد تاکید قرار داد، افزود: آرمان ها، شعارها و اهداف و مسیر 
انقلاب اسلامی بعد از ۴۰ سال همچنان تازه و با طراوت است و ملت با وحدت و برادری 
از این ارزش ها دفاع و حمایت کرده و از حرکت به سمت خودسازی، جامعه سازی و 
زمینه سازی برای ظهور منجی عالم بشریت و برای اصلاح جهانی بر مدار عدالت هرگز 
کوتاه نخواهند آمد.وی با اشاره به اینکه در این بیانیه معنویت و اخلاق مورد تاکید رهبر 
معظم انقلاب قرار گرفته است، بیان کرد: شکل دهی به جامعه اخلاقی نیاز امروز کشور 
است و توحید و بندگی خداوند مبنای اخلاق و اخلاق هم زیربنای قوانین و مقررات و 

حلال همه مشکلات است.
سعیدی افزود: انتظار است که در محیط خانواده، مدرسه، اداره و بازار و در میان اقشار 

مختلف اخلاق مداری به عنوان ارزش انقلابی به یک فرهنگ عمومی تبدیل شود.
وی به استقبال مراجع تقلید، اساتید حوزه، جامعه مدرسین و دیگر نهادهای حوزوی 
و تشکل  های انقلابی و دانشگاهی از بیانیه گام دوم اشاره کرد و گفت: بر پایه این منشور 

می توان با انسجام بخشی آینده روشنی را برای ایران رقم زد.

معاون اورژانس قم گفت: ظرفیت اتوبوس تکمیل نبوده و با 
توجه به حضور همکاران ما دراورژانس قم در محل حادثه، آمار 
۴ کشته و ۱۰ مجروح دقیق است. مهدی فراهانی با اشاره به 
حادثه واژگونی اتوبوس در اتوبان قم - تهران در صبح  جمعه 
ساعت ۷و ۳8 دقیقه بیان کرد: در پی اعلام این حادثه ۶ 
دستگاه آمبولانس به محل حادثه اعزام شدند.وی با اشاره به 
وخیم بودن حالی برخی از مجروحان حادثه گفت: برای انتقال 
مصدومان حادثه به بیمارستان های قم بالگرد امداد در دو پرواز 

نسبت به انتقال مجروحان اقدام کرد.معاون اورژانس قم یادآور شد: در این حادثه سه نفر 
در محل حادثه جان خود را از دست دادند و ۱۱ نفر نیز مجروح شدند.وی تاکید کرد: یکی 
از مجروحان که به وسیله بالگرد به بیمارستان منتقل شده بود، جان خود را از دست داد.

فراهانی ضمن تکذیب دیگر آمارهای منتشر شده در خصوص 
تعداد کشته ها و مجروحان حادثه تاکید کرد: ظرفیت اتوبوس 
تکمیل نبوده و با توجه به حضور همکاران ما دراورژانس قم در 

محل حادثه، آمار ۴ کشته و ۱۰ مجروح دقیق است.
* خواب آلودگی راننده علت حادثه

سرهنگ نادر رحمانی، رییس مرکز فرماندهی و کنترل 
ترافیک پلیس راهور ناجا، درباره این حادثه به ایسنا گفت: 
اتوبوس از نوع »ولوو« و در حال حرکت از کرمان به تهران بود 
و گرچه سرعت مجاز داشته اما بنا به تشخیص کارشناسان پلیس راهنمایی و رانندگی 
به دلیل خستگی و خواب آلودگی راننده، واژگون شده است.به گفته وی، راننده در میان 

جانباختگان این حادثه است.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم :

برخورد با اخلال گران اقتصادی پشیمان کننده و عبرت آموزباشد

4 کشته و 10 مجروح در واژگونی اتوبوس محور قم - تهران

واژگونی مرگبار اتوبوس در اتوبان قم

نیم نگاه

نامحـرمانه

تلنگــر

نکتـه

واکنش ابتکار به ادعای طراحان استیضاح رئیس جمهور
معصومه ابتکار درباره ادعای دلسوزی طراحان استیضاح رئیس جمهور برای مردم و دفاع از حقوق 
آن ها گفت: مجلس برای دفاع از مردم تحت شرایط سخت اقتصادی باید به کمک دولت بیاید و سعی 
کند، آرامش بیشتری در کشور برقرار شود. به عنوان مثال هم اکنون ضرورت دارد جلوی تمام مسیر هایی 
که اقتصاد ایران را ناپایدار می کند گرفته و در عوض به طرح های اشتغال زای دولت برای زنان و مردان 
پرداخته شود. معاون رئیس جمهور تأکید کرد: در این شرایط بسیار حساس، واقعا برای مردم جای 
سئوال است که طرح سئوال مجدد یا استیضاح رئیس جمهور می خواهد کدام یک از مشکلات کشور 
را حل کند؟ کشور با این اقدامات بیشتر دچار تزلزل و ناپایداری می شود و قطعا بستری فراهم می آید تا 
باز یک عده ای بهره برداری کرده و بیشتر قاچاق کنند، دلار را بالا ببرند و از آب گل آلود ماهی بگیرند. 

عباس عبدی: صدا و سیما مرجع خبری مردم نیست
عباس عبدی، فعال رسانه ای با تاکید بر این که استقلال رسانه ای مهمترین الویت برای پذیرش رسانه 
از سوی مردم است، گفت: کشوری که رسانه مستقل نداشته باشد، مردم حرفش را باور نمی کنند و به 
سمت رسانه های بیگانه و یا فضای مجازی می روند که این امر برای امنیت کشور خطرناک است. وی 
در ادامه با اشاره به این که بهترین دانشگاه ها در غرب، دانشگاه های دولتی هستند گفت: این دانشگاه ها 
همواره استقلالشان را نیز حفظ کرده اند و وابسته به دولت نبوده اند. رسانه نیز می تواند دولتی باشد، اما 
باید از دولت استقلال نسبی داشته باشد تا مردم آن را بپذیرند. عبدی با اشاره به عملکرد صدا و سیما 
گفت: صدا و سیما به دلیل نداشتن استقلال نسبی مدیرانش، در جامعه کنار رفته و مرجع خبری برای 

مردم نیست.

نحوه دریافت وام ازدواج تسهیل می شود 
 نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی گفت که با مصوبه مجلس در مورد وام 
ازدواج نحوه دریافت وام ازدواج تسهیل می شود.سیده فاطمه ذوالقدر اظهار کرد: مجلس علاوه بر افزایش 
مبلغ وام ازدواج از ۱۵ به ۳۰ میلیون تومان، مقرر کرد که این وام تنها با یک ضامن به متقاضی پرداخت 
شود.وی یادآور شد: پیش از این بانک ها وام ازدواج را تنها با دو ضامن پرداخت می کردند، اما کمیسیون 
فرهنگی در پیشنهادی که به کمیسیون تلفیق داد برای تسهیل پرداخت این وام تنها یک ضامن در نظر 
گرفت که خوشبختانه این پیشنهاد هم در کمیسیون تلفیق و هم در صحن علنی مجلس به تصویب 

رسید.به گفته ذوالقدر، طبق مصوبه مجلس مدت زمان بازپرداخت این وام پنج ساله خواهد بود.

ویلای فرزند وزیر سابق در لواسان تخریب می شود
علی حیدریان شهردار لواسان گفت: حکم تخریب ملک ویلایی غیرمجاز دختر یکی از وزیران سابق 
صادر، قطعی و هفته آینده اجرا خواهد شد. در خصوص یکی دیگر از ویلا های پر حاشیه این شهر 
منتسب به یکی از اطرافیان خانم نماینده مجلس شورای اسلامی، این ملک در کمیسیون ماده ۱۰۰ 

حکم جریمه گرفته و آن را نیز پرداخت کرده است، لذا ویلای مذکور تخریب نمی شود.
 

کنایه کدخدایی به مخالفان شورای نگهبان
عباسعلی کدخدایی، سخنگوی شورای نگهبان در توییتر خود با لحنی کنایه آمیز به منتقدان نظارت 
استصوابی گفت: هر وقت من انتخاب نشوم، انتخابات مهندسی شده است. هر وقت من تایید نشدم، 
نظارت قانونی بد است. اما هر وقت تایید شدم دیگر نه انتخابات مهندسی شده است و نه نظارت 
استصوابی بد است. این یعنی قانون به کنار، هر چه باب میل من است انجام شود. حکایت همان است 

که گفته مرگ خوبه ولی برای همسایه!

انتقاد زائری از سیاست های دوگانه صداوسیما
محمدرضا زائری در توییتر خود نوشت: پیدا شدن پستان گرگ در لوگوی یک تیم ورزشی خارجی 
خلاف موازین شرعی و ارزشهای دینی است، اما اگر تمام شبکه های تلویزیونی با هیجان قرعه کشی به 
کازینو تبدیل شوند و در بهترین زمان پخش با قدرت تبلیغات مخاطب را به پول پرستی و حرص دنیا 

تشویق کنند و قمارخانه به راه بیاندازند خلاف اسلام نیست!

مرخصی »مشایی« تمدید شد 
 مرخصی اسفندیار رحیم مشایی رییس دفتر دولت احمدی نژاد برای چند روز دیگر تمدید شد.به 
گزارش ایسنا اسفندیار رحیم مشایی که از روز یکشنبه پنجم اسفندماه از زندان اوین به مرخصی آمده 
بود برای چند روز دیگر مرخصی اش تمدید شد.اسفندیار رحیم مشایی، معاون وقت احمدی نژاد در تاریخ 

۲۶ اسفندماه ۹۶ در حال خروج از منزل بقایی بازداشت شد.

چرا مسئولان چاره اندیشی نمی کنند

تعریض معابرمنطقه جمکران ضرورتی فراموش شده؟!
مهدی مرادی

وشهری  استانی  مسئولان  چرا 
معابر  تعریض  برای   فکری  قم   
اصلی منطقه مسکونی جمکران نمی 
کننداین ضرورت انکار ناپذیرگویا به بوته  

فراموشی سپرده شده است.
مواقع  در  قم  راهور  پلیس 
های  و شب  ترافیکی  بروزمشکلات 
چهارشنبه وبرگزاری همایش ها و پیاده 
روی ها و مناسبت های زیاد دیگر در 
طول سال در بلوار پیامبر اعظم )ص( 
اقدام بستن  ورودی مسجد مقدس 
می  یاسین  آل  ازمیدان  جمکران 
نمایند) که به احتمال به یقین براساس 
مصوبه شورای ترافیک انجام می شود( 
و صاحبان خودروهای که قصد رفتن 
به مسجد جمکران و یاجاده کاشان 
را دارند از خیابان شیخ حسن مثله 
جمکرانی برای تردد استفاده می کنند.

با وجودکم عرض بودن معابر این منطقه در شرایط عادی هم مشکلات عدیده ای برای تردد اهالی این 
منطقه ایجاد می شودودر اینگونه مواقع  که خودروهای عبوری نیز از این مسیر جایگزین استفاده می 

کنندرفت و آمد دراین منطقه با مشکلات متعددی همراه می شود.
نمونه آن صبح دیروز جمعه بودکه بعلت برگزاری همایش  پیاده روی خانوادگی  در بلوار پیامبر اعظم 
)ص( و مسدود شدن مسیر ورودی مسجد مقدس جمکران ازمیدان آل یاسین خودروهای که قصد  
رفتن به مسجد مقدس جمکران و یاجاده کاشان  را داشتند برای عبور خود مسیر خیابان شیخ حسن 
مثله جمکرانی را انتخاب کردند که عبور خودرو ها از این میسرمشکلات زیادی برای اهالی این منطقه  

ایجاد کرد و رفت و آمد برای ساکنین منطقه برای ساعتی غیر ممکن کرد.
حال این سئوال مطرح است با وجود اینکه اهالی جمکران درطول سال روزهای متعددی شاهد 
ترافیک سنگین درمعابر باریک این منطقه هستندچرا مسئولان  فکری برای تعریض این معابرنمی 
کنند؟این درحالی است که این منطقه بیش از ۱۰سال هست که به شهر قم الحاق شده است ولی هیچ 

اقدامی  برای تعریض معابرآن انجام نشده است و معابر همان معابر۵۰ سال قبل است.
سوال بزرگ مردم  منطقه جمکران از مسئولان این است چرا فکری برای رفاه و آسایش مردم این 
منطقه که در طول سال برای به کمک و خدمات رسانی به زایران مسجد مقدس جمکران  هیچ کوتاهی 
نمی کنند وهر آنچه در تواند دارند در طبق اخلاص می گذارند نمی کنندوحداقل خواسته ها آنها را که 

تعریض معابر هست  جامه عمل به آن نمی پوشند.

نمای ساختمان و حقوق شهروندی
 مهاجرت به شهر قم و افزایش جمعیت شهر، میزان ساختمان سازی 
را طی سالیان اخیر افزایش داده است که این امر عمدتا بدون توجه به 
بستر فرهنگی ، مذهبی و بومی شهر و تاثیر متقابل سیمای ساختمان با 

منظر شهری شکل گرفته است.
 ساختمان و بستر شهری؛ در جوامع امروزی مشارکت شهروندان در 
توسعه و آبادانی شهر بر همگان آشکار است و ساختمان سازی متناسب 

با بستر فرهنگی ، اجتماعی و اقلیمی همتی مضاعف را از سازندگان مسکن می طلبد ؛ محصولی که 
ساختار و فرم و سیمای آن در خور شأن و منزلت شهر قم باشد و این حداقل حقی از حقوق شهروندان 

است که بر ذمه سازندگان مسکن می باشد .
نمای ساختمان یک جزء از کل منظر شهری؛ با احداث هر بنا در شهر شهروندان دائما شاهد جلوه 
نمایی سیمای ساختمانی هستند که یکی از دانه های به هم پیوسته معماری و شهرسازی شهر تلقی 
می گردد بهره گیری از فرم و ساختار معماری ایرانی و استفاده از مصالح بوم آورد همچون آجر علاوه 
بر کاهش هدررفت انرژی به دلیل تناسب با آب و هوای قم حفظ سرمایه های ملی و حمایت از کالای 
بومی و قیمت نسبتا پایین نسبت به سایر مصالح موجبات کاهش هزینه ساخت و ساز و ارائه چهره 

بومی را سبب خواهد شد.
نتیجه ؛ حفظ ارزش های فرهنگی و بومی در نمای ساختمان و انتخاب مصالح مناسب نما به 

همخوانی سیما و منظر شهری منجر خواهد شد.
* کارشناس ارشد معماری و مدرس دانشگاه

سیگار در سال آینده گران نمی شود!!! کاریکاتور

محمدعلى  رجبى

شهردار منطقه یک قم خبرداد

اتصال بلوار 1۵ خرداد به شهرک جهاد 
با تکمیل بلوار شهید روحانی

شهردار منطقه یک قم از اتصال بلوار ۱۵ خرداد به شهرک جهاد با 
تکمیل بلوار شهید روحانی خبر داد.

احمد ترکمن در خصوص برنامه ها و پروژه های اجرا شده در طول سال 
۹۷ تصریح کرد: بودجه ابلاغ شده به شهرداری منطقه یک قم در سال 
۹۷ مبلغ ۱۷8 میلیارد تومان برای ۹۹ پروژه بوده است.ترکمن از اختصاص 
یافتن بخش بسیاری از بودجه امسال منطقه یک به تملکات پروژه ها خبر 
داد و اظهار  کرد: از این تملکات می توان به فاز سه و قسمت هایی از فاز دو 
بلوار شهید روحانی، فاز پنج بلوار عماریاسر، تملک بلوار سجادیه، اطراف بقعه 
امامزاده چهل اختران، فضای سبز اطراف مساجد منطقه یک و همینطور 
پروژه بهسازی محله دروازه ری اشاره  کرد.وی با تاکید بر اینکه منطقه یک 
یکی از مناطق هسته مرکزی شهر قم است که بخش زیادی از بافت قدیمی 
شهر نیز در آن واقع شده است تصریح کرد: به همین خاطر تراکم بافت در 
این منطقه بسیار زیاد بوده و در اجرای پروژه های عمرانی کار شهرداری برای 
تملکات بسیار مشکل تر است و به همین نسبت زمان و هزینه بیشتری نیز 
برای اجرای پروژه ها نیاز است.شهردار منطقه یک قم در مورد پروژه قطعه 
اول فاز سه بلوار شهید روحانی که متصل به ۱۵ خرداد می شود گفت: موانع 
این پروژه ۶ مغازه و یک پست برق است که اگر این موانع برطرف شود، 

مسیر تا شهرک جهاد باز  می شود.

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم :

تقاطع غیرهمسطح خیابان کارگر 
با ریل راه آهن احداث می شود

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم به 
برنامه ریزی برای احداث تقاطع غیرهمسطح خیابان کارگر با ریل راه آهن 
اشاره کرد و گفت: این پروژه در مرحله انعقاد قرارداد با سازمان توسعه و 

عمران است.
عباس حلوائی زاده با بیان اینکه تکمیل کنارگذر علامه طباطبایی در 
دستور کار شهرداری است اظهار کرد: این پروژه موجب می شود که این 
خیابان با یک یوترن و محوری که با خیابان رسول دادخواه اتصال برقرار 
می کند از بن بست خارج شده و مشکل اهالی منطقه را حل می کند.وی 
همچنین به برنامه ریزی برای احداث تقاطع غیرهمسطح خیابان کارگر با 
ریل راه آهن اشاره کرد و افزود: این پروژه هم در مرحله انعقاد قرارداد با 
سازمان توسعه و عمران است.حلوائی زاده در بخش دیگری از سخنان خود 
با بیان اینکه بلوار آیت الله بروجردی به عنوان یکی از مهم ترین پروژه های 
شهرداری به طور کامل امسال به بهره برداری رسید اظهار کرد: این پروژه 
۹ کیلومتر طول داشت که فاز سوم آن به طول ۶ کیلومتر امسال تکمیل 
شد.وی با بیان اینکه پروژه آیت الله بروجردی ۷۱ میلیارد تومان اعتبار داشت 
که تملکات آن در سطح مناطق چهار و هشت انجام شد تصریح کرد: ۳۱ 
پل و آبرو و زیرگذر در این پروژه اجرا شد.مدیرکل نظارت بر پروژه های 
عمرانی و ساختمانی شهرداری قم با بیان اینکه در این پروژه ۳۵ پارت 
انفجار، ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار مترمکعب عملیات خاکبرداری و ۷۰۰ هزار 
مترمکعب خاکریزی  انجام شد تصریح کرد: روسازی بتنی آرسی سی پی و 
ضخامت چهار سانتیمتر توپکا به انضمام تأمین کل شبکه روشنایی  از جمله 
ویژگی های این پروژه خاص و مهم در شهر قم بود.وی به دیگر ویژگی های 
بلوار آیت الله بروجردی اشاره کرد و افزود: ۷۰ متر مسیر سواره رو به همراه 
مسیر بی آرتی، خط عابر پیاده، مسیر سبز کناره و دوچرخه سواری نیز در 
این پروژه پیش بینی شده است که در حال حاضر مورد استفاده مردم قرار 

گرفته است.

معاون فنی و عمرانی شهردار قم  مطرح کرد

بتن ریزی عرشه پل اصلی تقاطع 
میدان ولیعصر)عج( در ارتفاع ۲۶ متری

معاون فنی و عمرانی شهردار قم گفت: بتن ریزی عرشه پل اصلی تقاطع 
میدان ولیعصر در ارتفاع ۲۶ متری و با حجمی بالغ بر هزار و ۴۰۰ مترمکعب 

در حال انجام است.
تقاطع  اصلی پل  بتن ریزی عرشه  به  اشاره  با  قرآن  قاری  علیرضا 
غیرهمسطح میدان ولیعصر )عج(اظهار کرد: عملیات بتن ریزی عرشه این پل 
از صبح امروز آغاز شده و همچنان به دلیل ویژگی های خاص و پیچیده ادامه 
دارد.وی با اشاره به مشخصات بتن ریزی انجام شده در این پل گفت: بتن 
استفاده شده برای عرشه این پل از نوع C۳۵ با عیار سیمان ۴۰۰ کیلوگرم 
بر مترمکعب است که باحجمی بالغ بر هزار و ۴۰۰ مترمکعب در حال انجام 
است.معاون فنی و عمرانی شهردار قم با تاکید بر اینکه بتن ریزی این پروژه 
در حال حاضر برای سه دهانه به طول ۱۴۰ متر و عرض ۱۳ متر در حال 
انجام است افزو: ویژگی خاص این پروژه ارتفاع بالای بتن ریزی است؛ با توجه 
به اینکه در سطح زیرین پل ایستگاه مترو قرار دارد با ارتفاع بالغ بر ۲۶ متر 
داربست بندی انجام شده که همین مساله کار را بسیار خاص و حساس 
کرده است.وی با تاکید بر اینکه شهرداری تلاش دارد تا به سرعت روند 
تکمیل بخش های باقیمانده پل تقاطع غیرهمسطح میدان ولیعصر را انجام 
داده و این بخش پروژه را در اختیار مردم قرار دهد اظهار کرد: در صورتی 
که با همین روند، تکمیل پروژه ادامه یابد امیدواریم بتوانیم تا اواخر بهار سال 

آینده بتوانیم پل اصلی تقاطع را در اختیار مردم قرار دهیم.

مدیرکل نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم  اعلام کرد

ایجاد ۸ ستاد خدمت رسانی 
شهرداری قم برای ایام نوروز

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم از ایجاد 8 
ستاد خدمت رسانی شهرداری قم برای ایام نوروز خبر داد.

سید محسن میرهادی عصر دیروز در جلسه ستاد تسهیلات زائرین و 
خدمات سفر استان قم در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری با اشاره 
به برنامه ریزی شهرداری قم برای ایام نوروز اظهار کرد: شهرداری عملکرد 
سال گذشته خود در تعطیلات نوروزی را آسیب شناسی کرد و نقاط ضعف 
و قوت خود را شناخت، به دنبال رفع این نقاط ضعف هستیم.وی ادامه 
داد: از جمله نقاط ضعف در پارکینگ  طبقاتی در مرکز شهر قم، بحث 
سرویس های بهداشتی و حمام ها است، باید آب و گاز برای تاسیسات این 
پارکینگ  تامین شود، ۱۷۰ سرویس بهداشتی و ۹۰ حمام در این پارکینگ 
طبقاتی وجود دارد که فشار آب کنونی برای استفاده از این تاسیسات 
جوابگو نیست.مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری 
قم افزود: شهرداری هشت ستاد برای ایام نوروز ایجاد کرده است. سامانه 
۱۳۷ شهرداری قم در این ایام فعال است و نمایندگان دستگاه های اجرایی 
می توانند در این سامانه حضور پیدا کنند.وی خاطرنشان کرد: از جمله نقاط 
ضعف در شهر قم در ایام نوروز بحث وضعیت ورودی ها است و باید این 

ورودی ها برای ایام نوروز ساماندهی شوند.

شهردار منطقه پنج قم خبرداد

تکمیل رینگ دوم ترافیکی مسجد 
مقدس جمکران به طول 1۳00 متر

شهردار منطقه پنج قم از تکمیل رینگ دوم ترافیکی مسجد مقدس 
جمکران به طول ۱۳۰۰ متر خبر داد.علیرضا اقبالیان در خصوص پروژه های 
اجرا شده در سال ۹۷ از اتمام دو پروژه خبر داد و گفت: رینگ دوم مسجد 
مقدس جمکران یکی از پروژه هایی بوده که طی سال های اخیر در دستور 
کار مدیریت شهری بوده است.وی با تاکید بر اینکه پروژه های محدوده 
مسجد مقدس جمکران به عنوان یک ظرفیت عظیم زیارتی، اولویت اصلی 
شهرداری منطقه پنج است اظهار کرد: در همین راستا چند سالی است که 
بحث تملک و اجرای رینگ های ترافیکی محدوده مسجد مقدس جمکران 
در دستور کار مدیریت شهری قرار گرفته است.شهردار منطقه پنج قم با بیان 
اینکه رینگ دوم ترافیکی مسجد مقدس جمکران به طول هزار و ۳۰۰ متر 
اجرا شده است تصریح کرد: بخشی از این محور با عرض 8۲ متر در سال 

۹۶ و قسمتی دیگر در سال ۹۷ انجام شد و به پایان رسید. 

اخبــار

ضرورت  بر  تاکید  با  قم   استاندار 
گسترش نشاط اجتماعی درجامعه  گفت: 
باید برای همه قشرهای جامعه برنامه تولید 
کرد و در این راستا تفاوت سطوح و دریافت 
های قشرهای مختلف را در تولید محتوا 

مورد تاکید و توجه قرار داد.
در  چهارشنبه  عصر  سرمست  بهرام 
یکصد و هفتاد و هفتمین جلسه شورای 
جلسات  سالن  در  قم  عمومی  فرهنگ 
پژوهشکده علامه طباطبایی، ایجاد تضاد 
از جمله واقعیت های جامعه  را  ارزشی 
این  اگر  داشت:  اظهار  و  دانست  کنونی 
واقعیت که جامعه دچار تضاد ارزشی است، 
به درستی پذیرفته نشود، به طور قطع برنامه 

های این شورا نمی تواند اثر گذار باشد.
وی با تاکید برمطالعات دقیق اجتماعی 
شرایط جامعه گفت:باید جامعه را براساس 
واقعیت های آن بررسی و برنامه ریزی لازم 

صورت گیرد.
استاندار قم با تاکید بر تولید محتوا در 
حوزه فرهنگی گفت: تولید محتوا امری 

تخصصی است که باید هر دستگاه متناسب 
با شان وظایف ذاتی خود و با استفاده از 
کارشناسان اقدام کند. سرمست، با بیان 
اینکه مخاطب شناسی و ضریب نفوذ رسانه 
در ترسیم سیاستگذاری رسانه ای موضوعی 
غیرقابل انکار است افزود: هر برنامه ای که 
نتواند جذب مخاطب کند ،تاثیر گذار نیست 
، به همین دلیل باید به دنبال تولید محتوای 

جذاب به منظور جذب مخاطبان بود.
وی با تاکید بر اینکه اگر تولید محتوا 
نکنیم دیگران موفق به جذب مخاطبان 
ما می شوند اظهار داشت: در زمینه تولید 
محتوای فاخر و جذاب با استفاده از ظرفیت 
های هنری باید از صاحبان فن و هنر استان 

نهایت استفاده را کرد.
وی گفت: باید از ظرفیت های حوزوی و 

دانشگاهی استان در راستای تولید محتوای 
فاخر و تولید آثار اثرگذار استفاده شود و در 
این زمینه بازنگری در شیوه های تبلیغی 
ضروری است. سرمست، با بیان اینکه اگر 
شیوه های تبلیغی دستگاه های فرهنگی 
اجتماعی  های  آسیب  شاهد  بود،  موثر 
کنونی نبودیم گفت: باید هر دستگاهی 
اقدام به ارزیابی عملکرد خود نموده و با 
خودانتقادی، نسبت به برنامه ریزی مجدد 
برای سال آینده اقدام کند. وی خوداظهاری 
مختلف  های  دستگاه  خودانتقادی  و 
در سال ۹۷ را ضروری دانست و گفت: 
باید دستگاه های عضو شورای فرهنگ 
عمومی، نسبت به ارزیابی عملکرد خود در 
سالجاری اقدام و نقاط قوت و ضعف خود 
را استخراج کنند. وی با تاکید بر ضرورت 
گسترش نشاط اجتماعی گفت: باید برای 
همه قشرهای جامعه برنامه تولید کرد و 
در این راستا تفاوت سطوح و دریافت های 
قشرهای مختلف را در تولید محتوا مورد 

تاکید و توجه قرار داد.

استاندارقم تاکید کرد

ضرورت گسترش نشاط اجتماعی درجامعه

جناب آقایان حجت وسلمان حیدری
درگذشت پدر بزرگوارتان را صمیمانه تسلیت عرض نموده 
برای آن مرحوم علو درجات اخروی  و برای شما و دیگر 

بازماندگان صبر جمیل و اجر جزیل مسئلت داریم.
روح الله کرمانی-حسین عبداللهی

جواد قربانی


